
حرف اول

گنگسترهای فدراسیون فوتبال

زیاد  مجازی  فضای  در  تعدادشان  آنقدر  حالا  آمل  شهر  گنگسترهای 
این  گنگسترهای  ظرفیت  می گویند،  طنز  به  خودشان  که  است  شده 
تشریف  و چمستان  نور  به  توانند  گنگسترهای جدید می  و  پر شده  شهر 
مازندران  ارزشمند  موسیقی  به  وقتی  شوخی،  این  از  خارج  اما  ببرند! 
طالبی،  نورمحمد  خوشرو،  ابوالحسن  چون  مشاهیری  کنیم  می  نگاه 
جلوی  از   ... و  مختاباد  عبدالحسین  شکارچیان،  نظام  علیزاده،  نورالله 
موسیقی  اعتلای  مسیر  در  را  خود  عمر  که  کنند  می  عبور  ما  دیدگان 
مانند  زمانه،  اقتضای  به  نیز  دیار  این  نوجوانان  ولی  گذاشته اند؛  منطقه 
زمینی  زیر  های  آهنگ  و  پاپ  موسیقی  درگیر  به شدت  دیگر،  جای  هر 
زیبای  فولکلور  قطعه  از  مازندران  فاخر  موسیقی  شد  چه  اینکه  اند،  شده 
تحلیلی  باید  رسید،  آمل«  شهر  »گنگستر  زیرزمینی  اهنگ  به  »لاره« 
و  جامعه شناسی  مرزهای  یقینا  که  تحلیلی  کرد،  ارایه  شناختانه  جامعه 

کرد. خواهد  جابجا  را  مردم شناسی 
تر  مثالی واضح و جهان شمول  به  توان  بهتر مطلب می  برای درک  اما 

! فوتبالی  کاملا  مثالی  شد،  متوسل 
دادکان  و  و صفایی  دهداری  از  فدراسیونش  و  فوتبال  در  شد  چه  اینکه 
دایی  علی  یعنی  زمانه  تختی  و  ایم  رسیده  کفاشیان  و  نبی  و  تاج  به 
بررسی  و  تحلیل  که  است  سوالی  کند،  نمی  پیدا  اندام  عرض  فرصت 
دادکان  و  دهداری  وصف  کرد.  خواهد  دگرگون  را  وقاهت  مرزهای  آن 
کافی  اش  دسته  و  دار  و  تاج  شناخت  برای  اما  نیست،  پوشیده  بر کسی 
پرونده  کنیم؛  اشاره  ویلموتس  پرونده  از  تر  وحشتناک  موردی  به  است 

VAR ای به نام 
شده،  گیر  همه  تقریبا  ویدویی  داور  کمک  از  استفاده  اپیدمی  درحالیکه 
بعد  روست،  روبه  مدیریتی  البته  و  فنی  های  چالش  با  هنوز  ایران  در 
فدراسیون  اکنون  هم  نداد،  جواب  سیستم  این  کردن  ایرانیزه  اینکه  از 

این مهم است. برای  برندهای خارجی  به  فوتبال در حال ورود دادن 
در   VAR از  استفاده  جز  ای  چاره  که  ایم  رسیده  ای  نقطه  به  دیگر 
نحوی  هر  به  باید  ایران  های  ورزشگاه  و  نداریم،  آینده  سال  برتر  لیگ 
که  فوتبال  فدراسیون  رییس  تاج  حال  این سیستم مجهز شوند.  به  شده 
این سیستم  ایرانیزه کردن  بر  به بهانه هایی چون تحریم و گرانی سعی 
داشت وقتی موفق نشد اکنون قصد خرید محصول خارجی و معمول ان 

انداخته است. در دنیا را به راه 
این  اندازی  راه  خارجی،  های  شرکت  خود  براوردهای  طبق  درحالیکه 
راه  و  دارد،  هزینه  دلار  هزار   800 تا   700 بین  ورزشگاه  هر  در  سیستم 
ان  در  برتر  لیگ  که  ایران  بزرگ  ورزشگاه  ده  در  سیستم  این  اندازی 
تاج  داشت،  برخواهد  در  هزینه  دلار  میلیون   10 از  کمتر  شود  می  بازی 
رییس فدراسیون فوتبال و متولی اصلی این کار، صحبت از ضمانتی 50 

پرداخت شود. زمینه  این  در  باید  میلیون دلاری می کند که 
تمام  بگوید  که  کرد  مدیریت  ای  گونه  به  را  شرایط  چندوقته  این  در  او 
این  جز  ای  چاره  اکنون  و  داه  انجام  را  هزینه  این  از  فرار  برای  تلاشم 
میلیون   50 هزینه  اما  موافقیم،  وی  با  چاره  نداشتن  در  اگرچه  نداریم، 
 VAR برای  خارجی  های  شرکت  ضمانت  جهت  شده  عنوان  دلاری 
 5 موضوع  این  واقعی  رقم  که  است  شده  مطرح  تاج  سوی  از  حالی  در 

امریکا. دلار  میلیون   50 نه  است  سوییس  فرانک  میلیون 
بازیکن  خرید کفش  هزینه  که  دهداری  بین  فرقی  باید یک  حال  هر  به 
ملی پوش را از جیب می دهد با تاج که 5 میلیون فرانک را 50 میلیون 
فوتبال  فدراسیون  گنگسترهای  همان  اینها  باشد،  کند  می  اعلام  دلار 

. هستند
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تنها     11 هزار نفر    برای  تماشای 
اکران فیلم به این سینما رفتند

ود رشت ؛ پس از گذشت سه ماه از بازگشایی دوباره سینما سپیدر

هورا، هزارم دنیا شدیم !

مدیر صندوق کارآفرینی امید در گیلان، از افتتاح 
در  صنعتی  و  کشاورزی  خدماتی،  طرح  چندین 
با  گفت:  و  داد  خبر  صندوق  حمایت  با  فجر  دهه 
احتساب این طرح ها، امسال بیش از 110 میلیارد 
طرح   893 به  گیلان،  استان  در  تسهیلات  تومان 
بیش  برای  اشتغال  ایجاد  باعث  که  شده  پرداخت 

از 2800 نفر گردیده است.
امید  کارآفرینی  صندوق  اول،  خط  گزارش  به 
برای  صندوقی  پیداست،  اسمش  از  که  همانگونه 
تسهیلات  پرداخت  و  است  کارآفرینی  از  حمایت 
را  کوچک  و  خرد  کارهای  و  کسب  به  بهره  کم 
عمر  از  اگرچه  است.  داده  قرار  امور خود  سرلوحه 
ولی  گذرد  نمی  هم  دهه  یک  هنوز  صندوق  این 
و  درامد  کم  اقشار  وجود  عمق  در  که  تاثیری 
و  تولیدی  واحدهای  کردن  فعال  جهت  ضعیف، 
صنعتی و خدماتی و کشاورزی و حتی رفاهی راکد 
و نیمه فعال داشته است را نمی توان کتمان کرد.

گزارشی  است؛  نمایان  نیز  گیلان  در  مهم  این 
صندوق  این  مدیر  امام  داودی  محمدحسین  که 
چشمگیر  فعالیت  از  نشان  کرد،  ارایه  گیلان  در 
شهریور  از  که  وی  دارد؛  استان  در  صندوق  این 
صندوق  مدیریت  دار  عهده  جاری  سال  ماه 
گفتگو  در  است  شده  گیلان  امید  کارآفرینی 
مأموریت  داشت:  اظهار  اول  خط  خبرنگار  با 
خرد  سپرده های  تجهیز  امید  کارآفرینی  صندوق 
شناسایی  دولت،  اعتبارات  با  آن  تلفیق  و  مردم 
و  آنان  توانمندسازی  شرایط،  واجد  جوانان 

سرمایه  کم  خرد  کسب وکارهای  ایجاد  در  کمک 
کارآفرینانه،  فعالیت های  محوریت  با  کاربر  و 
 IT کسب وکارهای  توسعه  منطقه ای،  نیازهای 
شبکه سازی  جهانی  شیوه های  اساس  بر  محور؛ 
و  خوشه ها  نظیر  محور  بازار  کسب وکارهای 
از  اطمینان  برای  کشور  در  ارزش  زنجیره های 
تسهیلات  هدفمندی  و  کسب وکارها  پایداری 

است. پرداختی 
جاری  سال  ابتدای  از  راستا  همین  در  افزود:  وی 
تاکنون به بیش از 35 هزار طرح در کشور حدود 
5400 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است 
که از این میزان 113 میلیارد تومان سهم گیلان 
بوده است که برای 893 طرح، پرداخت شده است 
کرده  ایجاد  شغل  هم  نفر   2800 از  بیش  برای  و 

است.
صندوق  تسهیلات  پرداخت  به  اشاره  با  داودی 
کشاورزی،  شامل  اقتصادی  عمده  بخش  سه  در 
اضافه کرد: در گیلان  صنعت و معدن و خدمات، 
 24 کشاورزی،  بخش  در  تسهیلات  درصد   26
در  درصد   50 و  معدن  و  بخش صنعت  در  درصد 
نماند  ناگفته  است.  شده  پرداخت  خدمات  بخش 
23 میلیارد تومان از تسهیلات سال جاری به 22 
که  است  شده  پرداخت  راکد  نیمه  یا  راکد  طرح 
برای 175  اشتغال  ایجاد  آنها و  باعث فعال شدن 

نفر گردیده است.
پروژه  به  گیلان  امید  کارآفرینی  صندوق  مدیر 
گفت:  و  کرد  اشاره  نیز  فجر  دهه  افتتاحی  های 

از میان طرح هایی که در سالجاری مورد حمایت 
نفر   1749 اشتغازلیی  با  طرح   583 ایم  داده  قرار 

در دهه فجر قابل بهره برداری است.
را  ها  طرح  این  به  تسهیلات  پرداخت  میزان  وی 
گفت:  و  کرد  عنوان  تومان  میلیارد   105 از  بیش 
ها  طرح  این  در  گذاری  سرمایه  کل  مبلغ  البته 
بیش از 200 میلیارد تومان بوده است که از سوی 

خود افراد هزینه شده است.
وی مزرعه پرورش قارچ در استانه اشرفیه، کارگاه 

در  پزشکی  تجهیزات  طرح  شفت،  در  کاغذ  خمیر 
تالش، دو واحد فرآوری زیتون در رودبار و کارگاه 
قارچ  تولید  پروژه  و  جانبی  لوازم  و  ساز  تولید 
ها  طرح  این  جمله  از  را  رشت  در  شده  فرآوری 

خواند.
جمهوری  ریاست  سفر  مصوبات  به  ادامه  در  وی 
به گیلان نیز اشاره کرد و گفت: در پی سفر سال 
گذشته دکتر رییسی به گیلان که در هشتم بهمن 
کاآفرینی  صندوق  امروز  به  تا  داد  روی   1400

تومان  میلیون   300 و  میلیارد  بیست  گیلان،  امید 
تسهیلات به 557 نفر پرداخت کرده است.

گیلان  امید  کارآفرینی  صندوق  مدیر  همچنین 
قراردادهای  به  شده  پرداخت  تسهیلات  مبلغ 
را  کشور  کل  بودجه  قانون   18 تبصره  الف  بند 
گفت:  و  کرد  ارزیابی  تومان  میلیارد   75 امروز  تا 
این میزان تسهیلات به 282 نفر از افرادی که از 
سوی دستگاه های اجرایی چون میراث فرهنگی، 
کشاورزی،  جهاد  دستی،  صنایع  و  گردشگری 
اداره  و  امام  امداد  کمیته  بهزیستی،  برکت،  بنیاد 
اند،  معرفی شده  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  کل 

پرداخت شده است.
نوفن«  »روستای  اجرای  حال  در  طرح  به  وی، 
گفت:  و  کرد  اشاره  امید  کارآفرینی  صندوق  در 
اولویت  با  امید  کارآفرینی  صندوق  فعالیت  حوزه 
محروم  مناطق  و  روستاها  به  تسهیلات  پرداخت 
روستا؛  »هر  چون  هایی  طرح  رو  همین  از  است، 
در  را  بیکار«  بدون  »روستای  یا  محصول«  یک 
گیلان  در  تاکنون  که  کنیم  می  دنبال  صندوق 
طرح  با  روستا   11 و  بیکار  بدون  روستای   14
راستا  همین  در  است،  شده  اجرایی  محصول  یک 
افزایش بهره  امسال طرح »روستای نوفن« برای 
وری فعالیت اقتصادی در روستاها کلید زده شد و 
صندوق هم برای استفاده بهتر از منابع تبصره 18 
جهاد  وزارت  با  همکاری  های  نامه  تفاهم  دولت، 
تا  کرد  امضا  فرهنگی  میراث  وزارت  و  کشاورزی 
دستگاهی  اهداف  راستای  در  تسهیلات  پرداخت 

سیستان  هرمزگان،  از  بعد  رو  همین  از  باشد. 
رویداد  چهارمین  گیلان  کرمان؛  و  بلوچستان 
)روستای  روستاها  به  فناوری  انتقال  اندیشی  هم 
اسطلخ  روستای  در  جاری  سال  ماه  اذر  را  نوفن( 

جان شهرستان رشت برگزار کرد.
آموزشی  دوره  اولین  برگزاری  از  ادامه  در  وی 
صندوق  استانهای  عمومی  روابط  مسئولین 
و  عمومی  روابط  همت  به  امید  کارآفرینی 
خبر  فومن  شهرستان  در  سوره  دانشگاه  همکاری 
داد و گفت: این دوره سه روزه که با برپایی کارگاه 
گزارش  مصاحبه،  فنون  خبرنویسی،  مختلف  های 
باغ  تی  بومگردی  در  بود،  همراه  غیره  و  نویسی 
کارآفرینی  صندوق  حمایت  مورد  های  پروژه  از 

امید برگزار شد.
صندوق  پایان  در  امام،  داودی  محمدحسین 
یک  که  دانست  صندوقی  را  امید  کارآفرینی 
دارد  اقتصادی  های  فعالیت  به  متفاوت  نگاه 
بر  امید  کارآفرینی  صندوق  تاکید  کرد:  اظهار  و 
تسهیلات.  پرداخت  صرفا  نه  است؛  توانمندسازی 
منابع  به  کارآفرینان  نیاز  به  توجه  با  رو  همین  از 
سطح  در  محلی  خرد  صندوق   140 اورژانسی، 
مدیرعامل  حمایت  با  که  است  شده  فعال  استان 

صندوق بناست تا پایال سال دو برابر شود.
کارآفرینی  صندوق  که  رویکردی  با  است  امید 
از  توانمندتر  ما  روستاییان  گرفته،  پیش  در  امید 
گذشته شوند و روستاهای ما دیگر شاهد مهاجرت 

نباشد. ساکنینش 

ح اشتغالزا با حمایت صندوق در دهه فجر افتتاح چندین طر
د:  گیلان خبردا در  ــد  امی کارآفرینی  مدیر صندوق 

110 میلیارد  پرداخت بیش از 
تومان تسهیلات به حدود 

ح در سال جاری  900 طر

و در دانشگاه گیلان؛ نجفی و چالش های پیش ر
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رستوران پلمب یک 
در رشت  

مدیرکل تعزیرات حکومتی گیلان، از پلمب یک رستوران در رشت خبر داد و گفت: رستوران مورد نظر پلمب و از ادامه فعالیت آن جلوگیری شد.
مرتضی امینی در گفت وگو با خبرنگاران، از پلمب یک رستوران خبر داد و گفت: مواد غذایی فاسد از یک رستوران در شهرستان رشت کشف و این مغازه پلمب شد.

وی در ادامه افزود: اکیپ گشت تعزیرات حکومتی استان در قالب گشت مشترک به همراه نمایندگان شبکه بهداشت و ماموران پلیس اماکن استان در بازرسی از یک رستوران، انواع مواد خوراکی فاسد 
را کشف کردند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی گیلان از معرفی متصدی این واحد صنفی متخلف با تشکیل پرونده به اداره کل تعزیرات حکومتی استان خبر داد و تصریح کرد: رستوران مورد نظر پلمب و از ادامه فعالیت 
آن جلوگیری شد.

امینی بیان کرد: عرضه مواد خوراکی تاریخ مصرف گذشته و فاسد برابر قوانین تخلف بوده که در صورت مشاهده ضمن پلمب آنی اینگونه واحدهای صنفی با متصدیان آنها برابر قانون برخورد می شود.
وی خاطرنشان کرد: تعزیرات حکومتی گیلان با هر نوع اقدامی که سلامتی مردم را در معرض خطر قرار دهد، قاطعانه و بدون اغماض برخورد می کند.

یونس رنجکش
و  تهران  در  آذربایجان  کشور  سفارت  به  حمله 
از سوی جمهوری  بویژه  آن  پیرامون  واکنش ها 
آدربایجان  ،همچنان در صدر اخبار قرار دارد و از 

منظر مختلف تحلیل ها بر آن می رود .
به  ایران  ارشد  این حادثه توسط  مقامات  اگرچه 
های  جویی  بهانه  اما  است  شده  محکوم  شدت 
کشور همسایه شبهه هایی را بر انگیخته است تا 
جاییکه، برخی این اتفاق را مشکوک و هدایت شده 
برای تخریب ایران در مجامع بین المللی و خدشه 

به روابط دو کشور  تفسیر می کنند.
آذر بایجان به رهبری الهام که در این چند ساله 
بویژه جنگ دوم قرباغ با پشتیبانی اسرائیل و ترکیه 
و در خلا ضعف روسیه به دلیل مشکلات جنگ 
اوکراین و ترد شدن از دایره همکاری ها با اروپا در 
پی تغییر ژئو پلتیک قفقاز و بازیگری از این نقش 
است می کوشد تا اهمیت و وزن ژئو پلتیکی این 

کشور را افزایش دهد.
او با شدت در پی فشار بر ارمنستان برای ایجاد 
کریدور زنگزور و قطع شاهرگ حیاتی ارتباط ایران 
با اروپا و کاهش قدرت نفوذ جمهوری اسلامی در 
این  ایرانی  هویت  سایه  از  خارج شدن  و  منطقه 
سرزمین و تاریخ سازی بدای خویش است تا بتواند 
در آینده از این موقعیت در مقابل ایران شاخ و شانه 

کشیده و قد علم کند.
آذر بایجان که از لحاظ هویت تاریخی و سرزمینی 
بخشی از خاک ایران در دو سده پیش بود همواره 
در  ایران  نفوذ  و  تاریخی  و  فرهنگی  سیطره  از 
خاک خویش که بیشتر به دلیل خویشاوندی های 
اجتماعی دو کشور شکل گرفته است می کوشد تا 
این همسایه قدرتمند خود را دور بزند و با افتادن در 
دامن ترکیه به دلیل نزدیکی های زبانی به عنوان 
یکی از عناصر همبستگی قومی و بهره گیری از 
نیاز جدی  و  این کشور  ژئوپلتیکی  ظرفیت های 
آن به منابع گازی راه جدیدی را با بازیگری پشت 
پرده کشورهایی چون آمریکا و اسرائیلبرای حیات  

سیاسی خویش بگشاید.
ایران  خویشتنداری  و  ملاحظات  شک  بدون 
از  این همسایه رهیده  این سال ها در مقابل  در 
خاک سرزمینی شاید زمینه ها سودجویانه ای را 
برای آذربایجان فراهم ساخته است که در غفلت 
موجب  آن  به  توجهی  کم  و  راهبردی  نگاههای 

گستاخی دولت الهام شده است.
به هر تقدیر بازی الهام با ایران در خلا چالش ها 
و درگیری های بین المللی که در دنیا اتفاق افتاده 
سطح   کاهش  دلیل  به  ایران  که  هایی  و ضعف 
روابط دیپلماتیک با بسیاری از کشورها بویژه اروپا 
به بهانه برجام و همچنین همراهی با روسیه در 
مسیر تحولات آینده روبرو است می تواند برای او 
نیز خطرناک باشد زیرا سایه ایران همواره بر سر 
آذربایجان به دلیل ریشه های عمیق و پیوستگی 
سرزمینی در کنار اهرم های بازدارندگی و هجومی 

و دفاعی کشور باقی است!

یادداشت 

وقتی شاهد بازی مانی و مهند فرزندان خردسال محرم با 
سفید برفی، یکی از گوساله های تازه بدنیا آمده هستیم و 

یا وقتی شاهد فرار محمدعمر فرزند دیگر محرم از دست 
یکی از بوقلمون ها هستیم که قصد نوک زدن به وی را دارد، 

شادابی و زندگی را با تمام وجود در حیاط خانه محرم لمس 
می کنیم، شادابی که نهاد مردمی رسالت در بوجود آمدن 

آن نقش مهمی داشته است...

دو فرزند نماینده رشــت چگونه جذب دستگاه های دولتی شدند ؟

پس گذشت 14 روز از توقف 700 کامیون در پایانه مرزی آستارا، 
رئیس جمهور دستور حل این مشکل را به دستگاه دیپلماسی صادر 

کرد.
استان  شهرستان های  مهم ترین  از  یکی  آستارا  مرزی  شهرستان 
گیلان به دلیل گمرک و ترانزیت مختلف کالا از این مبادی ورودی 
است به طوری روزانه 200 الی 250 کامیون در مرز آستارا جابجا شده 

و محصولات خود را ترانزیت می کنند.
آستارا  مرز  در پشت  ترانزیتی  کامیون  است که 700  روز  حال 14 
متوقف شده و اجازه ورود آنان به کشور آذربایجان داده نمی شود که 

این امر مشکلاتی را برای اقتصاد استان ایجاد کرده است.
توقف 14 روزه در ورودی پایانه مرزی آستارا باعث گله مندی رانندگان 
شده و آنان اعتقاد دارند که پس از ورود خودرو به محوطه گمرک، 
مباحث مربوط به ترخیص کامیون ها در مدت زمان 24 ساعت انجام 

می شود. 
آنطور که مسؤولان مربوطه می گویند در خصوص مشکلات پیش 
آمده در پایانه مرزی آستارا، تمام تشریفات گمرکی اعم از ورود و 
خروج درمدت زمان 24 ساعت انجام می شود، اما گمرک جمهوری 

آذربایجان در بحث خروج کامیون داران سخت گیری می کند.
دستور استاندار گیلان برای پیگیری علت کامیون داران

در روزهای نخستین توقف 700 کامیون در پایانه مرزی آستارا بود 
که اسدالله عباسی استاندار گیلان، معاون هماهنگی امور اقتصادی 
خود را به مرز آستارا فرستاد و دستور پیگیری علت این توقف پس از 

بررسی های لازم را صادر کرد. 

برای  ایجادشده  نماینده عادی دولت در گیلان مشکلات  به گفته 
پایانه مرزی شهرستان آستارا گفته  باری در  از 700 کامیون  بیش 
بود از 2 ماه قبل از ژانویه، اوج تردد بار از پایانه مرزی این شهرستان 
این مسیر،  در  تردد کامیون ها  افزایش  ماه  اسفند  پایان  تا  و  شروع 

موجب افزایش تقاضا شده است. 
یکی از کارکنان بخش ترانزیت کالا با اشاره به عدم همکاری گمرک 
روزانه  وقتی  دارد  اذعان  خودروها  پذیرش  در  آذربایجان  جمهوری 
ایران  اسلامی  جمهوری  گمرک  توسط  تریلی  دستگاه  حدود 200 
پذیرش می شود قاعدتاً همین مقدار نیز باید از کشور خارج شود که 

متأسفانه تعداد خروجی های ما از نصف هم کمتر است. 
مرزی  پایانه  و  ایران  اسلامی  جمهوری  گمرک  در  خدمات  ارائه 
شهرستان آستارا شبانه روزی است، اما طرف مقابل به دلیل کمبود 
نیرو و نبود تجهیزات در طول روز چهار تا پنج ساعت درب پایانه را به 
روی کامیون های در حال خروج می بندد و نتیجه می شود صف طویل 

تریلی های حامل بار در ورودی پایانه! 
دلیل توقف کامیون داران در پایانه مرزی چیست؟

طبق گفته های اسدالله عباسی 50 درصد دلایل ترافیک کامیون ها به 
مسائل موجود در ایران و امکانات پایانه مرزی آستارا و 50 درصد هم 

به مشکلات مرزی طرف مقابل برمی گردد، لذا باید این نکته را در 
نظر گرفت که پایانه مرزی طرف مقابل هم باید امکان پذیرش 700 

کامیون باری را داشته باشد. 
استاندار گیلان همچنین با اشاره به رایزنی های صورت گرفته با معاون 
اقتصادی وزارت امور خارجه گفته بود معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری با حضور در منطقه و پس از دریافت گزارش و دلایل این 
اتفاق، دستورات لازم را برای رفع مشکل تردد کامیون ها در پایانه 

مرزی شهرستان آستارا داده است. 
معضل ترافیک سنگین کامیون ها در ورودی پایانه مرزی شهرستان 
آستارا و پایانه بار این شهرستان علاوه بر کلافگی رانندگان، ترافیک 
سنگین در خیابان ها، برهم زدن سیمای شهر منجر به بروز چندین 
فقره تصادف و فوت رانندگان خودروهای سواری به ویژه در محدوده 

پایانه بار شده است که جای بسی تأسف دارد! 
همین امر سبب شد تا پس از ارائه گزارش توسط استاندار گیلان از 
وضعیت پایانه مرزی آستارا دیدار استانداران با وزیر کشور، آیت الله 
لزوم  به  اشاره  با  در جلسه هیئت دولت  امروز  رئیسی  ابراهیم  سید 
تسهیل در انجام امور گمرکی و مبادلات مرزی از نهادهای مسؤول 
از جمله دستگاه دیپلماسی کشور خواست در زمینه برطرف کردن 
مشکلات تردد کامیون ها در مرز آستارا اقدامات لازم را انجام دهند. 

حال با توجه به دستور و ضرب الاجل رئیس جمهور در خصوص حل 
مشکلات کامیون داران در پایانه مرزی آستارا باید دید که آیا مشکل 

700 کامیون گرفتار شده در پشت مرز آستارا حل می شود یا خیر.

همه چیز از یک مصاحبه شروع شد؛ مصاحبه ای که انجام و منتشر شد اما 
نه مصاحبه کننده و نه مصاحبه شونده مسئولیت آن را نپذیرفت و از اساس 

آن را تکذیب کردند.
آن  دیگر  طرف  و  بود  فارس  خبرگزاری  مصاحبه  این  طرف  یک 
محمدکاظم دلخوش اباتری، نماینده صومعه سرا در مجلس؛ آن ها در 
شرایطی که هیچکس از جزییات حرف هایشان باخبر نبود، خبر از تصویب 
مصوبه ای دادند که بر اساس آن، میلیون ها زن ایرانی را با محدودیت هایی 

بیشتر از آنچه تا امروز داشته اند، مواجه می کرد.
مصوبه ای که بر اساس آن تمام زنان بالای 18 سال برای خروج از کشور 
نیاز به اجازه ی سرپرست خود داشتند. موضوعی که حقوقدانان معتقدند 
از اساس سندیت ندارد و افراد بالای 18 سال را نمی توان افراد دارای 

سرپرست فرض کرد و این موضوع از اساس بی قاعده است.
به نظر می رسد مجلس برای تصویب طرح های جنجال برانگیزش به 
تازگی دیگر حتی فکر هم نمی کند؛ همه چیز در یک جمع چند نفره، 

گوشه ای از ساختمان مجلس و نه روی صندلی ها بلکه روی موکت 
رییسه  به هیات  سبزرنگ مجلس تصویب شده و سپس لایحه اش 
تقدیم می شود. حاکمیت سیاسی و حکمرانان آن در بزنگاه های مختلف 
نشان داده اند اگرچه خوب صدای مردم را می شنوند، اما خودشان را به 
نشنیدن می زنند. در شرایطی که بیش از 4 ماه است زنان ایرانی پرچم دار 
تحول خواهی جامعه ی ایران شده اند، گاهی در دولت کسی پیدا شده و 
اصلی ترین شعارهای این جنبش را شعار دولت دانسته و گاهی هم مثل 
همین حالا، مجلس به صورت چراغ خاموش تلاشش را کرده تا خودش 

را به نشنیدن بزند.
به هر ترتیب تکرار این رویه نشان می دهد صدای حال فعلی جامعه، اگرچه 
خیلی خوب به گوش حکمرانان رسیده است، اما آن ها دلخوش به نشنیدن 

این صدا هستند.
مبارزات زنان در جامعه ی ایران به امروز و دیروز محدود نیست؛ از مشروطه 
تا امروز زنان بسیاری آمده اند و رفته اند تا اکنون جامعه ی ایران اینگونه 

بایستد، پا بر زمین بکوبد و حقوق خود را طلب کند.
قوانین تبعیض آمیز دیه، رسم هایی که دست در دست قانون دارند و زنان 
را از حق حیات باز می دارند و مصوبه هایی که می خواهند چتر بزرگ تری 

روی سر زنان بکشند، همه حاصل یک تفکرند.
سه سال پیش زمانی که در یکی از روستاهای تالش رضا اشرفی، دخترش 
رومینا اشرفی را به قتل رساند، هیاهوی تدوین لایحه ی منع خشونت علیه 
زنان بلند شد. لایحه ای که در پیچ و خم بروکراسی های من درآوردی گم 
شد تا در غیبت آن، لوایح و مصوبه های سلیقه ای خلق شوند که نه تنها 

خشونت را بر زنان منع نمی کند، بلکه مشوق خشونت نیز هست.
یک فنجان تحجر

حالا دیگر تقریبا همه می دانند زنان ایران چه چیز را طلب می کنند؛ البته 
همه  به استثنای کسانی که رونق بازار خود را در تقلید خواسته های آنان یا 

کوچک شماردنشان می دانند.
صدایی که نمی شنوند، راهکارهایی که ندارند و کبک وار به زیر برفی 

خزیده اند که سرمایش همه را زمین گیر کرده است.

اخیرا برخی رسانه ها، با انتشار حکمی خبر از انتصاب یک رودسری 
دیگر در استانداری گیلان داده اند. بنا بر آن چه این رسانه ها نوشته 
اند، الیاس آقاجانی با حکم استاندار گیلان به عنوان معاون برنامه 
ریزی، دفتر برنامه ریزی بودجه و تحول اداری منصوب شده است. 
در این خبر آمده است که آقاجانی اصالتا اهل روستای ماچیان بخش 

کلاچای شهرستان رودسر می باشد.
به گزارش خزرآنلاین، فارغ از صحت و سقم این خبر، ادعای رودسری 
گزینی های استاندار گیلان و نگاه ویژه او به حوزه انتخابیه اش در 
گذشته، همواره یکی از نقاط قابل تامل در بررسی عملکرد عباسی 
پس از حضور در راس استانداری گیلان بوده است. به خصوص که 
برخی صاحب نظران با اشاره به این انتصابات، ریشه آن را در برنامه 
احتمالی استاندار گیلان برای حضور مجدد در بهارستان از این حوزه 
اساس  از  استاندار گیلان  معاون سیاسی  اگرچه  دانند.  انتخابیه می 

منکر وجود چنین نگاهی است.
با این حال، اگر استاندار واقعا هوس بهارستان در سر داشته باشد، 
ارائه چهره ای از عباسی که او را فردی علاقمند به همشهری هایش 
و پایبند به رشد آنان نشان می دهد، می تواند بهترین کمک برای 
باشد. به خصوص که عباسی  آتی مجلس  انتخابات  او در  پیروزی 
توانسته از نخستین موج تغییر استانداران به سلامت عبور کند و لذا 
تاکید بر رودسری گزینی های او بعید است پایه های مدیریتی وی 

را بلرزاند.
این وصف، به نظر می رسد عباسی در صورت کاندیداتوری در  با 
انتخابات آتی مجلس از حوزه انتخابیه رودسر و املش، کار سختی را 
در پیش نداشته و می بایست از هم اکنون بیشترین شانس را برای 
پیروزی اش در انتخابات آتی مجلس قائل بود. اتفاقی که اگر رخ 
دهد، یحتمل شاهد مهاجرت تیم عباسی از استانداری گیلان به دفتر 

نماینده رودسر و املش در مجلس دوازدهم خواهیم بود.
البته تحقق این پیش بینی، منوط به آن است که صلاحیت عباسی از 
سوی شورای نگهبان، احراز شود. موضوعی که عملکرد فعلی عباسی 

در استانداری گیلان، ممکن است بی تاثیر در آن نباشد. به خصوص 
که یکی از مهمترین محورهای انتقاد از عباسی در بیانیه اخیر تشکل 
های اصولگرایی، محروم ماندن نیروهای انقلابی و وابستگی برخی 
مدیران منصوب شده به دولت پیشین بوده است . تا آن جا که در 
این بیانیه، ضمن اشاره به مخالفت های عباسی با انتصاب سرپرست 
پیشین دانشگاه علوم پزشکی که فردی ارزشی قلمداد شده، سیستم 
تصمیم ساز دولت در گیلان، در امتداد دولت سوم روحانی دانسته 

شده است!
با این تفاسیر باید گفت ادعای رودسری گزینی های استاندار گیلان 
اگر مترادف با محرومیت نیروهای جوان انقلابی از مناصب مدیریتی 
تفسیر شود، ممکن است تبعاتی را برای استاندار گیلان در صورت 
باشد.  داشته  همراه  به  مجلس  آتی  انتخابات  در  اش  کاندیداتوری 
تبعاتی که شاید به عباسی فرصت استفاده از ظرفیت هایی که در 

رودسر فراهم کرده، را ندهد!

نزدیک  تقریبا  که  ایامی  در  و  اخیر  روزهای   طی 
از  تصاویری  است،  مجلس  آتی  انتخابات  به 
مکاتبات و اخباری از جبار کوچکی نژاد در فضای 
های  پیگیری  از  حکایت  که  شده  منتشر  مجازی 
قابل تحسین این نماینده در خصوص رفع برخی 

از مشکلات مردم و کارگران دارد.
به گزارش خزرآنلاین، اگرچه نتیجه این پیگیری 
بوده که توسط رسانه ها  آنی  با  ها بعضا متفاوت 
رسانه  برخی  ادعای  آن  نمونه  است.  شده  منتشر 
کارکنان  معوقه  حقوق  پرداخت  خصوص  در  ها 
کوچکی  های  پیگیری  با  گیلان  آبفای  شرکت 
از  دیگری  نامه  انتشار  نهایت  در  که  بوده  نژاد 
رسانه  ادعای  این  داد  نشان  نژاد،  کوچکی  خود 

است! نبوده  واقعیت  بر  منطبق  چندان  ای، 
رفع  برای  پیگیری  اینکه  علیرغم  و  حال  این  با 
باشد،  که  مسئولی  هر  توسط  مردم  مشکلات 
امری در خور تحسین است اما تمرکز بر عملکرد 
مستقیم  انتخاب  واسطه  به  مجلس  نمایندگان 
که  بوده  ای  اندازه  تا  گاها  مردم،  توسط  آنان 
آن  نزدیکان  فعالیت  خصوص  در  را  سوالاتی 
عمومی  افکار  در  فرزندانشان  خصوص  به  ها 

شاهد  است.  نموده  طرح  ای  رسانه  فضای  و 
به  نمایندگان  از  برخی  دهی  پاسخ  ادعا  این 
پویش  طرح  با  قبل،  چندی  که  بوده  سوالاتی 
رسانه  و  مجازی  فضای  در  #فرزندت_کجاست 

ای به راه افتاد.
از  هم  رشت  مردم  نماینده  نژاد،  کوچکی  جبار 
رسانه  به  پاسخ  در  که  بوده  مسئولینی  جمله 
فرزندان  فعالیت  خصوص  در  را  اطلاعاتی  ها، 
با  گفتگویی،  در  وی  است.  نموده  ارائه  خود 
دختر  فرزند  یک  و  پسر  فرزند  دو  اینکه  بیان 
آموزش و پرورش  بود: یک پسرم در  دارد، گفته 
و  توسعه  بانک  در  دیگرم  پسر  و  است  مشغول 
تعاون فعال است. دختر من نیز تا مقطع دکترای 

است. کرده  تحصیل  آزاد  دانشگاه 
فرزندان  فعالیت  محل  به  اگرچه  گفتگو  این  در 
کوچکی نژاد اشاره شد اما اطلاعاتی در خصوص 

نگردید. منتشر  آنان  جذب  چگونگی 
نژاد  کوچکی  فرزند  یک  فعالیت  مثال،  عنوان  به 
توجه  قابل  جهت  این  از  پرورش  و  آموزش  در 
است که در سوابق کوچکی نژاد ریاست سازمان 
خورد.  می  چشم  به  گیلان  پرورش  و  آموزش 

ممکن  موضوع،  این  به  توجه 
ذهن  به  را  سوال  این  است 

فرزند  آیا  که  کند  متبادر 
زمان  در  نژاد  کوچکی 
راس  بر  پدرش  تصدی 
و  گیلان  پرورش  و  آموزش 
پدر،  نمایندگی  دوران  در  یا 
جذب آموزش و پرورش شده 
یا بکارگیری وی در آموزش 

به  پرورش،  و 

نحوه  گردد؟  می  بر  دوران  این  از  قبل 
محل  هم  نژاد  کوچکی  فرزند  این  جذب 
اساس  بر  وی  جذب  آیا  است.  سوال 
روش  از  یا  بوده  استخدامی  آزمون 

است؟ گرفته  دیگری صورت 
کوچکی  دیگر  فرزند  حضور  همچنین 
نژاد در بانک توسعه تعاون هم از این 
توسعه  که  است  توجه  قابل  جهت 
بلکه  بانک خصوصی  یک  نه  تعاون 
دولتی  های  بانک  جمله  از 
همچنین  است. 
به  توجه  با 
ی  سختگیر
در  مرسوم  های 
های  استخدام 
این  دولتی، 
قوت  به  سوال 
باقیست  خود 
فرزند  آیا  که 
نژاد  کوچکی 
طریق  از 

توانسته جذب  استخدامی،  های  آزمون  در  قبولی 
شود؟ تعاون  توسعه  بانک 

فرزند  این  جذب  نحوه  به  تنها  موضوع  البته 
کوچکی نژاد در یک بانک دولتی ختم نمی شود. 
نامه  تصاویر  تر  پیش  ها  رسانه  برخی  که  چرا 
فرزند  داد  می  نشان  که  کردند  منتشر  را  هایی 
پدرش،  به  خطاب  ای  مرقومه  طی  نژاد  کوچکی 
دفتر پدرش  به  ماموریت  روز  او درخواست دو  از 
کار  حجم  که  عنوان  این  با  هم  پدر  کرده!  را 
توسعه  بانک  مدیرعامل  از  است،  زیاد  نماینده 
هفته  در  فرزندش  دهد  دستور  تا  خواسته  تعاون 
دفتر  به  شنبه(  پنج  و  دوشنبه  )ترجیحا  روز  دو 
به  اتفاقی که سرانجام منجر  مامور شود.  خودش 
فرزند  ماموریت  درخواست  با  موافقت  نامه  صدور 

)جبار( می شود! پدر  دفتر  به  )حسن( 
کوچکی  دختر  اشتغال  وضعیت  مورد  در  اما  و 
رسانه  در  چه  آن  به  بنا  وی  گفت  باید  هم  نژاد 
دانشگاه  کارمند  و  منتشر شده، دکتری شیمی  ها 
مقطعی  در  نژاد  کوچکی  و  بوده  رشت  واحد  آزاد 
آزاد  دانشگاه  وقت  رییس  به  ای  نامه  طی 
قانون  به  توجه  با  تا  خواهد  می  او  از  اسلامی، 

هیات  صورت  به  دخترش  ایثارگران،  از  حمایت 
در گیلان جذب شود . علمی 

رسانه  در  شده  منتشر  مطالب  صحت  فرض  به 
نژاد  کوچکی  فرزند  جذب  نحوه  از  فارغ  و  ها 
نژاد  کوچکی  نامه  این  رشت،  آزاد  دانشگاه  در 
ممکن  آزاد،  دانشگاه  وقت  رییس  به  خطاب 
طرح  آیا  که  آورد  وجود  به  را  سوال  این  است 
نگارش  طریق  از  شدن  علمی  هیات  درخواست 
کل  آزاد  دانشگاه  رییس  به  نماینده  یک  نامه 
کشور، برای سایر افرادی که از شرایطی برابر با 
است؟ میسر  برخوردارند، هم  نژاد  کوچکی  فرزند 

رشت  نماینده  عملکرد  از  تقدیر  ضمن  پایان  در 
در  امیدواری  ابراز  و  مردم  حقوق  پیگیری  در 
کوچکی  از  اقدامات،  این  استمرار  خصوص 
جذب  نحوه  خصوص  در  تا  شود  می  تقاضا  نژاد 
نهاد  یا  دولتی  های  دستگاه  در  خود  فرزندان 
ارائه  را  توضیحاتی  هم  عمومی  رسان  خدمت 
صورت  در  تا  دارد  آمادگی  #خزرآنلاین  کند. 
اجابت این درخواست توسط نماینده رشت، پاسخ 

نماید. منتشر  را  وی 

 مشــکل کامیون داران معطل در مرز آستارا چگونه حل می شود ؟
دیپلماسی به دســتگاه  رئیس جمهور  دســتور 

ودسری دیگر؛ به بهانه ادعای انتصاب یک ر

و دارد! ودسری گزینی؛ سکه ای که دو ر ر
آن ها خود را به نشنیدن می زنند

تصویب و تکذیب یک لایحه ی پربحث
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تولید  بزرگتریــن معضل 
و فروش  برندینگ  داخلی 

محصول است

معاون دبیر سازمان دفاع از منافع ملی و دبیر چهارمین جشنواره تولید ملی گفت: بزرگترین معضل تولید داخلی برندینگ و فروش محصول است از اینرو مهمترین هدف و رویکرد چهارمین جشنواره ملی 
حمایت از تولید داخلی است.

به گزارش ایرنا، امیررضا داوودی پسند روز دوشنبه در رونمایی از پوستر چهارمین جشنواره تولید ملی در جمع خبرنگاران استان افزود: این جشنواره در تلاش است تا با معرفی واحدهای تولیدی به عرضه 
محصولات، برندینگ، بازاریابی کمک کرده و در نهایت از تولید ملی حمایت کند.

وی با بیان اینکه تاکنون 25 واحد تولیدی برای شرکت در این جشنواره اعلام آمادگی کرده اند، گفت: واحدهای تولیدی متقاضی می توانند تا پایان اسفندماه در این جشنواره ثبت نام کنند که در موضوعاتی 
همچون کیفیت، اقتصاد مقاومتی و صادرات در بخش های مختلف ارزیابی می شوند. داوودی پسند با اشاره به اینکه واحدهای صنعتی به طور معمول به روابط عمومی ها اهمیت نمی دهند،گفت: امسال برای 

نخستین بار یک جایزه یکصد میلیون تومانی برای بهترین روابط عمومی فعال واحدهای صنعتی در نظر گرفته شده است.
وی تصریح کرد: در راستای حمایت از تولید ملی، برنامه مستند تلویزیونی جهت معرفی واحدهای تولیدی پیش بینی شده است و مردم با شرکت در نظر سنجی به شناسایی واحدهای برتر در کشور کمک می 

کنند؛ ضمن اینکه ارزیابی ها توسط داوران جشنواره انجام می شود .

پلنگ رودبار این روزها در حالی رو در روی دوربین 
محیط بانان قرار گرفته است که تیرماه امسال هم 
محیط بانان محیط  زیست شهرستان املش )واقع در 
شرق گیلان( با نصب دوربین تله توانستند از یک 
قلاده پلنگ نر در این منطقه تصویربرداری کنند و 
در سال گذشته نیز پلنگی زخمی در رودسر نجات 

یافت.
به گزارش ایرنا، گیلان یکی از کوچکترین استان 
های ایران است،همین استان کوچک سومین استان 
پر تراکم بعد از تهران و البرز است ؛ 34 درصد استان 
جلگه و مابقی کوهپایه یا کوهستان است بخش 
اعظم جمعیت در جلگه سکونت دارند ؛گیلان دارای 
ظرفیت های ملی و جهانی است ؛60 گونه پستاندار 
چون پلنگ،شوکا )گوزن مینیاتوری ( خرس قهوه 
ای و فک بخشی از تنوع زیستی استان به شمار 
می روند؛ از 533 گونه پرنده در ایران 60 درصد آن 
در گیلان مشاهده می شود ، همچنین 20 ایستگاه 
تالابی و سه تالاب مهم بین المللی تالاب انزلی 

،پارک ملی بوجاق و امیرکلایه در استان قرار دارد.
پلنگ رودبار

از  رودبار  زیست  محیط  حفاظت  اداره  رئیس 
تصویربرداری از یک پلنگ ایرانی در ارتفاعات این 

شهرستان خبر داد.
علی فرهی امروز اعلام کرد: در ارتفاعات یکی از 
زیستگاه های شهرستان رودبار از پلنگ ایرانی که 

بزرگترین گربه سان ایران است تصویربرداری شد.
عنوان  به  رودبار  گفت:  خبر  این  اعلام  با  وی 
موقعیت  واسطه  به  گیلان  پهناورترین شهرستان 
اقلیمی ویژه خود در کمربند طلایی اکولوژیکی که 
به آن منطقه بین اقلیمی می گویند قرار گرفته و به 
گونه های  در  بی نظیری  تنوع  دارای  سبب  همین 

گیاهی و جانوری است.
بزرگ  با داشتن گوشتخواران  افزود: رودبار  فرهی 
شاخص  علفخواران  و  قهوه ای  خرس  همچون 
پازن  گونه  و  شوکا  و  مرال  گوزن های  همچون 
باعث شده تا تقریبا نیمی از این شهرستان به عنوان 
و همچنین  ممنوع  و شکار  مناطق حفاظت شده 
نگهداری  و  حفاظت  تحت  ملی  طبیعی  اثرهای 

محیط زیست باشد.
پلنگ املش

بیستم تیرماه بود که طی تلاش فراوان محیط بانان 
در  )واقع  املش  شهرستان  محیط زیست  حفاظت 
قلاده  یک  از  تله  دوربین  نصب  و  گیلان(  شرق 

پلنگ نر در این منطقه تصویربرداری شد.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی محیط 
یگان  ماموران  داد:  گزارش  گیلان  استان  زیست 
حفاظت محیط زیست شهرستان املش به هدایت 
محیط بان شاهپور عبدی موفق به تصویربرداری 
از پلنگ نر توسط دوربین تله ای در ارتفاعات این 

شهرستان شدند.
که  است  بار  چندمین  این  افزود:  صادقی  تورج 
ماموران یگان حفاظت موفق به فیلمبرداری از پلنگ 
در این منطقه شده اند و گزارشات مکرر مردمی و 
ماموران اجرایی ما از مشاهده پلنگ در منطقه حاکی 
از آن است که این منطقه مامن و زیستگاه فوق 

العاده مناسبی برای این گونه نادر در کشور است.
نجات پلنگ زخمی در رودسر

اردیبهشت ماه سال 1400 نیزپس از انتشار اخبار 
متعدد از انقراض پلنگ تا تلف شدن گاه گاه این 
گربه سان عظیم خبر رسید که محیط بانان گیلانی 
در ارتفاعات کوهستانی رودسر، پلنگ گرفتار در تله 
سیمی را نجات داده و در طبیعت رها کردند.یک 
قلاده پلنگ نر بالغ در تله مچ گیر افراد ناشناس در 
منطقه اشکورات رودسر گرفتار شده بود که پس از 

اطلاع بموقع نجات یافت.
ماموران یگان حفاظت محیط زیست رودسر پس از 
اطلاع بموقع از گرفتار شدن یک قلاده پلنگ در تله 
سیمی افراد ناشناس، بلافاصله به همراه دامپزشک 
و اکیپ یگان و کارشناسی حیات وحش استان و 

شهرستان به منطقه مورد نظر اعزام شدند.
گروه اعزامی پس از چند ساعت راهپیمایی در نقاط 
کوهستانی، این پلنگ گرفتار در تله را با استفاده 
از تزریق مواد بی هوش کننده از تله آزاد و پس 
)آنالیز مشخصات( و اطمینان  بیومتری  از معاینه، 
از سلامتی کامل و بعلت آسیب ندیدن پس از به 

هوش آمدن در همان منطقه رهاسازی کردند.
شکارچی پلنگ در گیلان شکار شد

در  و  نبود  گیلان خوش  پلنگ  درباره  اخبار  همه 
یک  که  متخلف  شکارچی  1399یک  ماه  خرداد 
ردگیری  از  پس  بود  کرده  شکار  را  پلنگ  قلاده 
زیست  محیط  حفاظت  یگان  ماموران  مراقبت  و 
شهرستان سیاهکل واقع در شرق گیلان دستگیر 

شد.

گزارش

هورا، هزارم دنیا شدیم !
از قرار گرفتن در رتبه هزار و نود و دوم )1092(   دانشگاه گیلان 
دانشگاه های جهان خبر داد و گفت؛ در بین دانشگاه های ایران نیز 
اما واقعیت این است که نه هزارم شدن  رتبه سیزدهم را داراست، 

افتخار دارد و نه رتبه سیزدهم چندان واقعی است.
گزارشی  در  گیلان  دانشگاه  خبری  پورتابل  اول،  خط  گزارش  به 
به  اشاره  با   )3676876/https://guilan.ac.ir/article(
جدیدترین نتایج منتشر شده در پایگاه اینترنتی رتبه بندی دانشگاه 
جهانی  رتبه 1092  حائز  گیلان  دانشگاه   « نوشت:   ،URAP ها 
و سیزدهم در بین دانشگاه های وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 

شده است.«
اگرچه دانشگاه گیلان دروغی نگفته، اما آیا قرار گرفتن دانشگاهی  با 
بیست هزار دانشجو و ششصد عضو هیات علمی، در رتبه چهار رقمی 
دنیا افتخار محسوب می شود که دانشگاه  گیلان آن را در بوق و 

کرنا کرده است؟
https://( ذیل  لینک  در  بندی  رتبه  این  به  نگاهی  با 
/2023 -2022 /urapcenter .org /Rankings

به  اگرچه  یابیم  می  در   )2023-2022_World_Ranking
درستی  دانشگاه های ایران را توان مقابله با دانشگاه های اروپایی 
و آمریکایی و حتی شرق آسیا نیست، اما آیا توان رقابت با دانشگاه 
های کشورهای حوزه خلیج فارس را هم نداریم که دانشگاه های 
عربستان در رتبه های 109 و 112 قرار بگیرند و دانشگاه های قطر و 

امارات در رتبه های 300 و 400، ولی دانشگاه گیلان به رتبه هزارم 
خود افتخار کند؟

باز شاید ثروت هنگفت کشورهای عربی باعث شیک شدن دانشگاه 
هایشان شود و گوی رقابت را از ما بربایند، اما وقتی می بینیم دانشگاه 
های کشورهایی چون اوگاندا، اتیوپی، پاکستان، غنا، کامرون، افریقای 

جنوبی، لبنان و دیگر کشورهای افریقایی هم در این نظام رتبه 
بندی اوضاعشان بهتر از دانشگاه گیلان است، آیا باز مدیران 

این دانشگاه با افتخار از رتبه هزارم خود یاد می کنند؟
بین  در  دانشگاه گیلان  رتبه سیزدهم  اعلام  در  دیگر،  نکته 
دانشگاه های وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در این نظام 
رتبه بندی است، در حالیکه اگر به لیست برترین دانشگاه 
کنیم  دقت   ،URAP اینترنتی  پایگاه  نگاه  از  دنیا  های 

های  دانشگاه  بین  در  گیلان  دانشگاه  رتبه  بینیم  می 
مدیران  و  نه سیزدهم  است  یکم  و  بیست  ایران 

دانشگاه گیلان، زیرکانه با عنوان کردن لفظ 
» دانشگاه های وزارت علوم«  در واقع 

وزارت  دانشگاه های  از شمارش 
بهداشت یعنی دانشگاه های 

علوم پزشکی صرفنظر 
کردند تا اینگونه با یک 
شانتاژ خبری کمی به 

رتبه خود سر و سامان بخشند.
علاوه بر همه اینها خود پایگاه اینترنتی URAP هم متعلق به یک 
دانشگاه در ترکیه است و مشخص نیست نظام رتبه بندی آن چقدر 

معتبر باشد ولی بصورت جهانی بررسی و اعلام نظر می کند
یک  عنوان  به  گیلان،  دانشگاه  که  نیست  بار  نخستین  این  البته 
مرجع معتبر علمی قصد انحراف افکار عمومی 
با شانتاژ خبری را دارد؛ فرید نجفی رییس 
این دانشگاه که به تازگی بعد از دو دوره 
توانست  بالاخره  سرپرستی شش ماهه، 
حکم ریاست دانشگاه را از شورای عالی 
تندی  واکنش  بگیرد  فرهنگی  انقلاب 
داشته  دانشجویی  اخیر  اعتراضات  به 
عنوان  ها  رسانه  در  اغلب  درحالی که  و 
دانشگاه  این  دانشجوی   200 شود  می 
اند  گرفته  را  ترم  چهار  تا  یک  تعلیق  حکم 
می  عنوان  ها  رسانه  برخی  با  گفتگو  در  وی 
از  اخیر  اعتراضات  در  دانشجویی  هیچ  کند 
برای  اینگونه  و  است  نشده  اخراج  دانشگاه 
خود مصونیت دست و پا می کند، در حالیکه 
هرگز از سوی هیچ رسانه ای خبری مبنی بر 
اخراج دانشجو مطرح نشده است و صرفا از 

همان تعلیق نام برده شد که البته وی این مهم را هم کتمان نمی 
کند و می گوید تنها بیست سی دانشجو حکم تعلیق گرفته اند!! این 
جریانات به حدی حساس شد که 146 تن از اساتید دانشگاه گیلان، 
در نامه ای سرگشاده به رئیس این دانشگاه به صدور احکام محرومیت 
از تحصیل، منع ورود به دانشگاه و اخراج از خوابگاه برای دانشجویان 
به  دانشجویان  این  بازگشت  خواستار  و  کرده اند  انتقاد  معترض، 

کلاس های درس شدند.
نکته جالب اینجاست حکم ریاست نجفی که رکوددار سرپرستی در 
دانشگاه گیلان شده است هم بعد از همین جریانات ، در آبانماه امسال 

توسط شورای عالی انقلاب فرهنگی صادر شد.
حال فرید نجفی که پیشتر در زمان انتصابش شایع شده بود یکی از 
مهمترین دلایل طولانی شدن دوران سرپرستی و صادر نشدن حکم 
ریاستش مشکلات شخصی باشد چگونه می تواند، مشکلات فراوان 
صنفی دانشگاه اعم از ناوگان فرسوده حمل و نقل و کمبود خوابگاه 
و تغذیه نامناسب در سلف سرویس ها و صد البته کسری بودجه این 
دانشگاه که خود وزیر علوم نیز آن را تایید کرده است، را حل و فصل 

کند الله و اعلم.
شاید وی بتواند با استخدام منصوبین نمایندگان و وابسته های قدرت 
در دانشگاه اندکی زمان مسئولیتش را طولانی تر کند اما بعید به نظر 
را داشته  این فرد توان برطرف کردن مشکلات دانشگاه  می رسد 

باشد.

جنگل های گیلان، به سبب کمبود دست کم یک هزار نفری جنگلبان 
و یا تهدیداتی نظیر حریق، قاچاق چوب و موارد مشابه تهدید می کند 
با  از جنگل ها  و لازم است طبق قانون مسؤولیت حفظ و حراست 

مشارکت مردم، مسئولان و متولیان جنگلبانی جدی تر گرفته شود.
یکی از برجستگی ها و مزیت های نسبی استان های شمالی به ویژه 
گیلان در مقایسه با سایر استان ها، پوشیده شدن بخش عمده ای از 
مناطق آن به جنگل های سبز، پهناور و قد برافراشته در همسایگی 

دریای خزر است.
سوختن اراضی جنگلی، کمبود نیرو برای حفظ و حراست از جنگل، 
کندی روند نهال کاری در استان و قاچاق چوب و بسیاری از موارد 

مشابه همگی تهدیدی برای پهنه سبز جنگلی گیلان هستند.
فاصله شهرهای گیلان با جنگل ها بسیار نزدیک است و این مناطق 
آرام و چشم نواز در همه فصول ساز میزبان مسافران، گردشگران و 
حتی مردمان محلی است و همین مواجهه نزدیک انسان با جنگل 

موجب شده تا سالانه بخش وسیعی از آن طعمه حریق شود.
سرخوش کرم زاده، سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
گیلان در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری فارس در رشت می گوید: 
از ابتدای امسال تاکنون 86 فقره حریق در سطح جنگل های استان 
گیلان به وقوع پیوسته و بالغ بر 309 هزار هکتار از اراضی جنگلی 

استان طی این مدت طعمه حریق شده است.
بنا بر آمارهای موجود، در مدت مشابه سال 1400 تعداد 120 فقره 
به میزان 209 هزار هکتار از اراضی جنگلی طعمه حریق شده که 
نشان می دهد شمار آتش سوزی در جنگل های گیلان افزایش یافته 
درحالی که وسعت حریق رخ داده، به مراتب کمتر از مدت مشابه امسال 

است.
گیلان،  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  کل  اداره  سرپرست  گفته  به 
شهرستان های آستارا، آستانه اشرفیه، املش، تالش، رشت، رضوانشهر، 
و  لنگرود  لاهیجان،  صومعه سرا،  شفت،  سیاهکل،  رودسر،  رودبار، 

ماسال مناطقی بودند که طی امسال طعمه حریق شده اند.

گردشگران،  روستاییان،  نشینان،  جنگل  بی توجهی  زاده،  کرم 
آتش افروزی در جنگل و پیرامون آن و یا عدم اطفا کامل آتش پس 

از ترک محل را از عمده دلایل حریق در جنگل ها عنوان می کند.
مشاهده  به وفور  گیلان  جنگل های  در  که  موضوعاتی  دیگر  از 
می شود، رها شدن درختان سوخته و یا شکسته شده در سطح پهنه 
جنگلی است که بهره برداری از آن تا حدودی می تواند نیاز صنایع 
و یا مردم بومی منطقه را رفع کند اما بنا بر مشاهدات از این منابع 
بهره گرفته نمی شود! سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
گیلان می گوید: در گذشته درختان سوخته چنانچه در سطح و تعداد 
قابل توجه بودن با صدور مجوزها قطع و خارج شده و با نهال کاری یا 

محصورسازی و رویش طبیعی عرصه بازسازی می شد اما با اجرای 
طرح تنفس جنگل دستورالعمل های جاری فعلًا اجازه قطع و خروج 

چنین درختان را با آسانی نمی دهند!
و  برای حفظ  آبخیزداری  و  منابع طبیعی  اقدام  که  دانست  باید  اما 
و  نگهداری  تدابیر  چیست؟  گیلان  استان  جنگل های  از  حراست 
پاسداشت جنگل با چه اقداماتی میسر است و متولی حراست از جنگل 

چه تمهیداتی برای حفظ اراضی ملی اندیشیده است؟
کرم زاده، سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان در 
این رابطه نیز گفته که »اجرای گشت های مستمر توسط نیروهای 
ایجاد  موتوری ها،  و  خودرویی  پیاده،  گشت های  از  اعم  حفاظتی 

مسیرهای آتش برُ در اراضی جنگل های حساس عموماً نهال کاری ها 
یا همان عرصه های جنگل کاری، تغییر رویکرد از کاشت سوزنی برگان 
که در دهه های گذشته کاشت می شد به کاشت از گونه های بومی 
پهن برگ، برگزاری کلاس های آموزشی برای جوامع محلی، جنگل 
توان همیاران طبیعت  از  بهره گیری  و همچنین  مدارس  و  نشینان 
و سازمان های مردم نهاد برای نهادینه شدن فرهنگ منابع طبیعی 
انجام  جنگل ها  نگه داری  و  حفظ  برای  که  است  اقداماتی  ازجمله 

می شود.«
انسانی  نیروی  کمبود  و  جنگلی  اراضی  قابل توجه  و  زیاد  وسعت 
به  است.  درنگ  قابل  و  مهم  بسیار  آن  در سطح  فیزیکی  حفاظت 
گفته کرم زاده، سرپرست منابع طبیعی استان، گیلان از نعمت 497 
هزار و 378 هکتار اراضی جنگلی برخوردار است منتها نگه داری آن 
تنها با 457 نفر نیروی شرکتی و 152 نفر نیروی سازمانی نگهداری 

و کنترل می شود!
سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان به فارس گفته: 
بر اساس آخرین بررسی ها که به سازمان نیز اعلام شده، حداقل 950 

نفر نیرو جنگلبان در گیلان کمبود داریم.
باوجود  گیلان  استان  سطح  در  جنگلبان  نیرو  کمبود  شک  بدون 
گونه های در معرض انقراض و کمیاب درختان نظیر ممرز، افرا، بلوط، 

ون و غیره پذیرفتنی نیست و نیازمند توجه است.
ازجمله  منابع طبیعی  اراضی  از  نگه داری  و  در حفظ  فرهنگ سازی 
از  و  نادر و کمیاب هستند  مناطق جنگلی که خواستگاه گونه های 
طرفی دیگر که زینت بخش توریسم و توسعه اقتصادی در کشور و 
استان گیلان به شمار می روند، شایسته توجه همگانی به ویژه دهیاران 

و مردم مناطق جنگل نشین است.
بنا بر آنچه در قانون مصرح کشور آمده، حفظ، احیا، اصلاح، توسعه و 
بهره برداری از جنگل ها و مراتع و بیشه های طبیعی و اراضی جنگلی 
ملی شده بر عهده  سازمان جنگلبانی است و می طلبد این اداره کل 
در استان گیلان نیز در تحقق بند قانون نهایت تلاش را داشته باشد.

قریب شش ماه از خاکسپاری پیکر»امیرهوشنگ ابتهاج« شاعرغزل 
سرای پرآوازه ایران در پارک محتشم رشت می گذرد اما دوستداران 
این مرغ خوش خوان شعر و غزل ایران همچنان در انتظار احداث 

آرامگاهی در شان این شخصیت عظیم فرهنگی گیلان هستند.
»امیر هوشنگ ابتهاج ملقب به سایه « درحالی بنا به وصیتش که 
همیشه آرزو داشت به موطن خود بازگردانده شود، در زادگاهش آرام 
ابدی گرفت که درهنگامه انتقال به رشت و دفن در پارک محتشم، 
شنیده های زیادی از احداث آرامگاه بر سر مزار وی و تبدیل آن به 
مکانی برای گردهمایی اهالی فرهنگ و ادب کشور به گوش می 
رسید. وعده ای که حتی حمایت لفظی مدیر کل فرهنگ و ارشاد 

گیلان را نیز به دنبال خود داشت.
خاکسپاری پیکر مرحوم ابتهاج در رشت به قدری مهم و دارای اهمیت 
است که پیش ازاین »علیرضا پنجه ای« شاعرنام آشنای گیلانی نیز 
طی یادداشتی درهمشهری؛ تدفین پیکر سایه در رشت را امتیازی 

بزرگ برای فرهنگ و گردشگری رشت دانسته بود.
پنجه ای در بخشی ازاین یادداشت با اشاره به لزوم توسعه گردشگری 
رشت و فرصتی که مسوولان در خرید خانه  مادری سایه به عنوان 
خانه  غزل از دست دادند، متذکر شده بود:» با تخریب این خانه یک 
فرصت برای ثروتمندی فرهنگی- گردشگری را مانند صدها برنامه  
دیگر سوزاندند. آری گلایه و شکواییه  ما که تمامی ندارد تا کاستی ها 
و ناکامی ها تمام نشده اند، آن چه مهم است اما این است که رشت 
نیازمند بسترهایی برای مظاهر گردشگری فرهنگیست. آرامگاه سایه 
محسوب  کلان  امتیاز  یک  رشت  شهر  برای  بارش  پر  عمر  مانند 

می شود؛ سایه را جز از دریچه  دل نمی توان شناخت.«
درعین حال طی شش ماه گذشته شرایط اجتماعی و سیاسی کشور 
آبستن اتفاقات و حوادث زیادی شد که به نظر می رسد، احداث آرامگاه  

سایه در پارک محتشم رشت را به حاشیه فراموشی و بی توجهی برده 
است. این درحالیست که دوستداران این شاعر پرآوازه از سراسر نقاط 
ایران همچنان بر سر مزار وی گرد هم آمده و ضمن ادای احترام یاد 

او را با شعرخوانی غزلهای وی زنده نگاه می دارند.
 حال سوال اهالی فرهنگ و هنر گیلان از مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
گیلان که با کوشش خستگی ناپذیری علیرغم همه کارشکنی ها و 
مانع تراشی ها در انتقال پیکر سایه و خاکسپاری در پارک محتشم 
رشت وجود داشت، تمام حاشیه ها را به جان خرید و در کنار خانواده 
و اهالی فرهنگ گیلان برای دفن یشان در پارک محتشم ایستاد، 
اینست که احداث آرامگاه سایه آنچنان که پیشتر وعده داده شد به 

کجا رسید؟
پیگیری یکماهه مرور برای دریافت این پاسخ از مدیرکل ارشاد استان 
نتیجه ای در بر نداشت از اینرو این سوال را از برخی چهره های 

فرهنگی و هنری استان جویا شدیم.
آرامگاه سایه، مطالبه عمومی باشد

»رضا عاطفی« شهردار فعلی کیاشهر و از اعضای ستاد خاکسپاری 
مرحوم سایه در رشت  با بیان اینکه از ابتدا هم قرار نبود اداره کل 
ارشاد آرامگاهی برای مزار سایه احداث کند به مرور اظهار کرد: طبق 
آخرین هماهنگی و تصمیمی که درهمان مقطع اخذ شده بود، قرار بر 
این شد با کاهش تصدی گری دولت، احداث آرامگاه با نظارت خانواده 
و توسط یک مهندس معمار به سمت کیفی سازی پیش رفته و یک 

بنای مناسب و شکیل بروی مزار ساخته شود.
وی با تاکید به این نکته که اگر چه ساماندهی مزار سایه باید یک 
مطالبه عمومی توسط شهروندان از اداره کل ارشاد و حوزه هنری 
باشد تصریح کرد: دفن سایه در رشت یک اتفاق مهم فرهنگی است 
در  ازهیچ کوششی  که  استان همانگونه  ارشاد  اداره کل  دارد  جا  و 

خاکسپاری سایه در پارک محتشم دریغ نکرد، قدمهای بعدی خود 
گیلان  نامدار  شاعر  این  خور  در  آرامگاه  به ساخت  برای کمک  را 

زمین بردارد.
حوزه هنری متولی ساخت نیست

»محمد پرحلم« معاون فرهنگی و هنری حوزه هنری گیلان نیز با 
بیان اینکه مزار فعلی سایه نیز با هزینه و نظارت خانواده ایشان ساخته 
شده تاکید کرد: حوزه هنری به لحاظ سازمان متولی ساخت آرامگاه 
نیست و ارشاد گیلان باید به این موضوع ورود کند. هر چند که شنیده 
شده اکنون هیچ ردیف اعتباری برای این منظور در ارشاد وجود ندارد.

پرحلم با اشاره به صرف هرینه کلان خانواده سایه در ساخت مزار و 
نصب شیشه بروی سنگ مزار تاکید کرد: ساخت آرامگاه فاخر برای 
سایه نیازمند هزینه بسیار زیادی است که اداره کل ارشاد می تواند در 

این بخش در کنار خانواده ایشان قرار بگیرد.
یادآوری ساخت سردیس سایه در حوزه هنری که قرار بود  با  وی 
در پارک سبزه میدان رشت نصب شود اما بعد از چند سال انتظار بر 
سر مزار وی قرار گرفت تاکید کرد: ادای احترام به بزرگان فرهنگ 
و هنرموجب می شود جوانان ما هویت فرهنگی استان خود را بیشتر 

درک کنند.
مزار فعلی مورد تایید خانواده ابتهاج است

»کوروش رنجبر«عکاس و فعال فرهنگی رشت نیز به مرور تاکید 
کرد: مزار فعلی سایه در رشت مطابق نظر و خواسته خانم ابتهاج و 
توسط یکی از مهندسان معمار بنام ساخته شده و اینکه امکانات ویژه 
بعدی و احداث آرامگاه  بروی آن پیش بینی شده یا خیر، اطلاعات 

تازه ای از سوی دختر ایشان عنوان نشده است.
 رنجبر مزار فعلی را مورد تایید خانواده ابتهاج عنوان کرد و گفت: 
ای درخصوص  پیشتر وعده  ارشاد گیلان  و  فرهنگ  اداره کل  اگر 

احداث آرامگاه  بروی مزار سایه داده خود باید پاسخگو باشد و طبیعتا 
هر اقدامی از سوی این اداره کل انجام شود باید با نظارت و تایید 

خانواده عمل شود.
سطح  در  یک  درجه  فرهنگی  شخصیتی  سایه  اینکه  بیان  با  وی 
ملی است و دوستداران زیادی دارد تاکید کرد: احداث آرامگاه و یا 
تخصیص امکانات ویژه برای مزار ایشان می تواند مطالبه مردمی 
باشد. چرا که شاهد هستیم با گذشت چند ماه از فوت ایشان همچنان 
خانواده ها و دوستدارانش همه روزه با تقدیم گلهای زیبا به دور مزار 
جمع شده و شعرخوانی می کنند که نشاندهنده شان و ارزش سایه 

برای مردم است.
رنجبر تاکید کرد: اگر قراربر ساخت آرامگاهی بوده ، مسلما خیلی دیر 

شده و باید خیلی زودتر این امر مهم انجام می شد.
ساخت آرامگاه به خواست و نظر خانواده بستگی دارد

»قادرصفر پور« دبیر آموزش وپرورش و از دوستان خانوادگی مرحوم 
ابتهاج نیز به مرور تاکید کرد: ساخت آرامگاه به خواست و نظر شخص 
خانم ابتهاج بستگی دارد و ایشان این کار را وابسته به ارگان و نهادی 
نکردند. اگر ارشاد استان هم قولی داده صرفا در حد مساعدت بوده 

است.
این نکته که آنچه شاخص و مورد  با تاکید به  این فعال فرهنگی 
همیشه  ایشان  است.  ابتهاج  مرحوم  زیست  است،چگونگی  اهمیت 
ساده ترین چیزها را برای خود می خواست و به یقین مزارمورد نظر 

سایه عزیز، حتی ساده تر از مزار فعلی بوده است.
و  دارد  بستگی  خانواده  نظر  به  چیز  همه  کرد:  تصریح  صفرپور   
چیزی غیر از نظر آنها مهم نیست. مهم اینست که خانواده ایشان 
چه تصمیمی در خصوص آرامگاه وی دارند و هرچه آنها بخواهند 

آنگونه می شود.

گیلان؛ ــگاه  دانش در  رو  پیش  و چالش های  نجفی 

309  هزار هکتار اراضی جنگلی در گیلان دود شد !

احداث آرامگاه سایه در سایه فراموشی !؟

گیلان  در  ــک هزارجنگلبان  ی کمبود 
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زیست  محیط  ایمنی  بهداشت  امور  اداره  رئیس 
و  معدن  صنعت،  سازمان   )HSEE( انرژی  و 
برآوردها  اظهار کرد: طبق  استان گیلان  تجارت 
استان های  به سایر  بخش صنعت گیلان نسبت 
کشور کمترین سهم را از تولید گازهای گلخانه ای 

و آلایندگی دارد.
علیرضا رهبر افزود: استان گیلان در بخش صنایع 
از استان های برتر دراین زمینه است چون عمده 
گاز  پاک  سوخت  به  گیلان  تولیدی  واحدهای 
طبیعی مجهز هستند و به ندرت و درصورت اجبار 

از سوخت مایع استفاده می کنند.
وی افزود: تنها یک واحد تولیدی سیمان با رعایت 
محدودیت مصرف گاز در فصل سرما مواجه است 
واحدهای  و  زیست  اداره کل محیط  تایید  با  که 
نظارتی با استفاده از فیلتر هوا از نفت کوره مازوت 

استفاده می کند.
وی تعیین میزان آلودگی هوا را از وظایف محیط 
دستگاه  و  مجموعه  این  گفت:  و  دانست  زیست 
های ناظر بر این بخش نظارت دارند و ما بعنوان 
دستگاه همکار تلاش می کنیم واحدهای صنعتی 
و  کرده  روز  به  را  ها  سیستم  تا  مجاب  را  خود 
کمترین آلودگی را داشته باشند و در این زمینه هم 

تا حدودی موفق بوده ایم.
زیست  محیط  ایمنی  بهداشت  امور  اداره  رئیس 
و  معدن  صنعت،  سازمان   )HSEE( انرژی  و 
گرفتن  قرار  درصورت  داد:  ادامه  گیلان  تجارت 
واحدهای صنعتی در لیست کارخانه های آلاینده 
این واحدها باید یک درصد از فروش خود را بعنوان 

جریمه آلایندگی بپردازند.
چهار  ارتقاء  را  اداره  این  ماموریت  ادامه  در  وی 
محیط  شغلی،  ایمنی  و سلامت،  بهداشت  محور 
زیست و بهبود عملکرد مصرف انرژی عنوان کرد 
وزارت  در  از سال 93  اداره  این  افزود: ساختار  و 
صنعت، معدن و تجارت برای یکپارچه کردن این 
به  را  واحدهای صنعتی  تا  محورها شکل گرفت 

سمت رعایت این موارد سوق دهد.
زیست  محیط  ایمنی  بهداشت  امور  اداره  رئیس 

و  معدن  صنعت،  سازمان   )HSEE( انرژی  و 
تجارت گیلان بیان کرد: در زمان آغاز به کار این 
لیست  در  آلاینده  صنعتی  واحدهای  تعداد  اداره 
اداره محیط زیست بیش از 180 واحد بود که در 
بودند  آلودگی  دارای  هوا  و  خاک  آب،  بخشهای 
که با برنامه ریزی ها و تلاش واحدهای صنعتی 
به طور میانگین 40 واحد صنعتی آلاینده  اینک 
با  هم  واحدها  این  درتلاشیم  و  داریم  گیلان  در 

اقدامات اصلاحی از لیست آلاینده ها خارج شوند.
خانه  تصفیه  فیزیکی  پیشرفت  به  اشاره  با  وی 
صنعتی  شهر  و  صنعتی  شهرک های  فاضلاب 
رشت گفت : تصفیه خانه شهر صنعتی رشت پس 
از 50 سال از زمان این شهرک، از محل صندوق 
و  شده  اجرایی  گذاری  سرمایه  و  زیست  محیط 
پیشرفت خوبی دارد و هم اینک زمین مورد نیاز 
برای آن تهیه شده و مشاور فعالیت خود را آغاز 
کرده و در فاز یک حوضچه در حال احداث است.

وی ادامه داد: تصفیه خانه شهرک صنعتی سفید 
بخش  در  درصد   50 بالای  پیشرفت  با  نیز  رود 
ایمنی ارتقای خوبی داشته که موجب شده کاهش 

چشمگیری در حوادث شغلی داشته باشیم.
در  برق  انرژی  مدیریت  در  کرد:  تصریح  وی 
اخیر  سال   2 طی  زمستان  در  گاز  و  تابستان 
تلاش کردیم با برگزاری جلساتی با ادارات متولی 
حامل های انرژی این موضوعات را مدیریت کنیم 

تا به واحدهای صنعتی حداقل آسیب وارد شود.
کردند  سعی  صنعتی  واحدهای  کرد:  تاکید  وی 
و  برق  مولدهای  از  گیری  بهره  با  مدت  این  در 
مصرف  سازی  بهینه  با  انرژی  تامین  ژنراتورها 

بیشترین بهره وری را داشته باشند.
صنعت،  وزارت  اعلام  طبق  اخیر،  روزهای  طی 
و  عملکرد  ارزیابی  از  پس  تجارت  و  معدن 
شاخصه های رصد و پایش مباحث ایمنی، بهداشت 
و بهینه سازی مصارف واحدهای صنعتی و معدنی 
با هدف اعتلای سلامت و بهداشت نیروی کار، 
حفاظت از محیط زیست، منابع کشور، دستاورهای 
اداره امور بهداشت، ایمنی، محیط زیست و انرژی 
تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان   )HSEE(
استان گیلان بعنوان اداره ممتاز و برگزیده در بین 
این وزارت خانه در کشور اعلام  تابعه  واحدهای 

شد.

خبر

11 هزار نفر برای  تنها 
تماشای اکران فیلم به 

این سینما رفتند

مدیر امور سینمایی حوزه هنری گیلان گفت: با بازگشایی سینما سپیدرود رشت 11 هزار شهروند از اکران این فیلم ها استقبال کردند.
به گزارش ایلنا از رشت، سید حسن کاروانکش گفت: پس از گذشت 3 ماه از بازگشایی سینما سپیدرود و اکران فیلم ها حدود 11 هزار تماشگر از اکران فیلم ها استقبال کردند.

وی افزود: در این مدت فیلم های انفرادی، ابلق، علف زار، بام بالا و جنگ فردا، دو فیلم مستند و هنر و تجربه، نمایش فوتبال جام جهانی و یک شهر آورد از استقلال و پرسپولیس، و فیلم های در حال 
نمایش لوپتو، بخارست، پسر دلفینی، ملاقات خصوصی، جزیره فضایی، احضار 3 و چپ راست از جمله فیلم هایی است که در سینما سپیدرود رشت اکران شده است.

مدیر امور سینمایی حوزه هنری گیلان گفت: با اکران همزمان فیلم های خارجی برای نوجوانان و نمایش انیمیشین برای کودکان، فیلم هایی نیز در ژانر اجتماعی و طنز برای علاقمندان اکران شد.
سینماهای ایران، پیشتر به خاطر نداشتن محتوا و سپس بخاطر گرانی بلیط از رونق افتاده بود که اعتراضات این روزها تیر خلاص را بر پیکره این صنعت زد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان نیز چندی پیش در مصاحبه ای از تقلیل سینماهای گیلان در یک دهه اخیر گفت.
از همین رو برای بازگردان مخاطبان به سالن های سینما چاره ای جز ساخت فیلم های پرمحتوا و کاهش قیمت بلیط نداریم. مواردی که رعایت آن برای بازیگردانان صنعت سینما چندان سخت نیست 

فقط باید فعل خواستن را صرف کنند.

بازارها و  ازهفته های گذشته گوشت قرمز منجمد در  در حالیکه 
میادین استان به منظور متعادل سازی و تنظیم بازار گوشت گرم 
در حال توزیع است، اما قیمت گوشت همچنان روند صعودی خود 
را طی می کند و روز به روز از دسترس مردم دورتر و در حال حذف 

شدن از سفره هاست.
منجمد  های  گوشت  توزیع  میدانی،  مشاهدات  و  گزارشها  بنابر 
و  باشد  داشته  ها  قیمت  کاهش  در  تاثیری  نتوانسته  هم  دولتی 
در  است.  داشته  افزایش  گیلان  در  روز  هر  قرمز  گوشت  قیمت 
حال حاضر هر کیلو گوشت گوسفندی  در واحدهای صنفی خرده 
رد کرده  را  تومان  مرز 300 هزار  استان،  و قصابی های  فروشی 

است.
آنگونه که پیش از این نیز کارشناسان هشدار داده بودند؛ همزمان 
با افزایش روزانه ارز و حذف ارز ترجیحی واردات نهاده های دامی 
شده  تمام  قیمت  ها،  یارانه  سازی  مردمی  طرح  اجرای  از  بعد  و 
نهاده های دامی برای دامداران افزایش چشمگیری نسبت به سال 
گذشته پیدا کرد. ادامه این شرایط در کنار خشکسالی، هزینه های 
نگه داری دام را برای دامداران افزایش داد و در پی آن دامداران 

اقدام به حذف دام و ارسال به کشتارگاه کردند.
جولان عراقی ها در بازار دام سبک

درعین حال به گفته برخی از فروشندگان گوشت قرمز در رشت، 
حضور دلالان عراقی در بازارهای عرضه دام زنده و کشتارگاهها، 
اصلی ترین عامل افزایش قیمت گوشت قرمز در گیلان بوده است.

به کشتارگاه  وقتی  مرور می گوید:  به  قرمز  فروشنده گوشت  یک 
خرید  برای  کمی  انتخاب  حق  می کنیم،  مراجعه  رشت  بزرگ 
گوشت گرم داریم و عموما گوشت گاو، میش و دام ماده نصیب ما 
می شود. این درحالیست که پیش از ما خریداران عراقی و دلالان 
گرم  بهترین گوشت  دارند  در دست  که  قیمت  ارزان  با دلارهای 
که معمولا گوسفند نر و جوان است را براحتی خریداری و از مرز 

خارج می کنند.
این فروشنده با تاکید به اینکه گوشت قرمز به اندازه کافی وجود 
برخی  می کند:  اضافه  نیست  مشتری  گرانی،  دلیل  به  اما  دارد 
و  خشکسالی  دلیل  به  خود  های  دام  عرضه  از  نیز  ها  دامپروری 
کمبود نهاده های دامی که منجر به لاغری دامها در این فصل 
با رشد  تا در فصل گرم سال و همزمان  شده خودداری می کنند 

علوفه، دام های پروارتری به کشتارگاهها عرضه کنند.
گرانی  اینکه  به  تاکید  با  رشت  بازار  در  هم  دیگری  فروشنده 
گوشت از سمت تولید کنندگان  و دلالان دام کلید خورده به مرور 
می افزاید: گوشت در بازار هست اما مشتری نیست. دلالان آنقدر 
در افزایش قیمت گوشت گرم تاثیر گذار بودند که به دلیل گرانی 
از هم گسیخته، تعداد مشتریان گوشت قرمز به شدت کاهش یافته 
و برخی هم به استخوان و دمبالچه گاو و دمبه گوسفند روی آورده 
اند تا عصاره ای از گوشت در سبد غذایی شان وجود داشته باشد.

ناگهانی  طور  به  زنده  دام  قیمت  روزها  این  می گوید:  محمدی 

افزایش یافته و چون قیمت ها بالا  رفته، فقط درصد کمی از مردم 
توانایی خرید گوشت گرم را دارند.

گوشت  عرضه  از  مسوولان  اینکه  به  اشاره  با  هم  شهروند  یک 
ارزان قیمت در رادیو و رسانه ها صحبت می کنند اما وقتی به بازار 
مراجعه می کنیم نشانی از آن نیست بیان می کند: باور کنید دیگر 
توان خرید گوشت گرم را ندارم. مگر در ماه چقدر درآمد داریم که 
بخش زیادی را برای خرید چند کیلو گوشت اختصاص بدهیم. هر 
روز که به قیمتهای قصابی ها نگاه می کنم قیمت گوشت نسبت 
ما خارج  توان خرید  از  دیگر  و  پیدا کرده  افزایش  روز گذشته  به 

می شود.
حضور دلالان در بازار گوشت بحث تازه ای نیست اما در ماههای 
افزایش هزینه ها در پی  از  ناشی  با مشکلات  دامداران  اخیر که 
حذف ارز ترجیحی دست به گریبانند، حضور واسطه ها و به گفته 
فروشندگان، دلالان عراقی در بازار دام زنده ، وضعیت را به کام 
مصرف کنندگان گوشت قرمز تلخ کرده  است. به نظر می رسد وجود 
واسطه های متعدد غیرقانونی در سایه عدم نظارت دولت علیرغم 
ممنوعیت صادرات گوشت گرم، افزایش صعودی قیمت گوشت را 

به یک بحران تبدیل کند.
نمونه  رازقی« مدیر کشتارگاه صنعتی  رابطه »رضا میر   درهمین 
گیلان با تایید حضور دلالان عراقی در بازار دام زنده و نقش مهم 
آنها در افزایش قیمت گوشت گرم به مرور می گوید: افزایش قیمت 
گوشت گرم فقط مختص به گیلان نیست و حضور دلالان عراقی 

هم مسبوق به سابقه است.

وی با تاکید به این نکته که هیچگاه گوشت گرم باکیفیت به دست 
مردم گیلان نرسیده می گوید: به رغم اینکه ذائقه مردم بیشتر به 
سمت گوشت گوسفندی است اما همواره گوشت دام های ماده و 
به  گوسفندی  نر  گوشت  و  رسد  می  استان  مردم  به دست  میش 
تهران می رود. در حال حاضر ذائقه مردم استان نیزدر سالهای اخیر 
بیشتر به سمت گوشت گاوی نزدیک شده است چون به گوشت 

گوسفندی باکیفیت دسترسی نداشتند.
وی با بیان اینکه وضعیت افزایش قیمت گوشت گرم در تهران و 
سایر شهرستانها به مراتب  بدتر از گیلان است اظهار می کند: در 
حالیکه گوشت قرمز در بازار گیلان به 300 هزار تومان رسیده در 

تهران این مبلغ به مرز 400 هزار تومان نزدیک می شود.
میررازقی اضافه می کند: در حالیکه دولت صادرات دام زنده را از 
با دلارهایشان بهترین دام  اما دلالان عراقی  کشور ممنوع کرده 
ها را از کشور خارج می کنند. همین دلالان با خرید ارزان گوشت 
بازارهای عراق دو  را در  این محصول  ایران،  گرم و دام زنده در 

برابر گرانتر عرضه می کنند.
وی اظهار امیدواری کرد: با توزیع گوشت منجمد، قیمت گوشت 

گرم که به اوج خود رسیده تا شب عید کاهش پیدا کند.
تعادل و تناسب عرضه و تقاضا در بازار دام برهم خورده

کشاورزی  صنایع  و  بازرگانی  توسعه  معاون  جوادزاده«  »قاسم   
پررنگ  نقش  تایید  ضمن  نیز  گیلان  کشاورزی  جهاد  سازمان 
دلالان عراقی در بازار گوشت کشور به مرور اظهار می کند: قاچاق 
گوشت دام زنده به کشورهای همسایه یکی از دلایل مهم افزایش 

قیمت گوشت قرمز در کشور بوده است.
مولفه  و  دلایل  قرمز  گوشت  قیمت  افزایش  اینکه  بیان  با  وی 
اشاره  زمستان  در  سبک  دام  عرضه  کاهش  به  دارد  زیادی  های 
برهم  دام  بازار  در  تقاضا  و  عرضه  تناسب  و  تعادل  می گوید:  و 

خورده است.
بلکه  نکرده  پیدا  کاهش  گوشت  تولید  اینکه  تاکید  با  جوادزاده 
مصرف  برای  تقاضا  میزان  همیشه  افزاید:  می  شده  کم  عرضه 
فرآروده های گوشتی در فصول سرد بیشتر است و با کاهش عرضه 

دام و میزان تقاضای بالا شاهد افزایش قیمت گوشت بودیم.
معاون توسعه بازرگانی و صنایع کشاورزی گیلان، تغییرات و حذف 
ارز ترجیحی و تاثیر مستقیم آن بر روی قیمت نهاده های دامی 
عنوان  قرمز  قیمت گوشت  افزایش  دیگر  از دلایل  دیگر  یکی  را 
کرد و اضافه می کند: در حال حاضر تامین نهاده های دامی برای 
قیمت  با  دام سبک  طیور  و  دام  خوراک  و  دامداران مشکل شده 
بالاتری به دستشان می رسد. البته این مشکلات از سالهای گذشته 
نیز وجود داشته اما امسال به دلیل خشکسالی بیشتر نمایان شده 

است.
تاکید  قرمز  گوشت  صادرات  ممنوعیت  به  اشاره  با  زاده  جواد 
ادامه  همچنان  همسایه  کشورهای  طریق  از  دام  قاچاق  می کند: 
کشورهای  به  مشترک  مرزهای  طریق  از  دامها  بیشتر  و  دارد 
همسایه قاچاق شود. دراین کشورها به دلیل خوش خوراک بودن 

استقبال زیادی از دامهای ایرانی می شود.
مصوب  و  تعزیرات  قیمت  در  قرمز  گوشت  گیری  قرار  عدم  وی 
اعلام  آن  قیمت  افزایش  در  گذار  تاثیر  عوامل  از  دیگر  یکی  را 
کرده و می گوید: اگر قیمت دام زنده  A مقدار 120 هزار تومان 
این  از  بیش  اگر  باشد.  آن  دوبرابر  باید  قرمز  گوشت  قیمت  باشد 
برخی  در  الان  که  می یابد  افزایش  دلالی  و  سازکار  طبیعتا  باشد 
از شهرهای بزرگ این اتفاق افتاده و قیمت گوشت به 350 هزار 
تومان هم رسیده است. البته در گیلان افزایش به این اندازه نیست 
اما تغییراتی داشته که نشاندهنده  وجود مباحث دلالی و واسطه 

گری است که بازار عرصه و تقاضا را بهم زده است.
قرمز  گوشت  قیمت  افزایش  کنترل  راهکارهای  در خصوص  وی 
به توزیع گوشت منجمد در بازارها اشاره و اضافه می کند: سهمیه 
گیلان در توزیع گوشت منجمد 400 تن است و تاکنون 90 تن 
آن به قیمت 140 الی 160 در فروشگاه های زنجیره ای مورد تایید 

عرضه شده است.
همچنین دولت باید با نظارت بر مرزهای کشور از قاچاق دام زنده 
ممانعت کرده و دیگر وقت آن رسیده که سیاستهای تنظیم بازار 
و  دانش  به سمت  از سمت و سوی سنتی  را  و بخش کشاورزی 
به  ما   دامپرویهای  حاضر  حال  در  ببریم.  پیش  جدیدتر  فناوری 
شکل سنتی فعالیت می کنند و دولت باید تمهیداتی قایل شود که 

به سمت ورود تکنولوژی های جدید و دانش بنیان برویم.

یک فعال محیط زیست به خبرآنلاین می گوید: »تمام زیبایی یک 
منطقه طبیعی، کوهستان باشد یا جنگل و غار فرقی نمی کند، وابسته 
به وضعیت طبیعی اش است؛ وقتی فضای درون غار را با چیدن میز 
و صندلی، سیم کشی برق، لوله کشی آب و این قبیل تأسیسات بر هم 
بزنیم، آن را به یک سازه انسانی تبدیل کرده و از طبیعی بودن غار 

کاسته ایم«.
اخیراً خبری در فضای مجازی منتشر شده مبنی بر اینکه قرار است 
غار دربند رَشی واقع در جنوب روستای رشی در بخش رحمت آباد و 
بلوکات شهرستان رودبار )استان گیلان( به بخش خصوصی واگذار 
و رستورانی به منظور جذب گردشگر در داخل آن ساخته شود. انتشار 

این خبر با واکنش های بسیاری همراه بوده است.
اولیه،  بررسی های  از  و پس  در سال 1384 شناسایی شد  غار  این 
تا  با توجه به قدمت 200  آثار ملی رسید. غار دربند رشی  به ثبت 
جاذبه  یک  عنوان  به  اینکه  بر  علاوه  دارد،  که  ساله ای  250هزار 
طبیعی گردشگری محسوب می شود، دارای ارزش تاریخی و باستانی 
نیز هست. ضمن اینکه در بررسی های انجام شده، علاوه بر بقایای 
سنگ  تراش  ضایعات  و  سنگی  ابزار  تعدادی  جانوران،  سنگواره ای 
بودند.  پارینه سنگی قدیم  به دوره  یافت شد که مربوط  درون غار 
با این اوصاف، تبدیل این غار به رستوران، صرف نظر از آسیب های 
محیط زیستی، به مثابه صدمه رساندن به یک اثر تاریخی ارزشمند 

است.
مهرداد گودرزوند چگینی، نماینده شهرستان رودبار در مجلس یازدهم، 
در گفت وگو با خبرآنلاین، مخالفت خود با این تصمیم را ابراز می کند 
و می گوید: »نباید صرفاً با هدف جذب گردشگر، به بافت طبیعی این 
غار باستانی آسیب رساند؛ این ناحیه به هیچ وجه بستر مناسبی برای 

ساخت رستوران نیست و شرایط تحقق این امر را ندارد«.
پیش تر، مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری استان گیلان با بیان 
کشورهای  جمله  از  و  دنیا  در  رستوران  به  غار  تبدیل  سابقه  اینکه 
اروپایی وجود دارد، در خصوص غار دربند رشی نیز اعلام کرده بود: 
»پس از صدور مجوزهای لازم و سیر مراحل اداری با تبدیل غار دربند 
رشی به رستوران، موزه و ایجاد بازارچه صنایع دستی در جنب آن، در 
نظر است برای اولین بار یکی از مراکز گردشگری بی بدیل در سطح 

استان و کشور شکل گیرد«.
طبق گفته های ولی جهانی، ساماندهی غارهای استان و بهره برداری 
و  مردم  اصلی  مطالبات  از  و  اداره کل  اولویت های  از  یکی  بهینه 

مسئولان استان است.
نماینده رودبار در همین راستا و با تأکید بر اینکه چنین تصمیمی اساساً 

غلط و نادرست است، می گوید: »در کشورهای خارجی هم اگر این 
امکان مهیا باشد، حتماً در زمین های اطراف و حواشی اماکن طبیعی و 
باستانی چنین اموری صورت خواهد گرفت. اما در این مسئله که گفته 
می شود رستوران در خود غار احداث شود، عقل سلیم این را نمی پذیرد 

و مردم منطقه نیز قطعاً چنین چیزی را نخواهند پذیرفت«.
درون غار نه، اما بیرون آن چرا!

خبرنگار  با  گفت وگو  در  رودبار  شهرستان  فرمانداری  سرپرست 
خبرآنلاین، ضمن تکذیب این خبر می گوید: »غار دربند رشی قرار 
نیست به بخش خصوصی واگذار شده و درون آن رستورانی تأسیس 
شود؛ تصمیم بر این است که در نزدیکی و در فاصله دو کیلومتری 
برای  استراحتگاه  منظور  به  کافی شاپی  و  پارکینگ  منطقه،  این 
بازدیدکنندگان، گردشگران و کسانی که در این مسیر تردد می کنند 

احداث شود.«
طهمورث عموپور با صراحت اعلام می کند: »خبری که با مضمون 
ساخت رستوران در داخل غار منتشر شده، صحت نداشته و اداره کل 
میراث فرهنگی استان چنین برنامه ای ندارد که غار را به رستوران 

تبدیل کند.«

او با اشاره به سخنان مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری استان 
ایشان  که  شده  برداشت  جهانی  دکتر  سخنان  از  »اینکه  می گوید: 
موافق این عمل هستند، شیطنت رسانه ها و بازی با واژگان است؛ 
وگرنه در صورت تحقق این تصمیم در حوزه جغرافیایی شهرستان 

رودبار، بنده به عنوان فرماندار مداخله و مخالفت خواهم کرد.«
او بر کذب بودن این خبر تأکید می کند و می افزاید: »متروکه بودن 
و شرایط محیطی غار، اصلًا اجازه ساخت وساز در داخل آن را به ما 
رشی،  غار  نزدیکی  در  که  است  این  خبر  درست  نمی دهد. صورت 

امکاناتی برای استراحت و توقف مسافران فراهم شود«.
دفع گردشگر به جای جذب آن

کنشگر  و  کوهستان  دیده بان  انجمن  مدیر  محمدی،  عباس 
محیط زیست، در گفت وگو با خبرآنلاین با اشاره به اینکه مداخلات 
انسانی در اماکن طبیعی و باستانی، غلط است، می گوید: »گردشگر 
در  را  آن  اطراف  محوطه  و  گردشگری  منطقه  دارد  تمایل  بیشتر 
وضعیت طبیعی و همانطور که بوده و هست، ببیند. توریست با دیدن 
یک جاذبه طبیعی که در آن مداخلات انسانی صورت گرفته است، جز 
اظهار تأسف کاری از دستش برنمی آید و به جای اینکه خاطره خوبی 

از این بازدید در خاطرش بماند، بیشتر دلزده می شود.«
به باور محمدی، اقتصاد ملی زمانی رونق پیدا می کند که از خارج 
ارزآور، هیچ گاه جذب  کشور، پول و سرمایه ای وارد شود؛ گردشگر 
یک محیط طبیعی دستکاری شده نخواهد شد. توجیهی مبنی بر جذب 
گردشگر برای تحقق این امر )احداث رستوران( در این مکان باارزش، 

کاملًا غیرمنطقی است.
چشم انداز غار، قربانی مداخلات انسانی

و  جاذبه طبیعی  به  ناحیه  تبدیل یک  در  فاکتور  مهمترین  و  اولین 
گردشگری، چشم انداز منحصربه فرد آن است که علاوه بر ایجاد یک 
منظره زیبا و چشم نواز برای ساکنان بومی آن، تأثیر شگرفی نیز در 
رشد صنعت توریسم و جذب گردشگر از سراسر دنیا دارد؛ به بیان 
دیگر رونق گردشگری در یک منطقه، وام دار بکارت و زیبایی آن 
منطقه است. این مسئله مادامی صادق است که انسان و مداخلات آن 
سبب به هم ریختگی و تغییر در ساختار طبیعی آن نشوند. اما موضوعی 
که پیرامون غار دربند رشی مطرح است، این اصل را زیر پا می گذارد 
و اگر این تصمیم به مرحله اجرا برسد، در بهترین حالت ما با یک 
طبیعت مصنوعی و دستکاری شده مواجه خواهیم بود نه یک جاذبه 

طبیعی.
اساسی ترین  عنوان  به  را  غار  منظر طبیعی  رفتن  بین  از  محمدی، 
آسیب در این زمینه برمی شمارد و می گوید: »تمام زیبایی یک منطقه 
به  یا جنگل و غار فرقی نمی کند، وابسته  باشد  طبیعی، کوهستان 
وضعیت طبیعی اش است؛ وقتی فضای درون غار را با چیدن میز و 
صندلی، سیم کشی برق، لوله کشی آب و این قبیل تأسیسات بر هم 
بزنیم، آن را به یک سازه انسانی تبدیل کرده و از طبیعی بودن غار 

کاسته ایم«.
آلودگی صوتی و محیطی؛ مهم ترین آسیب  ناشی از عملیات عمرانی

این کنشگر محیط زیست در پایان به دیگر صدمات ناشی از دستکاری 
نواحی طبیعی اشاره می کند و می گوید: »فعالیت هایی از قبیل عملیات 
ساخت وساز، مرمّت و حتی تخریب، شامل سر و صدای آزاردهنده ای 
است که فضایی متشنج و پرآشوب را هم برای ساکنان آن منطقه 
و هم برای بازدیدکنندگان به بارمی آورد. افزون بر آن، این اقدامات 
دورریزهای فراوانی دارند که سبب آلودگی های محیطی می شوند و 
ممکن است لذتِ بودن و بهره بردن از طبیعت را از افراد سلب کند. 
از طرف دیگر این اقدام نیازمند یک مسیر هموار یا احداث جاده برای 
عبور و مرور است؛ که همین موضوع هم به نوعی در ذیل آسیب ها 
دسته بندی می شود، چرا که جاده سازی به نوبه خود یکی از عواملی 

است که منجر به فرسایش خاک یک ناحیه می شود.«

ردپای دلالان عراقی در بازار گوشت قرمز گیلان

غار دربند رشی به رستوران تبدیل می شود ؟

کوتاه شد؛ ز خرید گوشت  ا مردم  دســت 

ر ساله ۲۵۰ هزا غار  در کمین  ــاز  و س ساخت 



مهاجرت بیش از 30 هزار پرنده 
به پارک ملی بوجاق گیلان

گذشت از قصاص قتل
 پس از ۱۱ سال در لاهیجان

سرپرست پارک ملی بوجاق از مهاجرت بیش از 
30 هزار پرنده مهاجر آبزی و کنار آبزی به این 
پارک ملی خبر داد و گفت: سرشماری پرندگان در 

پارک ملی بوجاق آغاز شده است.
به گزارش روابط عمومی حفاظت محیط زیست 
گیلان، احسان باقری پور، سرپرست اداره پارک 
ملی خشکی - دریایی بوجاق، گفت: شرایط آب و 
هوایی و امنیت خوب در پارک ملی بوجاق کیاشهر 
سبب افزایش مهاجرت بیش از یک و نیم برابری 
پرندگان مهاجر آبزی و کنار آبزی نسبت به مدت 

مشابه در سال گذشته در این منطقه شده است.
پارک  در  پرندگان  سرشماری  اینکه  بیان  با  وی 
شواهد  کرد:  اظهار  است،  شده  آغاز  بوجاق  ملی 
به  نسبت  پرندگان  آمار مهاجرت  نشان می دهند 
سال های گذشته رشد چشم گیری داشته است؛ 
به نحوی که در سال گذشته حدود 20 هزار قطعه 
از انواع پرندگان برای زمستان گذرانی به بوجاق 

مهاجرت کرده بودند.
سرپرست پارک بوجاق ادامه داد: در سال جاری به 
دلیل مطلوب بودن شرایط زیستی برای پرندگان 
پرندگان  انواع  از  از 30 هزار قطعه  مهاجر، بیش 
قطعه  جمله 1400  از  آبزی  کنار  و  آبزی  مهاجر 
به  آنقوت جهت زمستان گذرانی  نظیر  گونه کم 

این منطقه مهاجرت کرده اند.
باقری پور تصریح کرد: هیچ گونه مجوزی برای 
شکار پرندگان یا دام گذاری در پارک ملی بوجاق 
گونه  هر  مشاهده  در صورت  و  شود  نمی  صادر 

تخلف با متخلفان برخورد قانونی خواهد شد.
پارک  از  بخشی  بوجاق  تالاب  ایسنا،  گزارش  به 
ملی خشکی - دریایی بوجاق و بزرگترین پارک 
پارک  فهرست  در  شده  ثبت  خاکی   - آبی  ملی 
های ملی ایران است که زیستگاه پرندگان آبزی 
مهاجر مانند آنقوت، فلامینگو، پلیکان، قو، اردک، 
انواع غاز، سنقر تالابی، عقاب دریایی و پرندگان 
و  دلیجه  زنبورخوار،  قرقاول،   مانند  زی  خشکی 

سنگ چشم است.

معاون دادگستری گیلان در امور شورا ها از رهایی 
یک محکوم به اعدام از قصاص نفس پس از 11 

سال حبس در لاهیجان خبر داد.
حجت الاسلام والمسلمین سیداحمد میرمحمدی 
در  گیلان  دادگستری  کل  رئیس  قضایی  معاون 
امور شورا ها امروز در جمع خبرنگاران از سازش در 
پرونده قتل پس از 11 سال حبس و جلب رضایت 
اولیای دم با تلاش اعضای شورای حل اختلاف 

ویژه زندان لاهیجان خبر داد.
وی با اشاره به ماجرای قتل گفت: قاتل 32 ساله 
در پی یک نزاع در دی ماه سال 1392 یک جوان 
28 را به قتل رسانده و با حکم دادگاه به قصاص 
محکوم شده بود که پس از سپری شدن مراحل 
و  رضایت  أخذ  برای  پرونده  این  پرونده،  قانونی 
حصول سازش به شورای حل اختلاف ویژه زندان 

ارجاع شد.
به گفته رئیس شورای حل اختلاف استان گیلان، 
با  لاهیجان  زندان  ویژه  اختلاف  حل  شورای 
استفاده از ظرفیت معتمدان، ریش سفیدان، هیئت 
چندین  برگزاری  با  منطقه  اهالی  و  مسجد  امناء 
جلسه سازشی موفق شدند رضایت اولیای دم را 

از اجرای حکم قصاص بگیرند.
استان  مشابه  پرونده های  اشاره  با  میرمحمدی 
پنج  تاکنون  امسال  ابتدای  از  کرد:  بیان  گیلان 
فقره پرونده قتل در استان گیلان منجر به سازش 
شد و پنج نفر از اجرای حکم قصاص و چوبه دار 

رهایی یافتند.

خبر
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بودیم،  پیرترین 
چاق ترین هم شدیم

به گفته معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان، چاقی در گیلان در تمامی گروه های سنی از میانگین کشوری بالاتر است.
محمود رضوانی در نشست خبری با اصحاب رسانه با موضوع »بسیج ملی تغذیه سالم«، در دفتر معاونت بهداشتی، اظهار کرد: متأسفانه میزان چاقی در گیلان در تمامی گروه های سنی از میانگین کشوری 

بالاتر است.
وی با بیان اینکه شعار حال خوب با وزن مناسب به معنای این است که داشتن حال خوب، باید وزنی مناسب داشت، افزود: چاقی تنها مشکل کشور ما نیست، امروزه 800 میلیون نفر در جهان چاق هستند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان افزود: به زودی شمار چاق های جهان به یک میلیارد نفر خواهد رسید به این معنا که از هر هشت نفر یک نفر چاق است.
رضوانی با اشاره به اصلی ترین عوامل مرگ براثر بیماری های غیر واگیر بیان کرد: یکی از عوامل بروز این دست بیماری های اصلی کشنده، چاقی است.

وی با بیان اینکه در بهترین شرایط نظام بهداشتی در دنیا، سهم وزارت بهداشت نهایتاً 25 درصد است، گفت: مابقی مسؤولیت بر عهده سایر ادارات و بخشی نیز در بخش فرهنگ سازی تقسیم بندی می شود.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان با بیان اینکه در تمامی میانگین های سنی، استان گیلان متأسفانه از میانگین کشوری درزمینهA چاقی بالاتر قرار دارد، افزود: سکته های قلبی و مغزی، فشارخون 

و سایر بیماری ها نیز به تبع آن از میانگین کشوری بالاتر است.

پسروی و کاهش تراز آب دریای کاسپین بهانه ای شده تا سوء مدیریت 
مسؤولان محیط زیست در رابطه با مدیریت تالاب جوکندان به عنوان 
یکی از تالاب های میزبان گونه های نادر پرندگان در طول سال و 

تنوع زیستی و گردشگری بالا، به حاشیه رانده شود.
جهان  زیستی  تنوع  گهواره  عنوان  به  تالاب ها  فارس،  گزارش  به 
نقش  زادآوری  آوردن شرایط مطلوب  فراهم  با  و  شناخته می شوند 
مهمی را در بقای گونه های بیشماری از گیاهان و جانوران وابسته به 
خود ایفا کرده و نیز به تجدید ذخایر آب های زیر زمینی کمک و به 

عنوان فیلترهایی برای آلودگی های طبیعی عمل می کنند.
تالاب ها به قدری ارزشمندند که تاکنون چند کنوانسیون بین المللی 
برای حفاظت از آن ها تشکیل شده است. در سال 1349 کنوانسیون 
بین المللی حفاظت از تالاب ها و پرندگان مهاجر در شهر رامسر برگزار 
شد و به کنوانسیون رامسر معروف است. تاکنون 25 تالاب بین المللی 
ایران در فهرست این کنوانسیون ثبت شده اند. همچنین طبق قوانین 
به  موظف  محیط زیست  حفاظت  سازمان  ایران  اسلامی  جمهوری 
حفاظت از مناطق چهارگانه و احیا و مدیریت تالاب های کشور است.

کیلومتر،  هفت   ( هکتار   238 حدودی  وسعت  با  جوکندان  تالاب 
بیشترین طول و 400 متر بیشترین عرض( به عنوان نزدیک ترین 
تالاب آب شیرین به سواحل کشور در استان گیلان و جنوب غربی 
دریای کاسپین و 10 کیلومتری مرکز شهرستان تالش و قرار دارد و 
بخشی از منطقه حفاظت شده لیسار )مناطق چهارگانه( محسوب شده 

و یکی از حساس ترین تالاب های گیلان به شمار می رود.
از دیگر ویژگی های مهم این تالاب می توان به آب شیرین، عمق کم 
با متوسط 45 صدم متر ، حدود 23 متر پایین تر از سطح دریا، تثبیت 
کننده خط ساحلی، تعادل بخشی آب های زیرزمینی، محل زمستان 
گذرانی پرندگان مهاجر، تغذیه با بارندگی و مجموعاََ سه رودخانه، جدا 
شده با یک سد تپه ای به فاصله 50 تا 100 متر از دریای کاسپین، 
از نیزار، تمشک، آقطی سیاه، درختان  دارای پوشش گیاهی متنوع 

توسکا، انار، لرگ و ... اشاره کرد.
این تالاب از شمال با زمین های زیرکشت برنج و از غرب و جنوب 
با جنگل توسکا و کاج و از شرق با تپه های شنی و ساحل دریای 
و  ملی  منابع  عمدتاََ  تالاب  اراضی  مالکیت  و  شده  احاطه  کاسپین 
دریایی  ساحلی  تالاب  این  مرکزی  بخش  است.  بخشی خصوصی 
در دهه 60 و اطراف آن در دهه 70 هم زمان با بالا آمدن آب دریای 
کاسپین به دلیل تغییر مقدار نیروی جاذبه زمین در وسط دریا که 
موجب پیشروی آب به سمت ساحل و حفظ آب بین درختان جنگلی 
توسکا در نوار ساحلی شد شکل گرفت. متأسفانه در همان سال ها 
بخش قابل توجهی از درختان این جنگل ساحلی که در نوع خود 
کم نظیر بود در مدت کوتاهی قطع و طی چند دهه با درختان غیر 

بومی مانند کاج و سرو جایگزین شد.
پشتیبانی از تنوع زیستی

نیزارهای تالاب جوکندان به دلیل امن بودن و موقعیت جغرافیایی 
ویژه اولین مسیر و استراحتگاه پرندگان مهاجر به کشور است، چرا که 
دقیقاََ در کنار ساحل دریا قرار داشته و در نزدیکی های آن سکونتگاه 
شنزار  در  پرندگان  این  از  زیادی  تعداد  ندارد. همچنین  قرار  انسان 
مسطح مجاور تالاب و برخی در جنگل فرود می آیند. جوکندان میزبان 
بیش از 20 گونه پرنده مهاجر و پرندگان کنار آبزی بومی همچون 
عقاب دم سفید دریایی است که در زمره بزرگ ترین عقاب های کشور 
قرار دارد و تنها 2 جفت جوجه آور از آن در کشور در تالاب  انزلی و 

تالاب جوکندان مشاهده شده است.
عقاب دم سفید دریایی

طول  در  آبزی  کنار  و  آبزی  پرندگان  و  جانوران  گوناگون  انواع 
سال تالاب جوکندان مشاهده می شوند. ازجمله پرندگانی که برای 
نخستین بار در گیلان آن هم در تالاب جوکندان مشاهده و ثبت 
شده اند می توان به سهره خاکی، سهره صورتی، چرخ ریسک پشت 
بلوتی سرسیاه، سسک بیابانی، باقرقره شکم سایه، باقرقره دم دراز، 
قمری ناماکو و کور کور بال سیاه اشاره کرد. گفتنی است سسک 
داسکی)سسک تیره( برای نخستین بار در ایران در تالاب جوکندان 
ثبت شده بنابراین حفاظت از این پرندگان باتوجه به رو به انقراض 
بودن تعدادی از گونه ها و سطح حفاظتی شکار ممنوع در محدوده 

تالاب بسیار حساس و حیاتی است.
مرکز علمی و آموزشی

تالاب جوکندان علاوه بر تفرجگاه پرطرفدار، منطقه پراهمیتی برای 
تحقیقات علمی جانورشناسان و گیاه شناسان و دانشمندان رشته های 
علوم طبیعی بوده و همچنین نزد عکاسان طبیعت و مستندسازان 
جایگاه ویژه ای دارد. در سال 98 مرکز بازدیدکنندگان و آموزش های 
زیست محیطی تالاب جوکندان با اعتباری بالغ بر 15 میلیارد ریال 
افتتاح شد و پذیرای بازدیدکنندگان است. اداره حفاظت محیط زیست 
شهرستان تالش میت واند با همکاری تشکل های محیط زیستی واحد 
پرنده نگری مجهز را در این مرکز راه اندازی کند تا در تمام فصول 
پذیرای علاقمندان به پرنده نگری و آموزش باشد. این مرکز می تواند 
در  روز  به  اطلاعات  تالاب  بازدیدکنندگان  برای  مرجعی  به عنوان 
خصوص تالاب، اهمیت آن و گونه های مختلف جانوری و گیاهی 

منطقه در اختیار گردشگران و بازدیدکنندگان قرار دهد.
گردشگری

تالاب جوکندان به عنوان نزدیک ترین تالاب آب شیرین به سواحل 
از  برخورداری  با  تالش  در  مانده  بجا  طبیعی  تالاب  تنها  و  کشور 
چشم انداز و مناظر زیبا زمینه آرامش روحی بازدیدکنندگان را فراهم 
می سازد و این احساس ناب منجر به توجه هرچه بیشتر به حفظ 
تالاب و حمایت از آن می شود. توسعه و گسترش اکوتوریسم با هدف 
جوکندان  مانند  محروم  نواحی  در  گردشگری  پتانسیل  از  استفاده 
می تواند یکی از راهبردهای مهم جهت توسعه اقتصادی منطقه باشد. 
اما فقدان برنامه ریزی جامع در این زمینه موجب از دست رفتن این 
فرصت شده و نه تنها استفاده از ظرفیت موجود بلکه ظرفیت سازی 
با بهره مندی از نظرات کارشناسی تشکل های محیط زیستی می تواند 
این شود که جوکندان به عنوان مقصد سفر مسافران قرار  موجب 

تالاب  محیطی  زیست  آموزش های  و  بازدیدکنندگان  مرکز  گیرد.  
میزبان  سال  طول  در  است  معروف  چوبی  پل  به  که  جوکندان 
بازدیدکنندگان بسیاری از اقصی نقاط کشور است. پل چوبی با 290 
متر طول و 1.5 متر عرض وارد جنگل شده و از لابلای درختان تا 
داخل تالاب ادامه دارد. این طرح و موقعیت آن به قدری جذاب است 

که در فضای مجازی جوکندان را با آن می شناسند. 
زیست  اداره کل حفاظت محیط  اسبق  رئیس  پور،  گفته محمد  به 
اختیار  در  باید  جوکندان  تالاب  چوبی  پل  طرح  اداره  گیلان، 
تشکل های مردمی قرار گیرد.  اما علیرغم تأکیدات اداره کل مبنی 
بی توجهی  مورد  طرح  این  مداوم  حفاظت  و  تشکل ها  مشارکت  بر 
متولیان قرار گرفته و اقدامات لازم جهت حفظ و نگهداری از آن مانند 
رنگ آمیزی و نظارت مستمر و بازسازی صورت نپذیرفت و اکنون 
شاهد پوسیدگی، تخریب و از بین رفتن بخش های قابل توجهی از 
آن هستیم. درصورتی که با همکاری و هماهنگی بین دستگاه ها این 
به بخش  نگهداری و مدیریت گردشگری  طرح می توانست جهت 
توانمند واگذار و تحت نظارت اداره محیط زیست شهرستان تالش 
مدیریت شود. بدیهی است هزینه ساخت این طرح از بیت المال بوده 
و اداره حفاظت محیط زیست تالش موظف به نگهداری از آن است.

تعادل بخشی آب های زیر زمینی و تغذیه چاه های آب کشاورزی
زمینه  تالاب جوکندان موجبات تصفیه آب و هوای مجاور شده و 
تغذیه سفره های آب زیرزمینی و چاههای آب روستاهای اطراف را 

فراهم می آورد در نتیجه منجر به رونق کشاورزی و عدم مهاجرت 
روستا نشینان منطقه می شود. زمانی که تالاب پر آب باشد سفره های 
تالاب موجب  و حتی  نمی شوند  تخلیه  تالاب  به طرف  زمینی  زیر 
تغذیه سفره ها می شود با این حال خشک شدن تالاب تهدیدی برای 
منطقه است و به واسطه آن در سال های آتی شاهد کاهش سطح 
آب های زیرزمینی و کم آب شدن چاه های آب در تابستان و به خطر 

افتادن تولیدات کشاورزی و نارضایتی مردم خواهیم بود.
در دهه 70 و اوایل دهه 80 تردد صیادان به ساحل دریا به ویژه در 
روستای قنبرمحله جوکندان فقط با قایق ماهیگیری امکان پذیر بود 
اما به دلیل کم کاری و اهمال کاری مسؤولان محیط زیست طی 
سال ها آب تالاب همواره به دریا تخلیه شده و همچنان این روند 
اشتباه ادامه دارد و این تالاب ارزشمند را در آستانه نابودی قرار داده 

است.
 خشک شدن تالاب در اثر خروج آب

گرم شدن زمین به علت افزایش فعالیت های خورشیدی و گازهای 
گلخانه ای نظیر بخار آب و دی اکسید کربن که طبیعت عامل هر 
بارندگی  میزان  در  نوسان  و  اقلیمی  تغییرات  باعث  آن هاست  دوی 
شده، کاهش آب ورودی در فصل گرما و تبخیر آن در اثر تابش آفتاب 
امری اجتناب ناپذیر بوده اما حفظ آب حاصل از بارش و روان آب ها 
در فصل پربارش و جلوگیری از خروج آن مهم ترین اقدام در احیای 
تالاب است. پسروی و کاهش تراز آب دریای کاسپین بهانه ای شده 
تا سوء مدیریت مسؤولان محیط زیست در رابطه با تالاب جوکندان 
به حاشیه رانده شود. جلسات متعددی به منظور بررسی موضوع و 
راهکارهای حل بحران تشکیل شده اما تاکنون اقدام مؤثری صورت 

نپذیرفته و مردم گلایه مندند.
اقتصادی  برداری  بهره  و  احیا  عنوان  تحت  ای  پروژه  در سال 98 
تالاب جوکندان توسط اداره کل حفاظت محیط زیست استان گیلان 
در بخشی از تالاب که در روستای قنبرمحله قرار دارد کلید خورد. این 
پروژه به منظور حفظ آب تالاب در بخش شمالی آن اجرا شد اما در 

عمل باعث خشک شدن تالاب شده است.
پس از کندن ریشه های درختان قطع شده که موجب تثبیت خاک و 
حفظ آب می شدند این حوضچه های عمیق شنی به وسیله کانال های 
طویل آب تالاب را به سمت خود زهکشی کرده و با کانال دیگر به 
دریا می ریزند؛ آن هم در زمانی که تالاب های کشور با بحران کم 
آبی و خشکسالی روبرو هستند. وجود آب در گرم ترین روزهای سال 
در حوضچه هایی که اطراف آن خشک شده مؤید این نظریه است 
در صورتی که هدایت و تمرکز آب در یک نقطه باعث خشک شدن 
دیگر نقاط شده و آب باید به صورت یکنواخت در سطح تالاب پخش 

شود تا تالاب احیا و مانع از تصرفات غیرقانونی شود.
تأثیری در  با دپوی ساده شن  انسداد موقت خروجی آب  همچنین 
جلوگیری از خروج آب ندارد چرا که آب از قسمت زیرین شن عبور و 
به مرور دپوی شن تخریب و عملَاَ آب به دریا می ریزد. اما نکته حائز 
اهمیت دیگر این است آب آبشار نیلرود که به خشکه رود معروف 
با عبور  است در روستای پی سرا به دو آبریز تقسیم می شود. یکی 
پاسگاه  کنار  از  انتها  در  قنبرمحله  بیجار  اوله  کشاورزی  اراضی  از 
آب  پر  و  اصلی  مسیر  که  دیگری  و  شده  تالاب  وارد  بانی  محیط 

رودخانه خشکه رود)قوری چای( است در فاصله 300 متر مانده به 
تالاب منحرف شده و با طی مسافت طولانی در موازات تالاب بدون 

هیچ گونه مصرف کشاورزی به دریا می ریزد.
درصورتی که کارشناسان معتقدند با حفر کانال به صورت مستقیم 
و  کرد  تالاب  وارد  خاص  زمانی  بازه  در  را  رودخانه  این  آب  تمام 
باعث احیای آن شد و همچنین راه ارتباطی با ساحل موجب خشک 
شدن نیمه جنوبی آن شده است. جالب آن که حدود 10 درصد از 
ضلع شمالی تالاب جوکندان در منطقه قلعه بین لیسار قرار دارد و 
اکنون دارای شرایط مشابهی است. زیرا در فاصله چند صد متری از 
حوضچه های شنی مذکور رودخانه قلعه بین پس از مصرف کشاورزی 
دریا  به  و  آن خارج  از  تالاب شده و مستقیماََ  وارد  پایین دست  در 
می ریزد. در شمالی ترین نقطه تالاب نیز آبریز دیگری پس از مصارف 

کشاورزی دقیقا از کنار تالاب عبور کرده و وارد دریا می شود.
همچنین با احداث راه ارتباطی جدید به ساحل لیسار، تالاب به دو نیم 
تقسیم شد و این موضوع تا به امروز موجب خشک شدن هرچه بیشتر 
این در حالی  این زیست بوم طبیعی و برخی تصرفات شده است. 
است که بررسی تصاویر ماهواره ای یک دهه گذشته نشان می دهد 
تاکنون نه تنها اقدام مؤثری برای احیای تالاب صورت نپذیرفته بلکه 
خروج آب که مهم ترین علت خشکی تالاب بوده روند افزایشی دارد؛ 
در صورتی که شواهد حاکی از آن است 15 سال گذشته تالاب مملو 

از آب بود.

با توجه به اینکه آب موجود در تالاب همواره به وسیله بارندگی و تنها 
یک رودخانه تأمین شده و در حال حاضر میزان تخلیه آب به شدت 
بالاست و از سوی دیگر کاهش تراز آب دریای کاسپین که حداقل 
تا 10 سال آینده ادامه دار است تداوم وضعیت مذکور موجب نابودی 

کامل این زیست بوم با ارزش طی چند سال آینده خواهد شد.
مطابق با قانون حفاظت، احیا و مدیریت تالاب های کشور مصوب 
فهرست  در  جوکندان  تالاب  اسلامی،  شورای  مجلس   96 سال 
تالاب های  جبران ناپذیر  آلودگی  و  تخریب  از  جلوگیری  آیین نامه 
کشور مصوب 97 هیأت وزیران قرار دارد و طبق ماده چهار اصلاحی 
سال 98 همان تصویب نامه وزارت نیرو با اعلام و نظارت سازمان 
حفاظت از محیط زیست موظف به تأمین نیاز آب محیط زیستی این 

تالاب مهم است.
همچنین بنابر توضیح 2 فهرست این آیین نامه مسؤولیت تعیین حد 
بستر و حریم تالاب های ساحلی دریایی به عهده سازمان حفاظت 
محیط زیست است. همچنین طبق تبصره 3 ماده 5 این آیین نامه 
دستگاه های اجرایی در انجام فعالیت ها و اقدامات قانونی خود مکلف 
به رعایت مفاد قانون و این آیین نامه هستند. در ماده 5 این قانون 
اجرای طرح های  برای  نیاز  اعتبارات مورد  دولت مکلف شده است 
لازم جهت تحقق اهداف این قانون را در بودجه  های سنواتی سالیانه 
دستگاه های ذی  ربط پیش  بینی کند. در آیین نامه دیگری با عنوان 
نیز   94 مصوب  کشور  تالاب های  مدیریت  و  احیا  حفاظت،  نحوه 
نیرو  وزارت  با همکاری  سازمان حفاظت محیط زیست ملکف شده 
نیاز آبی تالاب های بحرانی را ظرف یک سال پس از ابلاغ تصویب 

نامه تعیین کند.
به گفته مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب ها در سازمان محیط 
زیست کشور یکی از سیاست هایی که سازمان حفاظت محیط زیست 
در مدیریت زیست تالاب ها دنبال می کند، قرار است برای هر تالاب 
در کشور برنامه مدیریتی نوشته شود با این حساب که مردم نیز در 
تدوین و اجرای برنامه های آن نقش داشته باشند و در نهایت این 
طرح در شورای برنامه ریزی استان ها با مشارکت همه اعضا تصویب 

می شود.
با وجود تأکیدات مکرر مندرج در کنوانسیون رامسر و سیاست های 
کلی نظام و سازمان محیط زیست مبنی بر مشارکت دادن مردم و 
استفاده از تجارب سازنده بومی در زمینه حفظ تالاب ها اما تاکنون 
برنامه ای مدون با مشارکت و همکاری مردم جوکندان تدوین نشده 
و تکلیف مالکیت اراضی آنان به صورت کامل مشخص نشده است.

برخی اصحاب رسانه نیز معتقدند، با توجه به اهمیت رسانه برای تنویر 
افکار عمومی، هنوز اقدامات مؤثری برای آموزش خبرنگاران و فعالان 
رسانه ای تالش در راستای افزایش آگاهی عمومی نسبت به اهمیت 
و ارزش تالاب و حفاظت از گونه های بومی و مهاجر صورت نگرفته 
تا نتایج آن در دسترس مخاطبان و عموم قرار گیرد. همان طور که 
منطقه  برای محیط زیست  تهدیدی  تالاب  اشاره شد خشک شدن 
است و به واسطه آن در سال های آتی شاهد کاهش سطح آب های 

زیرزمینی و نارضایتی مردم و کاهش حضور پرندگان خواهیم بود.
چالش های تالاب جوکندان

به گفته کارشناسان، عدم تعیین حق آبه لازم جهت احیا و خشک 

شدن بخش هایی از تالاب، عدم آموزش جوامع محلی در خصوص 
اراضی ساحلی  پرندگان، بلاتکلیفی مالکیت  اهمیت حفظ تالاب و 
برخی از بومی ها با وجود مستثنیات قانونی منطبق بر رأی کمیسیون 
موضوع ماده 56 قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها و کاهش 
حضور پرندگان به واسطه شکار غیرمجاز و پس آب حاوی سموم 
کشاورزی و کم آب شدن تالاب از جمله مهمترین چالش های تالاب 
بازدیدکنندگان  مرکز  طرح  رفتن  ازبین  همچنین  است.  جوکندان 
پرندگان در پی عدم نظارت، رنگ آمیزی و پوسیده شدن چوب آن 
و تخریب مسیر دسترسی به تالاب حین انجام عملیات احداث خط 
لوله انتقال گاز دیگر موارد بود که کارشناسان حوزه تالاب سرعت 

بخشیدن در روند نابودی تالاب مؤثر دانستند.
هشداری که باید جدی گرفت

علوم  متخصصان  از  معصومیان،  عباس  سید  مهندس  نظریه  بنابر 
زیستی که این نظریه قابل راستی آزمایی نیز است پایین رفتن و بالا 
آمدن ادواری سطح آب دریای کاسپین نه به دلیل افزایش یا کاهش 
آب های ورودی و نازل و نه در اثر تغییر مقدار تبخیر آب دریا بلکه 
بخاطر تغییر شکل سطح آب دریا در اثر تغییرات مقدار نیروی جاذبه 
زمین بواسطه وجود توده های متمایز و عظیم مواد خمیری و مذاب 
داخل زمین با وزن مخصوص)چگالی( متفاوت همراه با حرکت بسیار 
کند این توده ها در مرکز دریاست؛ یعنی بالا آمدن سطح آب در باند 
ساحلی همراه با پایین رفتن سطح آب در قسمت میانی دریا میباشد 

و بالعکس.
به عبارت ساده تر سطح آب در مرکز دریای کاسپین  به واسطه مواد 
مذاب با وزن سنگین)چگالی بیشتر( و ایجاد جاذبه قوی تر به مقدار 
بیشتر از حالت عادی به طرف مرکز زمین کشیده میشود و این اتفاق 
آب را به مانند موج به سمت سواحل هل میدهد اما چون وسعت و 
قدرت این کشش)جاذبه( به طرف مرکز زمین در وسط دریا زیاد است 
آب در ساحل میماند و بزودی به عقب برنمیگردد.یعنی میزان آب 
همان است اما بخاطر این پدیده در سواحل پیشروی میکند مانند 
پرتاب یک جسم در آب که مانند موج آب را به اطراف حفره بوجود 

آمده هل میدهد.
تا حدودی  تبخیر آب  و  برداشت  بارش،  و  میزان ورودی  بی شک 
موثر اند اما اصلی ترین عامل که موجب پیشروی قابل توجه آب دریا 
میشود پدیده مذکور است. به گفته معصومیان بازه زمانی جایگزینی 
این مواد در سطح زیرین زمین حدود 100 سال است؛ یعنی ارتفاع آب 
کاسپین در ساحل هر 50 سال یکبار پایین رفته و 50 سال بعدتر بالا 

آمده و پیشروی میکند.
با حساب اینکه این پدیده در بازه زمانی بین دهه 60 و 70 رخ داد و 
موجب پیشروی آب شد پیش بینی می شود احتمالا بین 10 تا 20 سال 
آینده )1410 تا 1420( نیز در اثر تغییر در بخش زیرین مرکز دریای 
کاسپین کشش آب به سمت مرکز زمین کمتر شده و به اصطلاح آب 
به جای خود برگردد و دریا به مقدار قابل توجهی عقب نشینی خواهد 
کرد و پس از حدود 50 تا 70 سال آینده )1460 تا 1470( مجدد با 
جایگزینی مواد مذاب سنگین تر)چگالی بیشتر(، کشش آب به سمت 
مرکز بیشتر شده و  آب دریا را  به سمت ساحل هل داده و دریا 

پیشروی خواهد کرد.
البته باتوجه به تغییرات اقلیمی کره زمین و افزایش بارش و وقوع 
سیل های حتمی در آینده ممکن است مقدار پسروی و پیشروی آب 
ساحل نوسان داشته باشد اما پسروی دریا قطعی ست بنابراین حراست 
از حریم دریا و تالاب جهت جلوگیری از تصرفات غیر قانونی برای 

مردم منطقه اهمیت زیادی دارد.
راهکارهای عملیاتی احیای تالاب جوکندان

طبق قانون مسؤولیت مدیریت، تعیین حریم، حفاظت و احیای تالاب 
جوکندان برعهده سازمان حفاظت محیط زیست است و دستگاه های 
اجرایی در انجام فعالیت ها و اقدامات قانونی خود مکلف به هماهنگی 
با این سازمان هستند. بنابراین با شناسایی علل خشک شدن تنها 
تالاب طبیعی بجامانده در تالش می توان با مجموعه ای از اقدامات 

پیشنهادی مؤثر این زیست بوم ارزشمند را تا حد زیادی احیا کرد.
کارشناسان و فعالان زیست محیطی بر این باورند که  تعیین حد 
آب  تمام  انتقال  و  تالاب  برای  آبه  تعیین حق  تالاب،  مرز  و  بستر 
رودخانه خشک رود جوکندان و رودخانه های واقع در لیسار در بازه 
زمانی خاص به درون تالاب، انسداد اصولی تمامی خروجی های آب از 
تالاب جهت کنترل، لایروبی به موقع تالاب و رسوب زدایی و  امحاء 
و حرکت  قنبرمحله جوکندان  روستای  در  آبی  پروژه حوضچه های 
طبیعی آب به تمام بخش های تالاب برای اخیای تالاب بسیار مؤثر 

است.
کنوانسیون  در  جوکندان  تالاب  ثبت  برای  تلاش  اینکه  ضمن 
تکلیف  تعیین  مونترو،  فهرست  در  گرفتن  قرار  و  رامسر  بین المللی 
شکل  اصلاح  و  تالاب  آبی  سطح  افزایش  تالاب،  اراضی  مالکیت 
هندسی آن، جایگزینی درختان کاج با گونه های بومی نظیر توسکا، 
شدن  نیم  دو  موجب  که  ساحل  با  فعلی  ارتباطی  راه های  حذف 
تالاب در دو نقطه گشته و احداث دو راه جدید در خارج از محدوده 
تالاب )شمال و جنوب(، تسطیح و بهبود وضعیت راه های دسترسی 
از جمله موارد دیگری است  نیز  به تالاب برای توسعه گردشگری 
که کارشناسان و فعالان حوزه زیست محیطی برای احیای تالاب 

جوکندان بر آن تأکید دارند.
بازسازی  که  باورند  این  بر  نیز  فعالان حوزه گردشگیری  همچنین 
پل چوبی و تکمیل و تجهیز آن و واگذاری به بخش توانمند جهت 
کنترل گردشگری )بازدیدکنندگان عمومی و تورهای طبیعت گردی 
تالاب  به  دسترسی  راه های  وضعیت  بهبود  و  تسطیح  عکاسی(،  و 
برای توسعه گردشگری، تولید محتوای آموزشی درخصوص اهمیت 
و حفاظت تالاب جهت انتشار در فضای مجازی و تبلیغات محیطی 
و  محلی  منابع  ریق  از  تالاب  احیای  اقدامات  از  مستمر  گزارش  و 
رسانه های تأثیر بسزایی در افزایش ظرفیت های اقتصادی و گردشری 

تالاب دارد
 گزارش از عرفان شفائی

کمبود آب یا رهاسازی ؟ !

سوءمدیریت قربانی  تالش  تالاب 
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 نیمه دوم بهمن 1401
 سال هفتم
 شماره 41

احیای تالاب انزلی کار 
می خواهد نه نظریه

استاندار گیلان خطاب به مدیران استان تصریح کرد: 
احیای تالاب انزلی کار می خواهد نه نظریه؛ اگر کاری 
انجام شده ارائه شود در غیر این صورت ناچاریم با 
دستگاهی که کوتاهی کرده است با استفاده از اهرم 

های لازم ،برخورد کنیم.
به گزارش ایرنا، اسدالله عباسی در نشست بررسی 
میدانی معضلات و راهکارهای احیای تالاب انزلی 
افزود: کارگروه برای احیای تالاب انزلی تشکیل شده 

و باید فعالیت آن استمرار یابد.
انجام شود ما نظریه و  باید کار  وی تصریح کرد: 
تئوری نمی خواهیم به قدر کافی نظریه های ضد و 
نقیض ارائه شده و بقدری اصطکاک نظریه بوجود آمد 

که نتوانستند حتی یک گام بردارند.
وی با تاکید بر اینکه مسئول باید پاسخگو باشد، اظهار 
کرد: اینک در این جلسه می خواهیم ببینیم بعد از 
یکسال چه مشکلی رفع شده است؟ باید در زمینه 
اقداماتی که در دست انجام است اطلاع رسانی شود.

اعتبارات  خصوص  در  همچنین  گیلان  استاندار 
مصوب 25 میلیارد تومان برای احیای تالاب هم 
گفت : 10 میلیارد تومان از این میزان در سال 1400، 
10 میلیارد تومان نیز در سال 1401 تخصیص یافته و 
پنج میلیارد تومان مانده است که این اعتباری بوده که 
بر اساس درخواست دستگاه ها تخصیص یافته است.

عباسی با بیان اینکه قرار نیست پول پاشی صورت 
بگیرد، گفت: دستگاه ها به تناسب مسئولیت از محل 
اعتبار و بودجه سنواتی خود هزینه کنند و وقتی به 
جایی رسیدند که در انجام اقدامات با مشکل اعتبار 
مواجه شدند آن زمان درخواست اعتبار کنند، ما هم 

حمایت می کنیم.
وی با اشاره به این موضوع که همه مشکلات حوزه 
تالاب، مالی نیست، تاکید کرد: بخشی از مشکلات، 
مساله اراده است؛ ما کار و اقدام موثر می خواهیم؛ کار 
انجام دهید و منابع مورد نیاز هم تامین و پرداخت 

می شود.
استاندار گیلان با بیان اینکه مشکل تالاب در وهله 
اول مدیریتی و عدم انسجام و هماهنگی دستگاه های 
متولی بود نه مالی و آن زمان داشتند تالاب را نابود 
می کردند، گفت: خوشبختانه امروز این اراده و انسجام 
برای احیای تالاب انزلی بوجود آمده است و از سال 
گذشته در دولت سیزدهم در حد بضاعت حرکتی آغاز 
شد و عواملی که باعث خفگی تالاب شده بود مورد 

بررسی قرار گرفت.
عباسی تصریح کرد: منشا موانع پیش رو احیای تالاب 
انزلی آلودگی است که به چندین دسته تقسیم می 
شود، نخست آلودگی و فاضلابی بود که از رودخانه 
های زرجوب و گوهر رود و سایر رودخانه ها استان 
از جمله رودخانه های صومعه سرا، خمام، بندرانزلی به 

تالاب سرازیر می شدند.
مهاجمی چون  گیاهان  دوم  بخش  داد:  ادامه  وی 
سنبل آبی است که باعث خفگی تالاب انزلی می 
شود و سیر نابودی تالاب را تسریع می کنند؛ نکته 
سوم هم سرازیر شدن رسوباتی است که از رودخانه 
ها به تالاب سرازیر و روی هم انباشته می شده و 

می شود.
وی کاهش آب دریای خزر را مساله دیگری دانست 
که باعث می شد موج دریا به سمت تالاب حرکت 
نکند و یک بخش دیگر کرانه اسکله بود که قرار بود 

از نظر فنی مورد بررسی قرار بگیرد.
وی اضافه کرد: تهدیدات دیگر در خصوص موضوع 
مورد بررسی، آتش سوزی هایی بود که به عمد یا غیر 
عمد باعث از بین رفتن تالاب می شد؛ همچنین 
بحث تصرف غیر مجاز یا ورود به تالاب از طریق 
عمده  اینها  که  است  حقوقی  یا  حقیقی  اشخاص 
مسائلی گریبانگیر تالاب است و آن را متاثر نموده 

است.
استاندار گیلان تصریح کرد: با بررسی و کارشناسی 
انجام شده و توجه به این مباحث تصمیم گرفتیم 
حرکتی را آغاز کنیم و از سال گذشته در بخش مربوط 
به آلودگی زندان لاکان از محل اعتبارات سفر برای 
تصفیه خانه این مجموعه اعتبار گذاشتیم و در شهریور 
ماه تصفیه خانه افتتاح و جلوی انتقال آلودگی آن به 

رودخانه و تالاب گرفته شد.
نماینده عالی دولت در گیلان گفت : آلودگی دوم 
مربوط به فاضلاب مسکن مهر بود که با اختصاص 
40 میلیارد تومان اعتبار هم اینک تصفیه خانه آن 
در حال ساخت است؛ آلودگی بعدی فاضلاب رشت 
است که کارگاه آن ایجاد و توافقات اولیه انجام شده و 
شرکت آب و فاضلاب باید در این خصوص گزارش 

دهد.
عباسی افزود: نکته دیگر رسوباتی است که از طرف 
رودخانه ها به سمت تالاب سرازیر می شد که بدین 
منظور قرار شد محیط زیست ضمن اینکه تله های 
رسوب گیر را تخلیه کند از طریق اقدامات آبخیزداری 
جلوی ورود رسوب به تالاب را بگیرد و اینک باید 
گزارش عملکردی خود در این خصوص را ارائه دهند.

برداشتن  و  لایروبی  خصوص  در  داد:  ادامه  وی 
رسوب ها با توجه به مصوباتی که داشتیم اداره کل 
بنادر استان هم قرار بود اقداماتی در این خصوص 

انجام دهد.
استاندار گیلان گفت: در بحث تصاحب اراضی تالاب 
توسط افراد هم بنا بود جهاد کشاورزی و منابع طبیعی 
حدنگار را مشخص و حدود تالاب را تعیین و سندهای 

روستاییان را نیز مشخص و تعیین تکلیف کنند.

خبر

1۲ میلیارد تومان کمترین 
هزینه برای تجهیز یک 

VAR به  ورزشگاه 

 VAR نایب رئیس فدراسیون فوتبال حداقل بودجه لازم برای تجهیز یک ورزشگاه به سیستم
را حدود 12 میلیارد تومان اعلام کرد.

به گزارش ایسنا، تجهیز ورزشگاه های فوتبال ایران به VAR موضوعی است که مدت هاست در 
هاله ای از ابهام قرار دارد و وعده و وعیدهای زیادی راجع به آن داده شد؛ با این حال فدراسیون 
فوتبال، پیمانکار فعال در زمینه تجهیز ورزشگاه ها به VAR را معرفی کرده تا باشگاه ها به سراغ 

آن بروند.
منصور قنبرزاده - نایب رئیس دوم فدراسیون فوتبال، در همین راستا در گفت وگویی تلویزیونی 

اعلام کرد که طبق پیگیری هایی که در این زمینه داشته، مدل های مختلفی از این تکنولوژی 
 VAR توسط شرکت پیمانکار ارائه می شود که حداقل هزینه لازم برای تجهیز یک ورزشگاه به

حدود 12 میلیارد تومان است.
به VAR تجهیز شود،  برتر  لیگ  از ورزشگاه های  اگر حداقل 60 درصد  اعلام وی،  طبق 
تیم هایی که ورزشگاه هایشان مجهز به این تکنولوژی نیستند، موظفند در نزدیک ترین استانی که 

ورزشگاهش مجهز به VAR است، از رقبایشان میزبانی کنند.

اموال دولت«  به »مولدسازی  متن مصوبه ای موسوم  پنجشنبه  روز 
در وب سایت دولت منتشر شد؛ مصوبه ای که روی نحوه شناسایی و 
آزادسازی اموال غیرمنقول دولت توسط یک هیئت برای تأمین بخشی 
از منابع بودجه دولت در سال آتی تمرکز دارد. این مصوبه با میزان 
هماهنگی  عالی  شورای  شصت وهفتم  جلسه  در  محرمانگی  بالای 
که  اینجاست  نکته  اما  بود،  رسیده  تصویب  به  قوا  سران  اقتصادی 
جزئیات مصوبه مذکور به قدری عجیب و در مواردی حتی باورنکردنی 
آن  مختلف  تبعات  به  نسبت  نگرانی ها  موج  شکل گیری  که  است 
به ویژه چالش آفرینی درمورد اموال عمومی در میان اقشار مختلف 
آن،  دارد که طبق  بندهایی  این مصوبه  جامعه کاملا طبیعی است. 
یک  به هفت عضو  را  بی سابقه ای  حال  عین  در  و  وسیع  اختیارات 
هیئت  این  می دهد.  مولدسازی«  عالی  »هیئت  عنوان  تحت  هیئت 
هفت نفره متشکل از محمد مخبر معاون اول رئیس جمهوری، احسان 
خاندوزی وزیر اقتصاد، احمد وحیدی وزیر کشور، مهرداد بذرپاش وزیر 
راه، مسعود میرکاظمی رئیس سازمان بودجه و برنامه، یک نماینده 
قوه قضائیه  رئیس  از طرف  نماینده  رئیس مجلس و یک  از طرف 
است. دبیرخانه و مجری مصوبات این هیئت نیز وزارت اقتصاد تعیین 
شده است. »شناسایی کامل اموال غیرمنقول دولت و تعیین تکلیف 
آنها ظرف مدت حداکثر یک سال با استفاده از روش های مختلف از 
جمله واگذاری و فروش اموال مازاد و مولدسازی با مشارکت بخش 
این  است. همچنین  بی حد وحصر  اختیارات  این  از  خصوصی« یکی 
مصوبه تأکید دارد »تمامی دستگاه های متولی اموال فوق الذکر مکلف 
به اجرای مصوبات این هیئت هستند« و جالب اینجاست که در ادامه 
برای عدم اجرای آن هم مجازات تعیین کرده است: »افرادی که از 
باز زنند یا در اجرای آن  اجرای دقیق و کامل دستورات هیئت سر 
ممانعت به عمل آورند، با ارجاع هیئت به مراجع قضائی به مجازات 
مقرر در ماده 576 قانون مجازات اسلامی بدون تعویق و تعلیق و 
تخفیف محکوم خواهند شد. رسیدگی به این جرائم خارج از نوبت و 
در شعبه ویژه خواهد بود«. مورد عجیب دیگر این مصوبه »مصونیت 
قضائی« است که به اعضای هیئت عالی می دهد. طبق این مصوبه 
»اعضای هیئت نسبت به تصمیمات خود در موضوع این مصوبه از 
هرگونه تعقیب و پیگرد قضائی مصون هستند و مجریان تصمیمات 
است،  تعیین کرده  در چارچوب مصوباتی که هیئت  نیز  این هیئت 
از همین مصونیت برخوردارند«. اما از اختیارات وسیع، تمکین تمام 
این  اجرای مصوبات  برای عدم  به مصوبات، جرم انگاری  دستگاه ها 
هیئت و حتی مصونیت قضائی این هفت نفر که بگذریم، نکته جالب تر 
آنجاست که این مصوبه صراحتا بیان می دارد: »قوانین و مقررات مغایر 
با این مصوبه به مدت دو سال موقوف الاجرا خواهند بود«. یعنی هر 

قانون و مقرراتی که در تضاد با این مصوبه باشد، لغو شده و تا دو 
سال آینده نباید اجرا شود؛ دو سالی که این مصوبه زمان اجرا دارد. لذا 
این سطح بی سابقه از آزادی های بی حدوحصر به هیئتی تحت عنوان 
»هیئت عالی مولدسازی« یقینا هم می تواند در تضاد با قانون جلوه 
کند و هم به باور کارشناسان حواشی آن از هم اکنون اجتناب ناپذیر و 
محرز خواهد بود. چراکه نه تنها افراد، دستگاه ها و نهادهای نظارتی 
توان پاسخ گوکردن اعضای هیئت عالی مولدسازی را ندارند که حتی 
قانون هم باید در برابر آنها عقب نشینی کند. بارها این انتقاد وجود 
داشته است که برخی مسئولان قانون را دور می زنند، اما حالا باید 
دید، آیا زمانی رسیده است که خود قانون هم در تنگنا قرار می گیرد؟ 
به هر حال این مواجهه با قانون به نام مصوبه مولدسازی تا جایی 
واژه  از  اقتصادی  کارشناس  پازوکی،  است که مهدی  چالش برانگیز 
نوعی تفاوت طبقاتی برای توصیفش استفاده می کند. اعطای چنین 
اموال  تومان  میلیارد  هزار  پرونده ای که 110  در  آن هم  اختیاراتی، 
عمومی در میان است، هم می تواند شبهه برانگیز باشد و هم چالش 
بتوان  آنکه  بدون  آورد،  وجود  به  را  عمومی  اموال  با  برخورد  نحوه 
این شبهه زمانی  داد.  قرار  پیگرد قضائی  تعقیب و  را مورد  خاطیان 
پررنگ تر جلوه می کند که پروسه تصویب آن هم چراغ خاموش جلو 
رفت، آن هم در شرایطی که هیچ شخص یا رسانه ای از جزئیات آن 
تا روز پنجشنبه خبردار نشده بود. در این میان برخی رسانه ها به دلیل 

عالی هماهنگی  ماه شورای  آبان  از مصوبه  نشانی  و  رد  آنکه هیچ 
اقتصادی سران قوا نبود، از پنهان کاری دولت در این خصوص انتقاد 
کردند. انتقادات تا جایی شدت گرفت که وب سایت دولت پنجشنبه 
متن مصوبه را منتشر کرد. دولت در لایحه بودجه سال آینده 108 هزار 
میلیارد تومان تأمین منابع از محل فروش و مولدسازی دارایی های 
دولت در نظر گرفته که با توجه به روند مولدسازی دارایی های دولت 
در سال های اخیر، هشدار مرکز پژوهش ها درباره بیش برآورد در این 
زمینه را در پی داشته است. با این حال آذرماه امسال، سران قوا در 
مصوبه ای، به یک هیئت هفت نفره متشکل از نمایندگان دستگاه های 
مرتبط و به ریاست رئیس جمهور اختیارات ویژه داد. اگرچه بنا به نظر 
برخی تحلیلگران آزادسازی دارایی های دولت اقدامی مثبت است، اما 
شکل اجرای آن مهم تر است. »مولدسازی دارایی های دولت« قرار 
 Aو ساختمان و زمین  از  اعم  دولتی ها  مازاد  اموال  فروش  به  است 
جبران  آن  و کسری  بودجه  از  بخش هایی  این طریق  از  تا  بپردازد 
شود. دولتی ها هم چون اموال زیاد و ارزنده ای دارند، محمل خوبی 
در  و   1399 سال  مصوبه  این  می شوند.  محسوب  درآمدزایی  برای 
دولت دوازدهم تصویب شده بود. اما آن زمان در وزارت اقتصاد یک 
»کارگروه« و دبیرخانه برای پیگیری آن تشکیل شده بود و مسئول 
اجرای آن هم همین وزارتخانه بود. در دولت سیزدهم، پس از تأکیدات 
فراوانی که سران قوا بر اجرای این مصوبه داشتند، آبان ماه گذشته 

روی  جدیدی  مصوبه  قوا  سران  اقتصادی  هماهنگی  عالی  شورای 
این مصوبه تصویب کرد. بر اساس مصوبه جدید، کارگروه تبدیل به 
»هیئت عالی مولدسازی دارایی های دولت« شد؛ یعنی گروهی که 
باید پیگیر و مجری این مصوبه باشند، نسبت به گروه قبلی، ارتقا یافته 
است. حال انتشار متن مصوبه »مولدسازی اموال دولت« با اعطای 
آزادی به هفت نفر ذیل اعضای هیئت عالی مولدسازی دارایی های 
دولت این سؤال را پررنگ تر می کند که چرا مصوبه مذکور با برچسب 
روند  روند تصویب و هم  در  را هم  روندی غیرمتعارف  محرمانگی، 
اجرا پیموده است؟ پاسخ این سؤال هرچه باشد نمی تواند به کاهش 
نگرانی ها پیرامون شکل اجرای آن منجر شود. چون به همان میزان 
که روندی غیرقانونی برای تصویب این مصوبه طی شد، یقینا باید 
روند بحث برانگیزتر و شاید عجیب تر را برای نحوه اجرایش تصور کرد.

گذشته،  روز  دو  در  مجلس  نمایندگان  با  مکرر  تماس  در  »شرق« 
نیستم«  داده  رخ  آنچه  جریان  »در  است:  شده  مواجه  جمله  این  با 
رخ  آنچه  با  رابطه  در  توضیحی  به  حاضر  نمایندگان  از  هیچ یک   .
قوه  نادیده گرفتن  با  محرمانه  مصوبه  است  پرواضح  و  نیستند  داده 
بار دیگر تصمیم بحران زا اتخاذ کرده است. در همین  قانون گذاری 
تبریز در مجلس شورای اسلامی  نماینده  احمد علیرضابیگی  رابطه 
با  قوا  اقتصادی سران  عالی  از مصوبه شورای  بی اطلاعی  اظهار  با 
عنوان مولدسازی دارایی های دولت، گفت: من در جریان لایحه بودجه 
تشکیل  از  همچنین  وی  است.  داده  رخ  اتفاقی  چنین  شدم  متوجه 
جلسات این هیئت هم ابراز بی اطلاعی کرد و به جماران گفت: من 
جریان  در  دولتی  اموال  چپاول  پیگیری  موضوع  در  طولانی  سابقه 
خصوصی سازی های گذشته داشتم. نکته مهم این است که با وجود 
دستگاه های نظارتی و قوانین بسیاری که وجود دارد این همه چپاول و 
تاراج رخ داده بود. ما به عنوان نماینده مجلس طبق قانون حق نظارت 
داشتیم و بنا بر همین اختیارات توانستیم برخی از واگذاری ها را باطل 
کنیم اما در مصوبه اخیر نظارت، پیگیری و پیگرد قضائی نفی شده و 
به آن شکل محرمانگی داده است؛ ازاین رو قطعا می توان گفت این 

مصوبه سرانجام خوبی ندارد.
همچنین علیرضا سلیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس، در گفت وگو با 
جماران، گفته ماجرا را از طریق رسانه ها شنیده و تأکید می کند: اگر 
چنین اختیاراتی همراه با مصونیت قضائی صحت داشته باشد، قابل 
پذیرش نخواهد بود، چراکه با شفافیت مغایرت دارد. او در پاسخ به این 
سؤال که به عنوان عضو هیئت رئیسه مجلس از تشکیل سه جلسه 
هیئت عالی مولدسازی اطلاع داشته یا خیر نیز گفت: فردا در مجلس 

از آقایان می پرسم و اگر صحت داشته باشد، پیگیری می کنیم.

درباره  برزیل  ملی  تیم  پیشین  راست  دفاع  هم بند های  از  یکی 
وضعیت بازیکن پیشین بارسلونا در زندان توضیحاتی ارائه کرد.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، وضعیت دنی آلوز در زندان برایانس 
2 کاتالونیا یکی از سوژه های داغ این روزهای رسانه های اسپانیایی 
در  اسپانیایی  زن  به یک  تجاوز  اتهام  به  قبل  دو هفته  آلوز  است. 
زمان  آن  از  و  دستگیر شد  دسامبر سال 2022  ماه  از  روز  آخرین 
در زندان بوده است. او ابتدا در زندان برایانس یک حبس بود اما با 
توجه به خطراتی که در آنجا تهدیدش می کرد، به شعبه دوم این 
زندان انتقال داده شد که اکثر زندانیان او مرتکب جرمی شبیه به 

مورد منتسب به خود، شده اند.
اطلاعات  به  استناد  با  اسپانیا  تلویزیون  در  آل دیا  کواترو  برنامه 
آلوز شده  با هم  بندی  با گرفتن یک مصاحبه  خبرنگاری که موفق 
پرداخته  بارسلونا  سابق  برزیلی  بازیکن  وضعیت  تشریح  به  است، 

است.
طبق گزارش این شبکه، آلوز برخلاف برخی شایعات منتشر شده، 
با وجود  در زندان شرایط ویژه ای نسبت به دیگر زندانیان ندارد و 
از  شناخته شده بودنش به عنوان یک فوتبالیست، بعد از چند روز 
امکانات ورزشی زندان  به بخش دارای  توانسته  به زندان  ورودش 

برود.

هم بند آلوز درباره وضعیت بازیکن سابق بارسلونا می گوید: »او در 
بند 13 زندان و در کنار یکی از دوستان من به نام کوتینیو است که 
او هم برزیلی است. او چند روز پیش به همراه رئیس و معاون زندان 
از بند خود بیرون رفت و با آنها رفت تا محوطه ورزشی زندان را 
ببیند. این اتفاق ساعت 13:30 یعنی زمان توزیع ناهار رخ داد. آلوز 
شرایطی عادی دارد و مانند سایر زندانی ها در محوطه زندان قدم 
می زند. او اینجا زندگی ویژه ای ندارد و به او نسبت به دیگر زندان 
رسیدگی و توجه خاص و بیشتری نمی شود. آلوز فقط کمی کسل به 
نظر می رسد. زندگی در زندان حوصله اش را به شدت سر برده است. 
با این وجود او از کمی پیش فوتبال بازی کردن را شروع کرده است 
و چند بازی هم با دیگر زندانیان انجام داده است. تمام افرادی که در 
زندان آلوز هستند، به خاطر جرم هایی مشابه پشت میله ها رفته اند. 
آلوز پسری خوب و آدمی موجه است. او واقعاً خونسرد است. سایر 
زندانیان از او امضا می گیرند. من از دیدن این صحنه غافلگیر شدم.

طبق آخرین گزارش های منتشره درباره پرونده قضایی آلوز، وکیل 
او  از  پرونده،  برای قاضی  ادله خود  ارسال  با  مارتل  او کریستوبال 
بند  مچ  از  استفاده  به  مشروط  موکلش  موقت  آزادی  با  خواسته 
موقعیت یاب موافقت کند و به این ترتیب نگرانی اش از بابت احتمال 

فرار متهم از کشور هم به حداقل خواهد رسید.

وایت هم بند آلوز از وضعیت  ر
ستاره پیشین بارسلونا در زندان

چرا مصونیت ؟

با توجه به فضای دودستگی ای که از قبل بین اعضا به وجود آمده 
بود و هیچ وقت به صورت کامل حل نشد، برای نیمکت نشین ها این 
و  شایستگی  از  بیشتر  کی روش  به  بعضی ها  وفاداری   که  ذهنیت 
است،  تاثیرگذار  اصلی  ترکیب  در  قرار گرفتن  برای  نفرات  آمادگی 

قوت گرفت.
روزنامه فرهیختگان نوشت: »هر ایرانی که عاشق فوتبال و حواشی 
در  بداند  باشد  داشته  دوست  که  است  طبیعی  است،  آن  با  مرتبط 
اردوی تیم ملی در جام  جهانی قطر چه گذشت که شجاع خلیل زاده 
و حسین کنعانی زادگان به نیمکت چسبیدند. در واقع یکی از علامت 
سوال هایی که هواداران الان به دنبال رسیدن به جواب آن هستند، 
همین موضوع است. چه اتفاقاتی در آن روزهای پر از حاشیه و جنجال 
رخ داد که حالا حسین کنعانی زادگان که توسط همین کی روش برای 
اولین بار به اردوی تیم ملی دعوت شد و حتی فیکس هم بازی کرد، 
در روزی که این مربی پرتغالی از مردم ایران و تیم ملی خداحافظی 
ایران خیانت  به  نوشت: »تو  برایش  کامنت جنجالی  در یک  کرد، 

کردی، نه به من و شجاع!«
احتمالا به خاطر دارید که هفته های آخر اردوی تیم ملی با هدایت 
آن  افتاد.  اتفاق  بازیکنان  بین  درگیری هایی  و  دعوا  چه  اسکوچیچ 
لفظی  درگیری  و  حیرت انگیز  استوری های  و  بزرگ  دودستگی 
به وجودآمده بین دو گروه از بازیکنان به  قدری جدی بود که وقتی 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال شد، هیات رئیسه را مجاب کرد با 
سیاست برکناری اسکوچیچ و جانشینی کی روش موافقت کنند. تاج 
و نبی در جلسه هیات رئیسه به صراحت به همه اعضا گفته بودند اگر 
این تغییر اتفاق نیفتد ممکن است اختلاف بازیکنان با هم در اردو به 
درگیری فیزیکی و حتی غیبت چند بازیکن بزرگ در جام  جهانی ختم 

شود و با یک آبروریزی بزرگ ملی روبه رو شویم.
این توضیحات و ارائه چند فکت و سند مهم درباره مشکلات درون 
برای  خودشان  قبلی  تصمیم  برخلاف  هیات رئیسه  شد  باعث  تیم 
حمایت از اسکوچیچ، اجازه دهند که هدایت تیم ملی در جام  جهانی 

به کی روش سپرده شود.
با این اتفاق شعله آتش درگیری شدید بین دو گروه از اعضای تیم 
اسکوچیچ  زمان  در  اگر  نشد.  خاموش  هیچ وقت  اما  کرد  فروکش 

بعضی از نفرات جایگاه محکم و ثابتی در ترکیب تیم ملی داشتند، با 
آمدن کی روش جناح بندی ها تغییر کرد. این بار بازیکنان باتجربه تر 
تیم ملی قدرت اصلی را به دست گرفتند. به عبارتی ساده تر قدرت 
مربی  طرفداران  و  چربید  اسکوچیچ  موافقان  به  کی روش  موافقان 

کروات به سمت سایه هدایت شدند.
با حضور کی روش حاشیه و درگیری های عمومی جمع شد اما اختلاف 
و فاصله بین اعضای تیم روزبه روز بیشتر شد. بعضی از نفرات به حدی 
منزوی شده بودند که در اردو به جز مواقع شام و جلسات فنی از اتاق 
خود خارج نمی شدند و با کسی صحبت نمی کردند. در نهایت هم در 
دو بازی دوستانه قبل از جام  جهانی بود که همه فهمیدند مرد پرتغالی 

چه تصمیمی برای تاکتیک تیم ملی در جام  جهانی دارد.
ترکیب تیم ملی برای بازی با انگلیس سورپرایز ویژه این مربی برای 
فوتبال ایران بود و به همه نشان داد اوضاع خیلی تغییر کرده است. 
سه  امیری  وحید  و  کنعانی زادگان  محمدحسین  خلیل زاده،  شجاع 
بازیکن اصلی اسکوچیچ نیمکت نشین شدند. نورافکن هم که اصلا به 
جام  جهانی نرفت و خط خورد. صادق محرمی که به پسر اسکوچیچ 

مشهور شده بود، در بازی سخت مقابل انگلیس بازی کرد و با اون 
نتیجه نیمکت نشین شد و جای خودش را برای بازی های بعدی با 
ولز و آمریکا به رامین رضاییان داد که اسکوچیچ اصلا اعتقادی به 

او نداشت.
درباره لیست و نفرات تیم ملی می شود به نکات زیاد دیگری هم اشاره 
کرد. مهم ترین بحث اما ارتباط مستقیم با خلیل زاده و کنعانی زادگان 
دارد. دو نفری که به عنوان زوج اصلی خط دفاعی تیم ملی عملکرد 
بسیار خوبی در مسابقات مقدماتی داشتند و با آن سطح از هماهنگی و 
آمادگی کمتر کسی فکرش را می کرد که در جام جهانی نیمکت نشین 

شوند اما این اتفاق افتاد.
با توجه به فضای دودستگی ای که از قبل بین اعضا به وجود آمده 
بود و هیچ وقت به صورت کامل حل نشد، برای نیمکت نشین ها این 
و  شایستگی  از  بیشتر  کی روش  به  بعضی ها  وفاداری   که  ذهنیت 
است،  تاثیرگذار  اصلی  ترکیب  در  قرار گرفتن  برای  نفرات  آمادگی 
قوت گرفت. اتفاقا به همین دلیل یکی – دو بار در حاشیه اردوی 
تیم ملی در قطر، بگومگوهایی بین نفرات نیمکت نشین که طرفدار 

اسکوچیچ بودند با دو سه نفر از بازیکنایی که طرفدار کی روش بودند 
و اگر اسکوچیچ می ماند به احتمال زیاد جایی در جام  جهانی نداشتند 

به وجود آمد.
عصبانیت کی روش از لو رفتن ترکیب

بعد از بازی انگلیس و آن شکست تلخ اما ماجرا شکل پیچیده تری 
به خودش گرفت. کی روش که به  خاطر لو رفتن ترکیب تیم ملی 
پیدا  برای  خودش  پیگیری های  بود،  عصبانی  بازی  روز  صبح  در 
کردن شخصی که ترکیب را به رسانه ها داد آغاز کرد و نتیجه این 
کار خراب تر شدن رابطه او با محمدحسین کنعانی زادگان و شجاع 
خلیل زاده شد. درباره اینکه با چه فعل و انفعالی این تنش اوج گرفت 
در  بازی  روز  فردای  اما  کرد  منتشر  زیادی  جزئیات  نمی شود  البته 
و شجاع  کنعانی زادگان  بازیکنان  تمام  مقابل  یک جلسه کی روش 
خلیل زاده را زیر سوال برده و به آنها گفته که باید از همبازیان خود 
عذرخواهی کنند. پیرمرد پرتغالی در جلسات فنی روزهای بعد هم به 
دفعات موضع گیری های تندی علیه این دو مدافع داشت و به همین 
خاطر بود که حتی یک دقیقه هم به این دو نفر برای دیدار با ولز 
و آمریکا اجازه بازی نداد. مساله اصلی اینجاست که در این مشکل 
از نظر خیلی ها برخی  این دو مدافع،  با  بین کی روش  به وجودآمده 
بازیکنان دیگر که مدت ها جایگاه خود را در ترکیب اصلی از دست 
داده بودند، نقش کلیدی را ایفا کردند. البته پشت  پرده این اتفاق هم 
به همان ماجرای دعوای بین موافقان و مخالفان اسکوچیچ مرتبط 
می شد. حالا با در نظر گرفتن این فضا بهتر می توانید متوجه شوید که 
چرا دیروز وقتی کی روش پست خداحافظی اش را منتشر کرد، کنعانی 

آن کامنت جنجالی را برایش نوشت.
این اتفاقات و همه آن مسائلی که به  خاطر برخی مصلحت ها جزئیات 
آن را بازگو نکردیم، به خوبی به ما نشان می دهد که تیم ملی همین 
الان هم چه فضای عجیب وغریبی دارد و دودستگی از بین نرفته و 
برخی نفرات با حمایت کی روش واقعا نقشی بیشتر از یک بازیکن و 
حتی کاپیتان در تیم ایفا می کنند. برای جمع شدن همه این حواشی 
فوتبال ایران به معنای واقعی به استخدام یک مربی بزرگ کارنامه دار 
و خارجی که توان مدیریت این بازیکنان و فضای حاکم در تیم ملی 

را داشته باشد، نیاز دارد.«

ماجرای دعــوا در رختکن تیم  ملی بعد از بازی با انگلیس چه بود ؟
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واکنش صریح امیر خادم به 
تبعات دستگیری علی دایی

امیر خادم، قهرمان سابق کشتی جهان و نماینده 
پیشین مجلس در خصوص حواشی و برخوردها با 
ورزشکاران و سلبریتی ها به ویژه علی دایی و ترانه 

علیدوستی صحبت هایی مطرح کرد.
اعتراضات،  با  همزمان  و  اخیر  ماهه  چند  در 
ورود  مرجع  گروه های  از  گوناگونی  طیف های 
و  سیاسیون  سلبریتی ها،  ورزشکاران،  کردند؛ 
دانشگاهیان. امیررضا خادم که از همان روزهای 
اینستاگرام  در  شخصی اش  صفحه  در  نخست 
نوعی  به  داده،  نشان  واکنش  وقایع  به  نسبت 
تجمیع همه گروه های مرجع است؛ او هم یک 
و  المپیک  مدال  که  است  سرشناس  ورزشکار 
جهان را دارد، هم استاد دانشگاه است و هم سوابق 
سیاسی نظیر نمایندگی مجلس و معاونت پارلمانی 
به  کارنامه اش  در  وزیر  معاونت  و  رئیس جمهور 
چشم می خورد. امیر خادم در خصوص شرایط روز 
گفت وگوی مفصلی انجام داده که بخشی از آن را 

در ادامه می خوانید:
نحوه برخورد با شخصی مانند علی دایی در این 4 

ماه را چطور ارزیابی می کنید؟
یک بخش این است که درایتی وجود داشته که 
نگرفتند، چون زمانی که در  را  هنوز علی دایی 
رابطه با بنده خدایی که در اردبیل فوت کرده بود 
صحبت کرد، با رویکردی که تا الان بوده طبیعتا 
آب خنک  الان  بود  شده  دستگیر  الان  بایستی 

می خورد، اما هنوز که نمی خورد.
خب دستگیری علی دایی هزینه بالایی دارد.

خب بالاخره بی درایتی هم حدی دارد که هنوز به 
آن حد نرسیده است. علی رغم وجود حتی قبول 
ممنوع الخروج  دایی  آقای  خانواده  این که  کردن 
چنین  گفت  دایی  خود  که  همان طور  که  بودند 
چیزی نبوده و به نظرم نبوده است، چون نمی شود 
که ایشان به فرودگاه برود و از گیت عبور کند 
و ممنوع الخروج باشد. خیلی بد و زشت است که 
یک آدم ممنوع الخروج در سیستم ثبت نشده باشد. 
حتی یک تعدادی که ممنوع الخروج شدند و به 
فرودگاه  در  حداقل  است  نشده  ابلاغ  هم  آن ها 
گیت  از  ندادند  اجازه  و  گرفتند  را  پاسپورت شان 
عبور کنند. اما این ها از گیت رد شدند، سوار پرواز 
شدند و رفتند، روی هوا آن ها را گرفتند. این کار 
زشت است. حتی قدرت نمایی هم نیست. بلکه 
بی تدبیری است و شکی در آن نیست. در آخر این 
است که خانم آقای دایی و دختر ده ساله اش از 
کشور خارج شوند. حال چه اتفاقی می خواهد در 
این ماجرا بیفتد؟ از مرز قانونی هم رفتند و شما 
هم رسما اعلام نکرده بودید. حتی گیت گذرنامه 
داخل فرودگاه هم مطلع نبوده است. حداقل به 
این چه کاری است؟ چه  نیاورید،  روی خودتان 
کسی تصمیم می گیرد و چگونه این کار را انجام 
می دهید؟ تصور من این است که قطعا با فردی 
که این تصمیم را گرفته و چنین دستوری داده 
حتما برخورد لازم شده است، چون اگر این طور 
نباشد که خیلی زشت و بد است. اما می خواهم 
بگویم ماحصل عدم وجود نظام ارزشیابی مناسب و 
عدم وجود یک سیستم اداری - مدیریتی منسجم، 
اتفاقاتی مانند اتفاقات موضوع آقای دایی را پیش 
می آورد که اگر پیش نیامده بود حتی اگر در مغازه 
او چیزی می نوشتند کسی آن را به حاکمیت ربط 
به  معترض  عده ای  بالاخره  می گفتند  نمی داد. 
اتفاقات و مسائل کشور طرفدار علی دایی هستند 
و یک عده هم مخالفش بودند و همان طور که 
روی دیوارها چیزهای دیگر هم می نویسند این جا 
هم چیزی نوشته اند. یعنی می شد مطالب و مواضع 
افراد جامعه و نه یک بخشی از طرف حاکمیت در 
مقابل افرادی بدون سلاح و به نوعی از دل جامعه. 
نتیجه اش هم یک بازتاب جهانی غیرمتعارف است 
که ما در هیچ جای دنیا چنین چیزی را نشنیدیم 
یا هنرمند  با یک قهرمان  اگر  و در خیلی جاها 
این هستیم که  برخوردی می شود عمدتا شاهد 
مردم به آن تمکین می کنند که مثلا اگر با فلانی 
بد رفتار شد یا حتی گاهی اشاره می شود که فرد 
را به خاطر این که حالت طبیعی نداشته به دلیل 
رانندگی او را گرفتند، دیگر کسی نمی گوید که 
خواستند این را خراب کنند و... اما این جا ما به 
آن سطح از بی اعتمادی در سطح جامعه رسیدیم 
که تعدادی گفتند عده ای را در برنامه پارتی و... 
گرفتند مردم می گویند به خاطر این که آن یک 
نفر چنین حرفی زده او را دستگیر کردند و این 

خیلی جدی است.

خبر

لیگ برتر فوتبال ایران؛ 
بی افتخار و بی پیشینه !

باشگاه های  به سمتی حرکت کرده که  اقتصادی  نظر  از  اخیر  در سال های  ایران  فوتبال 
صنعتی به مرور جای باشگاه های ریشه دار را گرفته اند تا جایی که در حال حاضر نیمی از 
باشگاه های حاضر در لیگ برتر، صنعتی هستند. علاوه بر این مرور آخرین عنوان قهرمانی 
حذفی،  جام  برتر،  لیگ  شامل  ایران  فوتبال  سطح  بالاترین  در  برتری  لیگ  باشگاه های 
هم  برتری  لیگ  تیم های  از  نیمی  تقریبا  که  می دهد  نشان  ایران  قهرمانی  و  سوپرجام 
عنوان دار نیستند تا در مجموع بتوان گفت لیگ برتر فوتبال، خالی از تیم های پرافتخار و 

ریشه دار شده است.
به گزارش ایسنا، وضعیت مالی فوتبال ایران در سال های اخیر به سمتی حرکت کرد که 
باشگاه های ریشه دار به مرور توان رقابت با باشگاه های صنعتی را از دست دادند. سپاهان، 
باشگاه های  آلومینیوم،  و  کرمان  رفسنجان، مس  پیکان، گل گهر، مس  فولاد،  ذوب آهن، 

صنعتی لیگ برتر هستند و به عبارتی 50 درصد لیگ برتر در تسخیر صنعتی هاست.
در بین باشگاه های صنعتی حاضر در لیگ برتر، سپاهان با 69 سال، پیکان با 55 سال، 
ذوب آهن با 54 سال و فولاد با 52 سال با سابقه ترین باشگاه های صنعتی هستند اما باقی 
آن ها، قدمتی کمتر از 50 سال دارند. قدمت باشگاه های حاضر در لیگ برتر را در جدول 
زیر مشاهده می کنید. البته ذکر این نکته حائز اهمیت است که باشگاه های قدیمی صنعتی 
با مشکل روبرو شده بودند،  از نظر مالی  امتیاز تیم های مختلف که  با استفاده خرید  هم 
توانسته اند به سطح اول فوتبال ایران برسند. برای مثال کارخانه فولاد مبارکه سپاهان تا 
سال 1379 به عنوان اسپانسر باشگاه سپاهان فعالیت می کرد اما از آن سال امتیاز این تیم 
را به طور کامل در اختیار گرفت. یا ذوب آهن با خرید امتیاز تام اصفهان در سال 1372 به 

سطح اول فوتبال ایران رسید.

مدیرکل ورزش و جوانان استان گیلان گفت: هم اینک 60 پروژه 
نیمه تمام ورزشی در استان وجود دارد که از این تعداد 38 مورد یعنی 

حدود 65 درصد بیش از 50 درصد پیشرفت فیزیکی دارند.
به گزارش ایرنا، جهانبخش آرمان روز دوشنبه در نشست خبری با 
اصحاب رسانه در رشت اظهار کرد: 600 میلیارد تومان اعتبار برای 

بهره برداری این پروژه های نیمه تمام نیاز است.
وی عنوان کرد: البته هم اینک تکمیل پروژه های ورزشی زیر 50 
درصد محور عمل نیست و تمرکز و اولویت را بر روی پروژه هایی با 

پیشرفت بالای 50 درصد گذاشته ایم.
وی ادامه داد: با این وجود در دهه فجر امسال که با شعار » ایران 
استوار 44 سال افتخار« مراسم مختلفی انجام و پروژه های متعددی 
هم به بهره برداری می رسد چنانکه پنج پروژه ورزشی با اعتباری بالغ 

بر 75 میلیارد تومان هم اکنون آماده بهره برداری است.
مدیرکل ورزش و جوانان گیلان اضافه کرد: فاز اول ورزشگاه شهید 
عضدی رشت در دهه فجر به بهره برداری می رسد و در این فاز، 
چمن طبیعی آن آماده شده و 6 هزار صندلی نیز در جایگاه تماشاگران 

نصب می شود.
وی بیان کرد: چمن طبیعی ورزشگاه شهید عضدی رشت یکی از 
مدرن ترینهاست و این ورزشگاه مجهز به سیستم های روز و پیشرفته 

زه کشی، گرمایشی، سرمایشی و خروج آب است .
وی خاطرنشان کرد: یکی دیگر از اهداف ما تکمیل مجموعه ورزشی 
سردارجنگل رشت است که مقرر شده، پیاده رو سلامت با 32 هزار 

متر ایجاد شود تا خانواده ها بتوانند از این مکان استفاده بهینه کنند.
در حد توان به تیمهای فوتبال کمک می کنیم

به  اشاره  با  این نشست  ادامه  مدیرکل ورزش و جوانان گیلان در 
تیمهای فوتبال استان گفت: وظیفه ما باشگاهداری و تیم داری نیست 
مالکان  از همه  و  کنیم  تیم ها کمک می  به همه  توان  در حد  اما 
باشگاهها نیز از اینکه با هزینه شخصی تیمهای فوتبال را حمایت می 

کنند قدردانی می کنیم. آرمان افزود: گیلان،استانی صنعتی نیست اما 
باید با برنامه ریزی اصولی برای تیمهایمان درآمد پایدار ایجاد کنیم تا 

در میانه راه با مشکلات مالی مواجه نشوند.
اجرای بیش از ۷۰۰ برنامه در دهه فجر

مدیرکل ورزش و جوانان گیلان به برنامه های دهه فجر نیز اشاره و 
بیان کرد: بیش از 700 مسابقه، همایش و جشنواره فرهنگی، ورزشی، 

عمرانی و جوانان این ایام در سطح استان اجرا می شود.
وی گفت: علاوه بر افتتاح فاز اول چمن طبیعی و سکوی تماشاگران 
ورزشگاه شهید عضدی رشت، زمین چمن مصنوعی ورزشگاه تختی 
سیاهکل و سه سالن ورزشی چندمنظوره در روستاهای کلسر، چمثقال 
و گوراب زرمیخ صومعه سرا در دهه فجر 1401 بهره برداری می شود.

آرمان در ادامه گفت : برنامه های دهه فجر این اداره با گلباران مزار 
شهدا آغاز می شود چون امنیت و آسایش کنونی را مدیون قطره 

قطره خون شهدا هستیم.
وی عنوان کرد: همچنین دیدار با خانواده معظم شهدا، پیشکسوتان 
و بازنشستگان ورزش و شرکت گسترده در راهپیمایی 22 بهمن از 
مهمترین برنامه های این هفته است که همزمان در تمامی ادارات 

ورزش و جوانان شهرهای گیلان برگزار می شود.
وی در ادامه اظهار کرد: افتتاح 10 خانه ورزش روستایی در استان با 
اعتباری بالغ بر سه میلیارد ریال، برگزاری مسابقات ملی مینی فوتبال 
محلات )جام ایرانیان(، همایش ورزش صبحگاهی)صبح و نشاط( 
توام با پخش زنده از شبکه سه، مسابقات بین المللی شطرنج کاسپین 
کاپ، همایش پیاده روی خانوادگی، جشنواره استعدادیابی رایگان در 
پایگاه قهرمانی، جشنواره های بومی محلی در روستاها و شهرهای 

مختلف از دیگر برنامه های دهه فجر امسال است.
وی اضافه کرد: با توجه به اینکه این اداره کل مسئولیت دبیرخانه 
حوزه جوانان را بر عهده دارد، پنج مرکز تخصصی مشاوره ازدواج و 

خانواده در شهرهای رشت و تالش را نیز افتتاح می کند.

تیم ملوانی در حالی که از کمبود مهاجم هدف رنج می برد، 2 مهاجمی را 
جذب کرد که در این فصل در اکثر بازی ها سکونشین بودند و عملکرد 

درخوری را نداشتند.
به گزارش ایسنا، نقل و انتقالات نیم فصل لیگ برتر در حالی به اتمام 
رسید که از همان روزهای اول، مازیار زارع و باشگاه ملوان به دنبال 
جذب مهاجم برای حل کردن مشکل گلزنی این تیم بودند. ملوان 
در نیم فصل نخست با کمبود مهاجم هدف روبرو بود و مجبور شد از 
بازیکنانی مثل سجاد بازگیر و مهدی مومنی که پست اصلی شان وینگر 

است، در این پست استفاده کنند.
قوهای سپید انزلی در حالی در روز پایانی نقل و انتقالات سه بازیکن 
جدید جذب کردند که هنوز مشکلات مدیریتی در تیم وجود دارد و 
خبرها حاکی از قهر پژمان نوری مدیرعامل این تیم به دلیل حمایت 
نشدن از سوی مسئولان استانی است. حتی اسپانسر باشگاه ملوان نیز 
تهدید کرده که اگر نوری از سمتش کنار برود، او هم دیگر با ملوان 
همکاری نخواهد کرد و ممکن است قهرمان فصل قبل لیگ یک در 

دچار بحران شود.
ملوانی ها امیر شهیم، میثم نامور و ایمان غلامی را جذب کردند که 
هیچ کدام در این فصل آمار خوبی را از خود به جا نگذاشتند. البته طبیعی 
است که در نیم فصل، بازیکنی با آمار خیلی خوب پیدا نشود اما پس 
از مطرح شدن نام هایی چون رودی ژستد و اوساگونا، مدیران ملوان 
تمام گزینه های خارجی را رد کردند و سراغ بازیکنان قابل دسترس 

ایرانی رفتند.
زارع: نتوانستم اشتباهاتمان را اصلاح کنم/ از مردم گیلان عذرخواهی 

می کنم امیر شهیم شاید بهترین خرید ملوانی ها در نیم فصل باشد اما او 
فصل خوبی را پشت سر نگذاشته است. پس از پشت سر گذاشتن یک 
فصل نسبتا خوب و البته پرحاشیه در لیگ یک به تیم مدعی گل گهر 
پیوست اما در صف مهاجمانی چون مرتضی تبریزی، امین قاسمی نژاد، 

بهنام برزای، یونس شاکری و اریک بایناما به او نوبت نرسید تا مسیر 
جدایی در پی بگیرد. این مهاجم در این فصل تنها 130 دقیقه برای 
تیمش به میدان رفت و در پیروزی 5 بر صفر برابر نفت مسجدسلیمان، 
یکی از گل های تیمش را به ثمر رساند. شهیم فصل قبل در تیم انتهای 

جدولی ماشین سازی، آمار خوبی داشت و توانست در 26 بازی 11 گل 
برای تیمش به ثمر برساند.

ایمان غلامی، دیگر مهاجمی است که مازیار زارع به خدمت گرفته 
است. او فصل قبل برای نارنجی پوشان سایپا 6 گل در 22 بازی زده 
است اما در ابتدای فصل به هوادار پیوست و در 10 بازی سکونشین 
بود و تنها 162 دقیقه برای تیم الهامی به میدان رفت و در گلزنی و 
گل سازی موفق نبود. این مهاجم در 3 بازی به عنوان وینگر چپ به 

میدان رفت و در 2 بازی نیز مهاجم هدف هوادار بود.
سومین خرید ملوانی ها، باز هم جذب قرضی یک بازیکن از گل گهر 
بود. میثم نامور، هافبک وسط فصل قبل ماشین سازی )که 24 بازی 
برای این تیم انجام داد و حتی موفق به دادن پاس گل هم نشد( پس 
از انحلال سبزپوشان تبریزی به گل گهر پیوست اما در این فصل فقط 
3 بازی روی نیمکت بود و حتی یک دقیقه هم برای تیم قلعه نویی 
به میدان نرفت. نامور 21 ساله در اکثر بازی های نیم فصل دوم فصل 
گذشته برای ماشین سازی به میدان نرفت و به نظر می رسد آمادگی 

ایده آلی نداشته باشد.
نیم فصل دوم پیش روی  بازی در  مازیار زارع، سرمربی ملوان 13 
خود دارد و برای بقا در لیگ برتر می جنگد. هر چند ملوان نسبت به 
روزهای نخست فصل عملکرد بهتری دارد اما شکست سنگین چهار بر 
صفر مقابل استقلال و همینطور باخت 3 بر یک در جام حذفی مقابل 
نفت مسجدسلیمان )که به علت حکم انضباطی و استفاده از بازیکن 
محروم، ملوان 3 بر صفر برنده شد و صعود کرد( همچنان پرنوسان 

ظاهر می شود.

وژه های ورزشــی نیمه تمام گیلان پیشرفت فیزیکی بالای ۵۰ درصد دارند ۶۵ درصد پر

خریدهای ملوان چشم بازار را کور کرد ! 

رئیس هیات شطرنج استان گیلان گفت: تاکنون حضور شطرنجبازان 
دریای  بین المللی  رقابت های  دوره  نوزدهمین  در  خارجی  کشور   14
کاسپین جام رشت قطعی شده است. حسین میربلوک اظهار کرد: تاکنون 
حضور شطرنجبازان کشورهای اتریش، جمهوری آذربایجان، گرجستان، 
ارمنستان، عراق، هندوستان، بنگلادش، قزاقستان، قرقیزستان، یمن، 
سوریه، لبنان، افغانستان و پاکستان در این دوره از مسابقات قطعی شده 

است.

وی افزود: شطرنجبازان زبده ای برای حضور در این دوره از مسابقات اعلام 
آمادگی کردند و انتظار می رود که این دوره از مسابقات در سطح کیفی 
بسیار بالایی برگزار شود و حتی انتظار است تعداد تیم های خارجی حاضر 
در این رقابتها افزایش یابد و بیش از 700 شطرنجباز در این مسابقات 
شرکت کنند. وی ادامه داد: نوزدهمین دوره رقابت های شطرنج بین المللی 
کاسپین که امسال با عنوان جام رشت برگزار می شود از روز 23 بهمن 
ماه در مجموعه ورزشی یادگارامام رشت آغاز و تا روز اول اسفندماه ادامه 
خواهد یافت. وی اضافه کرد: این رقابت ها در سه جدول پیگری می شود 
که جدول اول که معروف به جدول A و اساتید است، شطرنجبازانی که 
دارای رتبه بین المللی بالای 1800 هستند حضور یافته و با هم به رقابت 
می کنند. رئیس هیات شطرنج گیلان اضافه کرد: همچنین در جدول 
دوم )B( شطرنجبازان دارای رتبه بین المللی زیر 1800 و در جدول سوم 

شطرنجبازان رده سنی نوجوان با هم رقابت می کنند.
میربلوک به جوایز این دوره از مسابقات نیز اشاره و بیان کرد: در مجموع 
رقابت های سه جدول و همچنین رقابت های شطرنج سریع نزدیک به 
300 میلیون تومان جوایز نقدی به نفرات برتر شطرنجبازان این دوره از 

مسابقات در جداول مختلف اهداء خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: به هرحال ما تمام تلاش و سعی خود را بکار خواهیم 
بست تا این دوره از مسابقات در سطح کیفی و کمی بالایی برگزار شود 
و شطرنجبازان زبده داخلی و همچنین شطرنجبازان زبده خارجی در این 

دوره از رقابت ها حضور یابند.

در حال گشت و گذار در بین عکس ها، تصاویری از یک روز زمستانی 
در تالاب انزلی خودنمایی می کند. در این تصاویر یک وجه آزاردهنده 
وجود دارد؛ حسی که زنده نیست. تنها تالاب است، آب، قایق ها، چمن، 
یک پرنده مرده و یک مجسمه و تا چشم هم کار می کند نشانی از حیات 
به چشم نمی خورد. گویی که هدف عکاس نشان دادن حیاتی مرده در 
محیطی است که باید اوج زندگی باشد و در این بین سردیس تنها، شاید 

نمادی از وجود انسان در این دنیاست؛ که انسان در هر حال تنهاست.
در میان عکس های گزارش تصویری ایسنا از وضعیت وخیم تالاب انزلی، 
مجسمه ای از یک قهرمان ورزشی با رنگی برنزی  در هوای ابری گیلان، 
به جای آنکه رنگ و رویی به فضا دهد، با رنگ های سرد محیط یک 

دست شده و حسی غریب از یک روز زمستانی را منتقل می کند.
سردیس »سیروس قایقران« چند سالی است که تک و تنها در دیار تالاب 
و قایق ها و در زداگاه فوتبالیست اسطوره  ای ایران، جای گرفته و امروز به 
گونه ای با فضا یکی شده که گویی از وقتی تالاب بود، او هم بوده است.

از تنهایی مجسمه حرف به میان آمد و شاید همین تنهایی، موجب شد که 
در سال 98 ـ سه سال پس از ساخت ـ مورد حمله سارقان قرار بگیرد و 
نیمی از آن شکسته شود. این اثر برنزی که امروز از قیمت بالایی برخوردار 
است و البته ترمیم شده، بعید نیست روزی در همین روزها، در حالی که 
در فضای تالاب تنها مجسمه است و قایق ها، این بار برای همیشه ناپدید 
شود و به عمر شش ساله آن در تالاب پایان دهند. البته ما چه می دانیم، 
شاید بنا بوده که تنهایی مجسمه و فضایی که در آن قرار گرفته، همچون 

نمادی باشد از پایان غریبانه یک اسطوره.
در اوایل سال 1377 سیروس قایقران در حالی که به همراه فرزند )راستین(، 
همسر )افسانه اسدان( و برادر همسرش )ایمان اسدان( در اتومبیل خود از 
انزلی عازم تهران بود در حوالی امامزاده هاشم با کامیون تصادف کرد؛ 
تصادفی که منجر به فوت او و فرزندش شد و فوتبال ایران برای همیشه 

یکی از قهرمانانش را از دست داد.

 علیرضا جهانبخش ستاره ایرانی فاینورد می گوید هر کاری از دستش 
بربیاید برای کمک به تیم و حفظ صدرنشینی انجام خواهد داد.

به گزارش استاندارد، فاینورد در حالی که با دو گل از آیندهوون عقب بود با 
درخشش علیرضا جهانبخش توانست بازی را به تساوی کشانده و موقعیت 

خودش را در صدر جدول رده بندی تثبیت کند.
جهانبخش از ذهنیت فاینورد پس از بازگشت برابر پی اس وی تمجید کرد 

و گفت: ذهنیت تیم باورنکردنی است.
بخوانید...

جهانبخش گفت: می دانستیم که اگر به همین منوال ادامه دهیم، خوب 

خواهد بود و شانس حتی بردن هم خواهیم داشت. خیلی خوب بودیم و در 
نهایت فکر می کنم دو امتیاز از دست دادیم.

فاینورد به لطف درخشش جهانبخش در دقایق پایانی با پی اس وی به 
تساوی رسید و در نهایت به یک امتیاز بسنده کرد.

این بازیکن ایرانی ادامه داد: در این دیدار فاینورد لحظه ای تسلیم نشد. 
ذهنیت این تیم فوق العاده خوب است. ما به راه خود ادامه می دهیم و قبلًا 
چند بار در این فصل جنگیده ایم. اگر می خواهیم در صدر قرار بگیریم و 

جام ها را به دست بیاوریم، به این ذهنیت نیاز داریم.

جهانبخش مظهر این ذهنیت فوق العاده بود. این وینگر ابتدا با یک ضربه 
سر عالی بازی را 1-2 کرد و در دقیقه 96 با شوت زیبا نتیجه را 2-2 کرد.

او در پایان صحبت هایش گفت: می خواستم جشن بگیرم، اما همه گفتند 
باید به نیمه زمین برگردیم. بعد از آن گل ما شانس برد هم داشتیم، اما 
گل تساوی در واقع خیلی دیر به ثمر رسید. ما بازیکنان خوب زیادی در 
تیم خود داریم و رقابت زیادی در تیم وجود دارد. شما به عنوان یک 
فوتبالیست همیشه می خواهید بازی کنید، اما مربی و کادرفنی تصمیم 
می گیرند. در هر صورت، من هر کاری از دستم بر می آید برای کمک 

به تیم انجام می دهم.

قطعی شدن ۱۴ تیم خارجی در مســابقات شطرنج بین المللی کاسپین وس قایقران حس عجیب تماشــای یک عکس از سردیس سیر
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مدیرکل شرکت بیمه ایران گیلان با اشاره به فعالیت 24 شرکت 
بیمه در گیلان و عملکرد مطلوب آنان گفت: صنعت بیمه در استان 

بیش از 15 هزار شغل مستقیم ایجاد کرده  است.
چهارمین  و  آستانه چهل  در  فلکیان  ایرنا، حجت الله  گزارش  به 
در جمع خبرنگاران  اسلامی  انقلاب  پیروزی شکوهمند  سالگرد 
گیلان در رشت اظهار کرد: فرهنگ بیمه ای خوبی در استان حاکم 
است و این فرهنگ و آشنایی مردم با بیمه، خود به خود بیمه ها را 

به سمت و سوی ارائه عملکرد خوب موظف می کند.
وی با بیان اینکه شرکت سهامی بیمه ایران 100 درصد دولتی 
به شرکت  مقررات  و  قوانین  نظر  از  تکالیفی  کرد:  اضافه  است، 
سهامی ایران واگذار شده ضمن اینکه بقیه بیمه ها در ساز و کار 
خصوصی تعریف می شوند، در این بین اگر چه قسمتی از سهم 
شرکت های بیمه، دانا و البرز در اختیار دولت است اما ساختار آنها 

خصوصی بوده و دولت در این شرکت ها سهم خود را دارد.
فلکیان با تشریح تولید حق بیمه »توسط صنعت بیمه« در گیلان 
هزار  به 30  نزدیک  این صنعت سال گذشته  کرد:  نشان  خاطر 
میلیارد ریال حق بیمه در استان تولید کرد و پیش بینی می شود 
در سال جاری 45 هزار میلیارد ریال حق بیمه توسط شرکت های 

بیمه ای تولید شود.
وی با بیان اینکه هر گیلانی به طور متوسط یک میلیون و 140 
هزار تومان حق بیمه به بخش بازرگانی پرداخت می کند، اظهار 
در  تاثیرگذار  و  مهم  شاخص  عنوان  به  بیمه  نفوذ  ضریب  کرد: 
با 2.27 درصد رتبه چهارم کشوری را به  توسعه یافتگی استان 

خود اختصاص داده است.
مدیرکل شرکت بیمه ایران استان ادامه داد: بیش از 90 درصد حق 
تولیدی بیمه توسط هفت تا هشت شرکت بیمه ای گیلان ایجاد 

می شود و بیمه ایران با تقریبا 30 درصد حق بیمه تولیدی رتبه اول 
را بین شرکت های بیمه ای استان دارد.

وی با بیان اینکه شرکت های بیمه با 58 شعبه در گیلان 
به مردم خدمات دهی می کنند، اضافه کرد: بیمه ایران با 10 

شعبه در استان سعی کرده تا فرآیند خدمات دهی 
به مردم راحت تر و آسان تر باشد.

وی اظهار کرد: کار فروش شرکت های بیمه 
در استان با جذب حدود چهار هزار و 500 

تحصیلکرده  جوانان  از  فروش  نماینده 
لیسانس تا دکتری انجام می شود.

در  بورس  درصدی   ۷۰ نفوذ 
گیلان

منطقه ای  بورس  تالار  سرپرست 

گیلان با بیان اینکه یک میلیون و 700 هزار نفر در 
این استان از کد بورس برخوردارند، افزود: ضریب 
نفوذ 70 درصدی بورس در استان، نشانگر ایجاد 
سرمایه  گردآوری  برای  بورس  بزرگ  ظرفیت 
کوچک و هدایت به بخش صنایع و بنگاه های 

اقتصادی است.
سه  روز  محفوظی  حافظ  دکتر 
خبری  نشست  این  در  شنبه 
معاملات  ارزش  کرد:  اظهار 
در  سهامداران  توسط 
ایستگاه های معاملاتی مستقر 
در کارگزاری های استان طی 
9 ماه امسال »از ابتدای سال 

تا پایان آذر« حدود 160 هزار و 646 میلیارد ریال بوده که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته 277 درصد رشد یافته است.

وی با بیان اینکه حدود 27 هزار و 740 میلیارد ریال نیز مربوط 
و 399  هزار  این مدت 126  در  کرد:  اظهار  بوده  بازار سهام  به 
میلیارد ریال »از کل معاملات« نیز مربوط به بازار صندوق های 

سرمایه گذاری قابل معامله است.
سرپرست تالار بورس منطقه ای گیلان اضافه کرد: تنوع بازارها در 
بورس اوراق بهادار این امکانات را فراهم می کند تا شرکت ها با هر 

سرمایه ای به بازارهای سرمایه دسترسی داشته باشند.
وی اظهار کرد: تالار بورس منطقه ای گیلان آماده ارائه آموزش و 
مشاورهای مورد نیاز برای پذیرش شرکت ها، نهادهای عمومی و 
خصوصی علاقمند و تامین مالی شرکت ها و شهرداری ها در قالب 

اوراق مشارکت است.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی، عمده کشورهای مورد تجارت 
بندر کاسپین را کشورهای آسیای میانه به ویژه روسیه اعلام کرد و 
خاطرنشان نمود: بیش از 35 درصد تجارت آسیای میانه از طریق 

بندر کاسپین انجام می شود که سهم قابل توجهی است.
به گزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه 
از دستاوردهای  آزاد را یکی  انزلی، عیسی فرهادی، مناطق  آزاد 
انقلاب اسلامی عنوان کرد و اظهار داشت: منطقه آزاد انزلی یکی 
از مناطق آزاد منحصر به فرد کشور با سابقه 16 سال فعالیت است.

وی با بیان اینکه منطقه آزاد انزلی با امکانات در اختیار و به کمک 
بخش خصوصی برای 23 هزار نفر شغل ایجاد نموده، افزود: علاوه 
بر بخش اداری و تجاری و بازار، 164 کارخانه در منطقه آزاد انزلی 

وجود دارد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی در گفت وگوی ویژه خبری 
دلاری  میلیون   250 خارجی  گذاری  سرمایه  به  اشاره  با  باران، 
افزایش سرمایه گذاری خارجی،  با  این منطقه، تصریح کرد:  در 

ظرفیت توسعه بیش از پیش منطقه آزاد انزلی وجود دارد.
بندر در شمال  دارای  تنها منطقه  را  انزلی  آزاد  فرهادی، منطقه 
مدیریت  تحت  کشور  بنادر  همه  داد:  ادامه  و  کرد  اعلام  کشور 
سازمان بنادر و دریانوردی هستند، اما بندر کاسپین در منطقه آزاد 
انزلی واقع شده و 14 اسکله دارد؛ البته چهار اسکله فعال بوده که 

دو اسکله توسط بخش خصوصی ساخته می شود.
وی اسکله های بندر کاسپین را دارای امکانات پس کرانه مناسبی 
بیان نمود و تصریح کرد: بندر کاسپین به عنوان بندر نسل سوم 
 150 است؛  برخوردار  کشور  تجارت  توسعه  در  ای  ویژه  نقش 
کارخانه از 164 کارخانه در پس کرانه این بندر فعال بوده و شاهد 

سرمایه گذاری خارجی و مشترک داخلی و خارجی و ایرانیان خارج 
از کشور هستیم.

مورد  کشورهای  عمده  انزلی،  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
به ویژه روسیه  میانه  را کشورهای آسیای  بندر کاسپین  تجارت 
اعلام و خاطرنشان کرد: بیش از 35 درصد تجارت کشورمان با 
آسیای میانه از طریق بندر کاسپین انجام می شود که سهم قابل 

توجهی است.
وی منطقه آزاد انزلی را دارای دو بندر عنوان کرد و افزود: بندر 
انزلی سابقه 300 ساله دارد، اما بندر کاسپین جدیدالاحداث بوده و 
به سرعت در حال توسعه است؛ به زودی با اتصال راه آهن رشت 

به بندر کاسپین و تکمیل راه آهن رشت - آستارا، منطقه آزاد انزلی 
به هاب کالاهای روسی تبدیل می شود.

فرهادی، با بیان اینکه سالانه 30 درصد روغن کشور از طریق 
بندر کاسپین وارد می شود، تاکید کرد: واردات کالاهای اساسی، 
اولیه، غلات، چوب و قطعات یدکی در کنار صادرات مواد  مواد 

پتروشیمی و میوه و پوشاک و... انجام می شود.
وی با اشاره به افزایش واردات و صادرات در بندر کاسپین، افزود: 
در 9 ماهه امسال بیش از 400 هزار تن واردات و صادرات از طریق 
دو اسکله انجام شده؛ در آینده نزدیک دو اسکله دیگر نیز با پس 
کرانه و انبار غلات و مخازن روغن و مخازن سوخت جهت تامین 

نیازمندی های کشور احداث می شود.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی، از رشد 160 درصدی فعالیت 
هیئت  امسال 12  کرد:  بیان  و  داد  خبر  انزلی  آزاد  منطقه  های 
روسی به منطقه سفر کردند که منجر به سرمایه گذاری خواهد 
شد؛ همچنین سامانه صدور کارت بازرگانی و ثبت شرکت را راه 

اندازی کردیم.
وی با اشاره به شرایط خاص صادرات میوه و محصولات کشاورزی، 
گفت: با ایجاد سردخانه و حمل و نقل کانتینری یخچالی شرایط 
برای صادرات محصولات کشاورزی فراهم می شود که در حال 
بخش  به  ورود  آماده  خصوصی  بخش  گذاران  سرمایه  حاضر 

سردخانه ای و خرید کانتینرهای یخچالی هستند.
فرهادی، با بیان اینکه در 9 ماهه امسال بیش از هشت 
اضافه  داشتیم،  انزلی  آزاد  منطقه  به  ورودی  نفر  میلیون 
کرد: باید ظرفیت ماندگاری گردشگر را فراهم کنیم و لذا 
تا اوایل سال آینده گردشگری دریایی و مارینای جدید را 

فعال خواهیم کرد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی، فاصله 10 کیلومتری 
گردشگری  مناسب  فرصت  را  کاسپین  و  انزلی  بندر  دو 
آکواریوم  بزرگترین  و  دومین  متذکر شد:  و  کرد  ارزیابی 
ایران در منطقه آزاد انزلی قرار دارد و 41 هتل در کنار بوم 
گردی و واحدهای اقامتی ارزان قیمت مشغول به خدمات 

رسانی می باشند.
وی با اشاره به ساخت یک هتل، یک بیمارستان تخصصی 
و یک پارک آبی توسط بخش خصوصی، عنوان کرد: در 
دهه فجر امسال یک سالن ورزشی با زیربنای 17 هزار و 

500 مترمربع را افتتاح خواهیم کرد.
مدیرعامل منطقه آزاد انزلی از افتتاح 10 پروژه با سرمایه گذاری 
بالغ بر 915 میلیارد تومانی بخش خصوصی و اشتغالزایی 1125 
نفری در دهه فجر خبر داد و بیان کرد: همچنین عملیات اجرایی 
پنج پروژه با سرمایه گذاری 1858 میلیارد تومان و اشتغالزایی 415 

نفر در منطقه آزاد انزلی آغاز می شود.
وی در پایان از پیشرفت 83 درصدی راه آهن 35 کیلومتری رشت 
- کاسپین خبر داد و اضافه کرد: با دستور رئیس جمهور عملیات 
اجرایی این پروژه شتاب می گیرد تا بتوانیم بندر کاسپین را به 

شبکه ترانزیت ریلی کشور متصل کنیم.

یوسف یزدانی سرپرست شهرداری رشت از افتتاح چندین پروژه شهرداری رشت 
در دهه مبارک فجر امسال خبر داد و گفت: بهره برداری از خیابان اقتصاد، ایستگاه 
15 آتش نشانی و آبنمای پیاده راه فرهنگی از جمله این پروژه ها محسوب میشود.

رشت،  شهرداری  الملل  بین  امور  و  ارتباطات  مدیریت  خبر  واحد  گزارش  به 
سرپرست شهرداری رشت ضمن تبریک ایام الله دهه مبارک فجر اظهار داشت: 
چند پروژه شهرداری رشت یعنی پروژه خیابان اقتصاد، ایستگاه 15 آتش نشانی 
به همراه یک پروژه دیگر شامل تکمیل آب نمای پیاده راه فرهنگی در ایام دهه 

فجر امسال به بهره برداری می رسند.
 سرپرست شهرداری رشت مشخصات پروژه محور خیابان اقتصاد را برشمرد و 
گفت: برای اجرای این پروژه مهم بازگشایی که مساحت کل آن  260.56 برآورد 

می شود سه ملک تملک شده است.
 یزدانی اضافه کرد: هزینه کل تملک پروژه محور خیابان اقتصاد 315 میلیارد 
و 238 میلیون و 750 هزار ریال بوده و با اجرای آن خیابان شریعتی به خیابان 

سعدی متصل می شود.
وی در مورد پروژه پارک ابن سینا هم ابراز داشت: پروژه پارک ابن سینا در منطقه 
پنج شهری پشت دانشگاه آزاد اسلامی واقع شده و اجرای مبلمان پارکی ، نصب 
پایه چراغ، جانمایی نیمکت و سطل زباله، ایجاد معابر برای پیاده روی شهروندان 
، اجرای فضای سبز و تجهیز به آبیاری تحت فشار از جمله اقدامات انجام گرفته 

در این پروژه با بودجه ای بالغ بر یک و نیم میلیارد تومان محسوب می شود.
 سرپرست شهرداری رشت اذعان کرد: با توجه به اینکه در این منطقه از شهر 
پارک  یک  ایجاد  دارد  وجود  زیادی  مسکونی  مجتمع های  دانشگاه،  بر  علاوه 
کوچک حاشیه ای پاسخگوی نیازهای شهروندان نبود به همین دلیل شهرداری 
افزایش تعداد پارکهای محله ای و سرانه فضای سبز نسب به  با رویکرد  رشت 

ایجاد پارک ابن سینا با مساحت دو هزار و 600 متر مربع اقدام کرد.

 یزدانی احداث ایستگاه 15 آتش نشانی رشت در بلوار خرمشهر را پیکر پروژه 
قابل بهره برداری شهرداری رشت در ایام دهه فجر ذکر کرد و گفت: این ایستگاه 
در زمینی به متراژ 671 متر مربع واقع در بلوار خرمشهر و متعلق به منطقه 3 

شهرداری با زیربنای ساختمانی به مساحت 250 متر مربع  احداث شده است.
 یزدانی ضمن تاکید بر اهمیت ارائه خدمات با توجه به جمعیت، میزان دسترسی  
وجود  جمعیت،  گستردگی  و  پراکندگی  کرد:  اضافه  سه  منطقه  ساختار  نحوه  و 
شریان های  و  معابر  در  ترافیک  وجود  و  سازی   مرتبه  بلند  فرسوده،  بافت های 
اصلی از جمله مواردی است که شهرداری رشت با توجه به آنها نسبت به احداث 

ایستگاه های آتش نشانی اقدام می کند.
 وی برگزاری دومین المپیاد ورزشی محلات شهر رشت جام فرزندان میرزا در دو 
بخش بانوان و آقایان را از دیگر برنامه های شهرداری در ایام دهه فجر ذکر کرد 
و افزود: این المپیاد ورزشی در 12 رشته شامل دارت،  فوتبال دستی، مچ اندازی، 
بستکبال، والیبال، شطرنج، تنیس روی میز، طناب کشی، پرورش اندام، فوتسال، 
بستکتبال و والیبال دانش آموزی توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی و با 

مشارکت شورای شهر در حال برگزاری است.
 سرپرست شهرداری رشت تصریح کرد: در دومین المپیاد ورزشی محلات شهر 
و  ورزش  اداره کل  گیلان،  قدس  سپاه  بدنی  تربیت  گیلان،  قدس  سپاه  رشت 
جوانان استان گیلان، ستادهماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد گیلان، 
اداره کل آموزش و پرورش استان گیلان و هیات ورزش های همگانی سپاه قدس 

گیلان هم مشارکت دارند.
سوم  تا  اول  قهرمانان  حضور  با  مسابقات  این  اختتامیه  کرد:  اضافه  یزدانی   
اواخر  استانی و شهرستانی  و مدیران  اعضای شورای شهر  و  رشته های مذکور 
بهمن ماه برگزار می شود بنابراین مکان و زمان دقیق برنامه متعاقبا اطلاع رسانی 

خواهد شد.

پذیرش مسئولیت ها  در  اینکه  بیان  با  پزشکی گیلان  علوم  دانشگاه  سرپرست 
غفلت جای ندارد، گفت: دانشگاه علوم پزشکی گیلان امروزه به بلوغ اداری و 
ساختاری خود رسیده و مسیر رشد و ترقی و پیشرفت را بدون توجه به حواشی 

و با اتکا به نیروی انسانی توانمند خود طی می کند.
و  دانشگاه علوم پزشکی گیلان )وب دا(، رؤسا  پایگاه اطلاع رسانی  به گزارش 
تیم اجرایی مراکز آموزشی و درمانی قلب دکتر حشمت و رازی رشت با دکتر 
محمدتقی آشوبی - سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گیلان دیدار و گفت وگو 

کردند.
این  در  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  سرپرست   - آشوبی  محمدتقی  دکتر 
نشست با تأکید بر اینکه باید همه تلاش خود را برای برقراری عدالت و ارتقای 
نظام سلامت بهره گرفت، اظهار کرد: در پذیرش مسئولیت ها غفلت جای ندارد 
و اگر در همین دانشگاه نیز لحظه ای در مدیریت غفلت شود، میلیاردها تومان 

نظام سلامت استان متضرر می شود.
درمانی  و  آموزشی  مراکز  در  ذی نفعان  به  مطلوب  خدمات  ضرورت  بر  وی 
درمانی  و  آموزشی  مراکز  به  که  بیماری  افزود:  و  کرد  تأکید  بیماران  ازجمله 
دریافت  نوع  بهترین  از  باید  و  است  سلامت  نظام  میهمان  می کند  مراجعه 

خدمات برخوردار شود.
گفت:  مشارکت،  توسعه  بر  تأکید  با  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  سرپرست 
عقب ماندگی های زیادی در نظام سلامت استان به ویژه در مرکز استان وجود 

دارد که باید با تلاش همه جانبه، حل شود.
اینکه دانشگاه علوم پزشکی گیلان فرصت توقف و  به  اذعان  با  دکتر آشوبی 
پرداختن به حاشیه سازی ها را ندارد، تصریح کرد: دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
امروزه به بلوغ اداری و ساختاری خود رسیده و مسیر رشد و ترقی و پیشرفت 

را بدون توجه به حواشی و با اتکا به نیروی انسانی توانمند خود طی می کند.
با برنامه ای مدون  وی افزود: دانشگاه علوم پزشکی گیلان در آینده پیش رو 

امور سلامت مردم استان را پیش خواهد برد و یقیناً بهداشت، درمان و آموزش 
استان به سطح قابل قبولی خواهد رسید.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گیلان همچنین ضمن برشمردن توانمندی و 
استعدادی بالای دانشگاه علوم پزشکی گیلان به لحاظ منابع انسانی ارزشمند، 
و  عدالت  برقراری  جهت  در  نیز  برون سازمانی  ظرفیت های  از  باید  کرد:  بیان 

ارتقای نظام سلامت بهره گرفت.
دو  هر  حراست  مسئولین  و  پرستاری  خدمات  و  داخلی  مدیران  است؛  گفتنی 
آشوبی  دکتر  انتصاب  تبریک  ضمن  و  داشتند  حضور  نشست  این  در  مرکز 
توانمندی ها،  بیان  به  گیلان،  پزشکی  علوم  دانشگاه  سرپرست  به عنوان 
و  آموزشی  خدمات  ارتقای  برای  راهکارها  همچنین  و  چالش ها  مشکلات، 

درمانی به ذینفعان در مراکز پرداختند.
اینکه دانشگاه علوم پزشکی گیلان فرصت توقف و  به  اذعان  با  دکتر آشوبی 
پرداختن به حاشیه سازی ها را ندارد، تصریح کرد: دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
امروزه به بلوغ اداری و ساختاری خود رسیده و مسیر رشد و ترقی و پیشرفت 

را بدون توجه به حواشی و با اتکا به نیروی انسانی توانمند خود طی می کند.
با برنامه ای مدون  وی افزود: دانشگاه علوم پزشکی گیلان در آینده پیش رو 
امور سلامت مردم استان را پیش خواهد برد و یقیناً بهداشت، درمان و آموزش 

استان به سطح قابل قبولی خواهد رسید.
دو  هر  حراست  مسئولین  و  پرستاری  خدمات  و  داخلی  مدیران  است؛  گفتنی 
آشوبی  دکتر  انتصاب  تبریک  ضمن  و  داشتند  حضور  نشست  این  در  مرکز 
توانمندی ها،  بیان  به  گیلان،  پزشکی  علوم  دانشگاه  سرپرست  به عنوان 
و  آموزشی  خدمات  ارتقای  برای  راهکارها  همچنین  و  چالش ها  مشکلات، 

درمانی به ذینفعان در مراکز پرداختند.

پیجی کودکانه برای کودکان دلبند شما و
 حتی برای بزرگسالان

آموزش زبان انگلیسی با بهسا
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بیش از ۱۵ هزار شغل مستقیم در صنعت بیمه گیلان ایجاد شد

سهم ۳۵ درصدی بندر کاسپین در تجارت آسیای میانه

: گیلان  استان  یران  ا بیمه  ــرکت  مدیرکل ش

داد: و حشمت:سرپرست شــهرداری رشت خبر  رازی  درمانی  و  آموزشــی  مراکز  با مســئولین  در نشست مشترک  آشــوبی  دکتر 

کرد انزلی عنوان  د  زا آ مدیرعامل ســازمان منطقه 

وژه شهرداری رشت در دهه مبارک فجر امسال لحظه ای غفلت میلیاردها تومان به دانشگاه ضرر می زندافتتاح چندین پر


